
منابع نفت و گاز پیشران اقتصادی کشور
تنها پیشران اقتصادی کشور که می تواند سریع و با بازده لازم بهره برداری 
شود، منابع نفت و گاز است؛ اگر می توانســتیم اقتصاد کشور را مستقل از 
درآمدها و عایدی نفت و گاز اداره کنیم که حالت ایده آل بود اما در شرایط 

فعلی باید از این مسیر در جهت تقویت اقتصاد ملی استفاده ببریم.
علی حتمی - کارشــناس حوزه انــرژی در جمع خبرنگاران با اشــاره به 
چالش ها و مسائل روز کشور در حوزه انرژی اظهار کرد: نروژ با اینکه دارای 
منابع نفتی در آبهای ژرف و با هزینه تولید بالاســت، دارای صندوقی ۴.۱ 
تریلیون دلاری است که نه تنها آســایش نسل فعلی بلکه نسل های آتی را 

نیز تأمین و تضمین می کند.
وی با بیان اینکه این کشــور با حمایت صحیح از شرکت های داخلی خود 
بیش از صد شــرکت معتبر بین المللی در حوزه بالادســتی نفتی ایجاد 
کرده است که هم صنایع نفتی خود را پشــتیبانی می کند و هم در عرصه 
رقابت های جهانی عرض اندام کرده و منشــاء صادرات خدمات مهندسی 
و ورود ارز بــه کشورشــان را فراهم می کنــد، گفت: متاســفانه در ایران 
دولت های مختلف آخرین راه تأمین مالی پروژه های ملی را اســتقراض 
از صندوق توســعه ملی یافته اند و نتیجه آن این شــده که بیش از ۱۰۰ 

میلیارد دلار دیون دولت به صندوق ایجاد شده است.
این کارشناس درباره اینکه آیا نباید از عایدی منابع نفتی در بودجه جاری 
کشور استفاده شود؟ گفت: در کمال موضوع و حالت ایده آل، بله، اما به هر 
حال در شــرایط فعلی اقتصاد ما به نفت و درآمدهای نفتی وابسته است، 
نباید فراموش کنیم که در روند گذار جهانی انرژی در بهترین شرایط یک 
پنجره ۳۰ ساله برای فروش نفت و یک پنجره ۵۰ ساله برای فروش گاز در 

اختیار داریم.
حتمی بــا بیان اینکه تا ســال ۲۰۵۰ نفــت موجود در مخــازن نفتی ما 
چندان ارزشی نخواهد داشــت، اظهار کرد: کشورهای مشــابه ما مانند 
همین کشــورهای نفتی حوزه خلیج فارس نرخ تخلیــه مخازن خود را 
با این پنجره های زمانی منطبــق کرده اند تا ثروت هــای زیرزمینی را به 

دارایی های در دسترس و روزمینی تبدیل کنند.
وی با بیان اینکه در حقیقت کارکرد اقتصادی نفت و گاز برای ما نه تنها به 
عنوان یک نهاده تولید مطرح است، بلکه به عنوان تأمین کننده منابع لازم 
برای اجرای طرح های توسعه اقتصادی باید مورد توجه باشد، اظهار کرد: 
متاسفانه حتی در تأمین انرژی به عنوان یک نهاده تولید نیز در سال های 
اخیر دچار مشکل شده ایم. مســئله ناترازی گاز و برق و مشکلات تأمین 

بنزین و گازوئیل زیبنده کشور ما نیست.
این کارشناس حوزه انرژی افزود: در اینجا باید به این نکته توجه کنیم که 
مشکل ناترازی گاز به چندین دلیل تنها مشکل شرکت ملی گاز یا وزارت 

نفت نبوده و مشکلی در سطح ملی است.
حتمی با بیان اینکه اولاً بخش اعظم برق تولیدی کشــور از نیروگاه های 
حرارتی تأمین می شــود که عمده خوراک آنها گاز طبیعی اســت، گفت: 
دوم اینکه گاز طبیعی به عنوان خوراک پتروشیمی و تأمین کننده صنایع 
فولاد و ســیمان غیرقابل جایگزین است و اقتصاد کشــور وابسته به این 
صنایع مادر اســت.وی با بیان اینکه کمبود و ناتــرازی گاز طبیعی اثری 
جبران ناپذیر در رشد و توسعه اقتصادی کشــور دارد، تاکید کرد: با توجه 
به فرمایشات مقام معظم رهبری درباره برنامه هفتم و ابلاغ کلیات آن، ما 
باید در مسیر رشــد اقتصادی ۸ درصدی قرار بگیریم که نه تنها مستلزم 
رفع ناترازی گاز است، بلکه باید متناســب با آن رشد نیز منابع انرژی لازم 
تأمین شــوند.این کارشــناس حوزه انرژی با اشــاره به ارائه راهکارهایی 
برای برون رفت از چالش های حوزه انرژی گفت: مشــکلاتی که اشاره شد 
قدیمی، مزمن و از بخش های مختلف اقتصادی و سیاســی کشور است. 
عناوین این مشکلات به قدری متعدد اســت که ارائه راهکار برای آنها نیاز 

به چندین و چند رساله مکتوب دارد.

نفت رقابت پذیری، با واردات یا سیاست گذاری؟

الزمات ۸ گانه آزادسازی واردات لوازم خانگی به کشور
خریدار  وزیر صمت بجای تمرکز بر تدوین 
سند راهبردی عملی صنعت لوازم خانگی و 
سیاستگذاری بهینه برای این صنعت، برای 
فرار از ناکارآمدی ها علیرغم منفی شــدن 
شدید تراز تجاری کشور آزاد سازی واردات 

را راهکاری برای رقابت پذیری می داند.
اگرچــه صنعت لــوازم خانگی کشــور پس 
از خــروج برندهای کــره ای از بــازار لوازم 
خانگی کشــور توانســت جــای خالی این 
برندها را پر کند، اما سیاستگذاری های غیر 
شــفاف و کوتاه نگرانه و نوســانی که نسبت 
بــه این صنعت تحمیل شــد عمــلًا فرصت 
طلایی که بــرای رقابتپذیــری این صنعتی 
ایجاد شــده بود را اجازه شــکوفا شدن نداد.
فرصتی که بــا سیاســتگذاری صحیح می 
توانست زیرســاخت های رقابت پذیر شدن 
صنعت لوازم خانگی کشــور را مهیا سازد، با 
سیاستگذاری های نابخردانه منجر به شکل 
گیری تعداد کثیــری از برندهای زیرپله ای 
شد که مظهر ناکارآمدی این سیاست گذاری 
ها در نمایشــگاه صنعت لوازم خانگی خود را 
به نمایش گذاشــت.البته در این بین شرکت 
های مطــرح ایرانی هم بودند کــه از فرصت 
استفاده کردند و با توســعه زیرساخت های 
فنی، زمینه های بلوغ این صنعت را شــکل 
دادند، که البته در سایه ناکارآمدی های این 

صنعت فعالیت های آنها نیز کمتر دیده شد.
نگاهی به مســیر توسعه صنعتی کشورهای 
توسعه یافته به خوبی نشان دهنده مسیری 
اســت که در فــاز اول بــا محدودیت های 
واردات، تقاضــا برای محصــولات تولیدی 
بنگاه های صنعتی این کشــورها را تضمین 
و تثبیــت نمودند، ســپس در فــاز دوم با 
سیاســتگذاری های بهینه در حوزه صنعت 
زمینه ها و زیرســاخت های رقابت پذیری 
صنایــع را ایجاد کردنــد و در فاز ســوم با 
حرکت به سمت سیاســت های آزادسازی، 
زمینــه هــای حضور ایــن شــرکت ها در 

بازارهای جهانی را دنبال کردند.
به عبارتی حلقه واســط میــان ممنوعیت 
واردات تا آزادسازی واردات، همان سیاست 

گذاری صنعتی اســت که ناکارآمدی های 
وزارت صمت در تدویــن این حلقه منجر به 
دســتور مقام معظم رهبری در تدوین سند 

راهبردی صنعت کشور شد.
ســند راهبردی که شــامل سیاستگذاری 
هایی اســت که می تواند صنایــع را از فاز 
اول، یعنی حمایتگرایی به فاز سوم یا همان 
آزادسازی واردات سوق دهد.بررسی تجارب 
موفق کشــورهای توســعه یافته از مراحل 
سیاستگذاری بهینه برای رسیدن از حمایت 
گرایی به ســمت آزادســازی، دارای نکاتی 
ارزنده اســت که در ادامه بیان شده است و 
با اقدامات وزارت صمت نیز مقایســه شده 
است که نشــان از عملکرد ضعیف صمت در 

این حوزه بوده است.

مرحله اول:
در گام نخست لازم است تا مقام سیاستگذار 
به یک درک واحد از مسیر توسعه اقتصادی 
رسیده باشد، که رسیدن به توسعه اقتصادی 
از مســیر توســعه صنعتی رخ خواهد داد. 
این درحالی اســت کــه این نــگاه در نظام 

سیاستگذاری ما هنوز ایجاد نشده است.

مرحله دوم:
شناسایی و اولویت بندی صنایع مختلف، و 
تمرکز روی صنایع پیشران و اولویت دار نیز 
گام دوم در مسیر توسعه صنعتی است. این 
در حالی است که وزارت صمت تاکنون هیچ 
اولویت بندی نه از صنایــع و نه از بنگاه های 
پیشران این صنایع نداشــته است. و عموما 
اقداماتی هم که در این حــوزه نمایش داده 
شده است، اقداماتی بدون پشتوانه علمی و 

ادبیات نظری مشخص بوده است.

مرحله سوم:
سیاست گذاری برای ادغام، و محدودسازی 
ورود بنگاه های جدید به منظور رســیدن 
بنــگاه های پیشــران بــه مقیــاس بهینه 
اقتصادی نیز گامی بســیار مهم در ترقیب 
بنگاه ها در رســیدن به مقیــاس اقتصادی 
بهینه بوده اســت. این در حالی اســت که 
نظام سیاستگذاری صمت به دلیل کژفهمی 
مفهــوم رقابت، تفســیر نادرســتی از این 
موضوع داشــته و رقابت را در توسعه افقی 
صنعت دیده اســت. موضوع صدور بی رویه 
مجوزها نه تنها رقابتی ایجاد نکرده اســت، 

بلکه باعث بروز اخلال های جدی در صنعت 
لوازم خانگی کشور بوده است. 

بطــوری که امــروزه بیــش از ۸۰درصد از 
ظرفیت های خلق شده در قالب پروانه های 
بهره برداری در حــوزه صنعت لوازم خانگی 
بلا اســتفاده مانــده اســت، و عملا ضریب 
عملیاتــی این صنعــت به گــواه اطلاعات 
اعلامــی از ســوی وزارت صمــت کمتر از 

۲۰درصد است.

مرحله چهارم:
حمایت و تضمین تقاضــا برای محصولات 
بنگاه های پیشــران در راســتای افزایش 
ضریب عملیاتــی بنگاه هــای منتخب نیز 
گامی مهم در حمایت اولیــه از صنایع بوده 
اســت. این موضوع درحالی است که وزارت 
صمت پــس از ممنوعیــت واردات، نه تنها 
سیاســتگذاری بهینه ای برای رقابت پذیر 
کردن صنعت نکرده اســت، بلکه تفسیری 
نادرســت از موضوع داشــته و آزادسازی 
واردات را بجــای سیاســتگذاری صنعتی، 
عاملی بــرای رقابت پذیــری تعریف کرده 

است.

مرحله پنجم:
حمایت و تسهیل شرایط تولید و عرضه یکی 
دیگر از اقداماتی است که لازم است در راستای 
افزایــش رقابتپذیری بنگاه هــای تولیدی 

توسط نظام سیاستگذاری انجام شود.

مرحله ششم:
سیاســتگذاری جبری برای ارتقاء ســطح 
استانداردهای کیفی و کمی، برای افزایش توان 
رقابتی برای حضور در بازهای جهانی نیز از گام 
های مهم برای ارتقاء رقابتپذیری بوده است. 
این درحالی اســت کــه وزارت صمت بجای 
ارتقاء کیفی و جهانی سازی صنعت، همواره به 

دنبال افزایش آمار تولید بوده است.

مرحله هفتم:
حمایت از برندســازی و خلق برندهای قوی 
برای حضــور در بازارهای جهانی نیز گام مهم 
دیگری بوده است که تاکنون در صمت اقدامی 

عملی و موثر در مورد آن انجام نشده است.

مرحله هشتم:
پس از تقویــت بنگاه های پیشــران و افزایش 
توان رقابتی آنها در عرصــه اقتصاد بین الملل، 
سیاستگذاری صنعتی در این کشورها به سمت 
حمایت های هدفمنــد از بنگاه های کوچک و 
متوسط سوق پیدا کرد. سیاستگذاری که منجر 
به قرار گرفتن این بنگاه هــا در زنجیره ارزش 
بنگاه های بزرگ و پیشران شــد. این درحالی 
اســت که بدون طی مراحل قبل وزارت صمت 
همواره برداشــتن محدودیت های واردات را 
به عنوان تهدیدی علیــه تولیدکنندگانی بکار 
گرفته است که همواره از سیاست گذاری های 
این وزارت خانه تحت فشار بوده اند.این موارد 
در حالی اســت که وزیر صمت بجای تمرکز در 
تدوین ســند راهبردی عملــی صنعت لوازم 
خانگــی و سیاســتگذاری بهینه بــرای این 
صنعت، بــرای فرار از ناکارآمــدی ها علیرقم 
منفی شــدن شــدید تراز تجاری کشور آزاد 
ســازی واردات را راهکاری برای رقابتپذیری 

تجویز کرده است که جای تامل جدی دارد.

چه موانعی سر راه اجرای سامانه مودیان وجود دارد؟

تبعیض مالیاتی بین کارمندان و مشاغل
وقتی خانه تابع ماست نیست!

 یکه تازی مسکن 
بر بلندای نمودار تورم
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خانه  هنر   میرا

طلسم سازمان ملی مهاجرت شکست
ساماندهی اتباع؛ نوآوری برنامه هفتم

رئیسی در دیدار با جمعی از نوجوانان نخبه مطرح کرد
وشن از شرارت   وقایع غزه تابلویی ر

کشورهای استعماری

مدیرعامل اتحادیه مرکزی دام سبک پاسخ داد
راهکارهای ۵ گانه برای کاهش هزینه تولید گوشت

 ۳۰۰ میلیون تومان به شرط داشتن امتیاز
تسهیلات امتیازی بانک ها

صفحه 2

صفحه 3

صفحه 2

صفحه 8

صفحه 2

صفحه 4

و سواری که نامش مرگ است 
حبیب احمدزاده قریب بیســت سال اســت که میلیون ها نفر فلسطینی در 
یک زندان ســرباز به نام غزه  در اســارت یک رژیم اشــغالگر آپارتاید هستند . 
رژیمی که تاکنون بــه هیچکدام از قراردادهای صلحی که خود و دوســتانش 

به تحمیل برای مردم فلسطین نوشته اند  کوچکترین اعتنایی نداشته است.

یادداشت

چرا از دانشگاه دفاع کنیم؟
نعمت الله فاضلی این روزها و بهتر بگویم چند ســالی اســت که دانشگاه در 
ایران چنان بحرانی شــده که کم تر کســی از آن دفاع می کند. بی دفاع شدن 
دانشــگاه به نفع تحولات مدنی و توسعه ایران نیســت. دشمنان دموکراسی و 
آزادی همین را می خواهند. می خواهند دانشــگاه بی اعتبار و بی قدر و منزلت 
شود.اما مساله فقط دشمنان نیستند، اگر نهاد دانشگاه را واقع بینانه و تاریخی 
ببینیم، در می یابیم دانشگاه همچنان نهادی ارزشمند و اثرگذار است و به آن 

محتاجیم.

دیدگاه

 مدیرکل دفتر حسابرسی ســازمان امور مالیاتی کشور 
گفت: اسناد مالکیتی که در اداره ثبت اسناد درج نشده 

باشد، فاقد اعتبار خواهد بود.
»شاهین مســتوفی« در گفت و گویی اعلام کرد: بنا به 
دستور رهبر معظم انقلاب به مجمع تشخیص مصلحت 

نظام، قانونی در حال تدوین است که بر اساس آن اسناد 
قولنامه ای فاقد اعتبار بود و فقط اسناد به ثبت رسیده 
در ســامانه ثبت اســناد معتبر خواهد بود و به مالکان 
توصیه می شود قبل از اجرایی شــدن قانون نسبت به 

حل موارد ثبتی اقدام کنند.

وی درباره اجرایی شــدن قانون مالیــات بر خانه های 
خالی و چگونگی شناســایی این خانه ها، افزود: مطابق 
ماده ۵۴ مکرر قانون مالیاتــی و تبصره ۷ و ۸ ماده ۱۶۹ 
مکرر قانون مالیات های مســتقیم مصوب ۵ آذر سال 
۹۹ مجلس شورای اســلامی، شناســایی واحد های 

مسکونی خالی از ســکنه مستند به ســامانه املاک و 
اسکان کشــور است و متولی ایجاد ســامانه نیز وزارت 
راه و شهر سازی اســت که بر همین مبنا سازمان امور 
مالیاتی بر اساس اطلاعات کســب کرده از موارد فوق 

مطالبات مالیاتی را انجام می دهد.

صاحبان املاک قولنامه ای برای ثبت در سامانه اسناد تعجیل کنند
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و سواری که نامش مرگ است 
حبیب احمدزاده قریب بیســت ســال اســت که میلیــون ها نفر 
فلسطینی در یک زندان ســرباز به نام غزه  در اسارت یک رژیم اشغالگر 
آپارتاید هســتند . رژیمــی که تاکنون بــه هیچکــدام از قراردادهای 
صلحی که خود و دوســتانش به تحمیل برای مردم فلسطین نوشته اند  

کوچکترین اعتنایی نداشته است.
و جنگ غزه نه دو هفته بلکه هفتاد ســال است که توسط فلسطینیان با 
این گروه اشغالگر توسعه طلب )حتی از دید قطعنامه های سازمان ملل( 
ادامه دارد و حماس و جهاد اســلامی تنها نتیجه زایمان طبیعی همان 
صلح های دروغین و ســرخوردگی های ملتی مورد تجاوز هســتند که 
شــاید این بار مرگ یکباره را بجای تجاوزهای مکــرر تدریجی انتخاب 

کرده اند
ناتانیاهو با برگزیدن بســیاری از عوامل تحریک ، همچون کشــتار هر 
روزه حتــی در کرانه باختری که در آن تســلطی از حماس وجود ندارد 
و توهین به مقدســات حتی در حد برگزاری مجالــس رقص در صحن 
مسجد الاقصی قطعا در پی ان بود تا گروههای مقاومت فلسطین کاری 
کنند تا او را از فشار ســقوط دولت افراطی اش برهانند ولی هرگز شاید 
این حجم از درهم شکستن و فرو ریختن جبهه جنوبی و قدرت فزاینده 

فلسطینیان در محاصره را محاسبه نمی کرد.
و در ادامه چنین جنگی ، ماجرای وحشــتناک بیمارستان المعمدانی و 
کشــتار چند صد زن و کودک بیگناه پناه برده بدان و موضعگیری شرم 
اور ناتانیاهو که هر روز صدها کشته مشابه آن را در حال انجام است برای 
فرار از عواقب محکومیت آن، دقیقا به مانند آن حکایت دروغین دستگاه 
تبلیغاتی امریکا در جنگ سرد برای روس هاســت که سربازی روس ، 
بیست ســرباز آلمانی را برای اعدام در خیابان های برلین پس از سقوط 
به جلو میراند که خانواده یکی از این ســربازان او را در میان این رژه غم 
انگیز شناخته و با التماس از سرباز مسلح روس می خواهند که آن سرباز 
آلمانی را بخاطر زن و فرزندانش ببخشد . ســرباز روس میداند که باید 
دقیقا بیست ســرباز را برای اعدام تحویل دهد . سرباز را به خانواده داده 
ولی یک شهروند مرد ناظر دیگری را از میان مردمان گرفته و در صف جا 

داده و به همراه دیگر سربازان به سوی محل اعدام حرکت میکند
حــال امثــال ناتانیاهو که هر دو ســه روز بــه همین تعداد شــهدای 
بیمارســتان المعمدانی از فلســطینیان در غزه کشــتار می کنند آیا 
همانند همان داســتان دروغین سرباز جنگ ســرد و با ادعای تعویض 
صرفا یک ســرباز کشــته ، اصلا صلاحیت اخلاقی تبری خــود از هر 

کشتاری را دارند؟
برای مردمان خاورمیانه تجربه و نتیجه صلح های ادعایی با تمام زرق و 
برق ها و جشن ها و ادعاهای پر طمطراق تنها یادآور قرص های مسکن 
دکتری به نام غرب است که میخواهد تا لحظه مرگ دچار سرطان بودن 
بیمار را از خودش پنهان کنند تا هرگز این بیمار شــرقی درپی معالجه 
خود برنیاید . شــاید مردمان بیگناه غزه دچار همین جمله پیش بینانه 

مکاشفه یوحنا در عهد جدید هستند
)) نگاه کرده و اســبی دیدم رنگ پریــده که مرگ ، نام ســوارش بود و 

جهنمی از مردگان به دنبال او روان .((
و در این آخرالزمان، این ســوار مــرگ ، برای همه جهانیان، بی شــک 

ناتانیاهوست.
سوالی بسیار مهم و اساســی اســت که هر لحظه باید بایدن ، مکرون و 

دیگر پشتیبانان ناتانیاهو بدان توجه کنند
که اگر محاصره بیست ســاله غزه جز مردان حماس و جهاد اسلامی در 

خاورمیانه نساخته کشتار دهشت بار و هر روزه صدها زن و بچه
و آوارگی دوباره از وطن فلسطینیان در آینده ای بسیار نزدیک چه برای 

اسرائیل خواهد ساخت ؟
آیا این سوار مرگ و پشتیبانانش نمی دانند که کشتار و قتل عام کودکان 
فلســطینی در این روزها تنها حامل سبدی اســت برای انتقام گیری 
شــدیدتری که بجای نیل از درون تونل های غزه شروع شده و همچون 
موســی با غافلگیری تمام در درون تک تک اطاقهای قصر فرعون تا ابد 

ادامه خواهد یافت .
از تاریخ عبرت بگیر ای سوار مرگ

رئیسی در دیدار با جمعی از نوجوانان نخبه مطرح کرد
وشن از شرارت   وقایع غزه تابلویی ر

کشورهای استعماری 
رئیس جمهور استفاده از ظرفیت  نوجوانان در دیپلماسی عمومی برای 
تبیین دستاوردها و پیشرفت های کشــورمان و همچنین رفع شبهات 
نسبت به جمهوری اســلامی ایران موثر و مهم دانست و از دستگاههای 
مســئول خواســت با تمهید زمینه های لازم نوجوانان را در ایفای این 

نقش مهم یاری کنند.

سید ابراهیم رئیسی، به مناســبت »هفته نوجوان« در دیدار با جمعی 
از نوجوانان نخبــه و فعال در عرصه های اجتماعی، ورزشــی و علمی، با 
اشــاره به وقایع اخیر غزه، آن را »تابلویی روشــن از شرارت کشورهای 
اســتعماری علیه حقوق انســان ها و ملت ها« توصیــف و تصریح کرد: 
در برابر این تابلوی سیاه، شــاهد ترسیم تابلوی درخشــان دیگری از 
مظلومیت و مقاومت توام با عزت و اقتداری هســتیم کــه در آن ملتی 
مومن و مقام با الگو گرفتن از امثال شــهید فهمیده هــا صحنه هایی از 
شــجاعت و مقاومت خلق کرده اند که دنیا را به تحسین و تحیر واداشته 
اســت.رئیس جمهور در این جلسه ضمن گرامیداشــت روز نوجوان و 
روز دانش آموز »شناخت کشــور و نیازهای آن« را از مهمترین رسالت 
نخبــگان و از جمله نخبــگان نوجوان و اولیــن گام در مســیر ایفای 
نقش اجتماعی دانســت و تصریح کرد: نخبگان باید با عشــق به وطن، 
استعدادها و توانمندی های خدادادی خود را برای رفع نیازهای جامعه 
به کار گیرند.رئیسی در ادامه استفاده از ظرفیت  نوجوانان در دیپلماسی 
عمومی را در تبیین دستاوردها و پیشرفت های کشورمان برای جوانان 
منطقه و کشورهای همسو و همچنین رفع شبهات نسبت به جمهوری 
اسلامی ایران موثر و مهم دانست و از دســتگاههای مسئول خواست با 

تمهید زمینه های لازم نوجوانان را در ایفای این نقش مهم یاری کنند.
رئیس جمهور نخبگان کشــور را ذخیره مهم جامعه و موتور پیشــران 
توسعه کشور دانست و افزود: در شــرایط فعلی که دشمن با تمام توان 
بدنبال ناامید کردن مردم نسبت به آینده کشــور است، تزریق امید به 

جامعه از مهمترین نقش های اجتماعی نخبگان است.
وی حفظ و تقویت هویت ایرانی-اسلامی را از مولفه های موثر در ایجاد 
امید و خودباوری دانســت و افزود: علاوه بر رســانه ها که باید با تبیین 
مولفه های هویت ایرانی-اسلامی، وظیفه خود را در تقویت خودباوری، 
امید و انگیزه جامعه ایفا کنند، اقداماتی نظیر فعال تر شــدن اردوهای 
راهیان و راویان پیشــرفت نیز در تقویت خودبــاوری و هویت ایرانی-

اسلامی و تقویت امید و انگیزه جوانان و نوجوانان موثر خواهند بود.

یادداشت

تریبون

نفیســه عبدالهی  عضو مجمع تشخیص 
مصلحت نظام گفت: آمریکا و اسرائیل برای 
لاپوشــانی این فضاحت تلاش دارند جنگ 
را به ابعــاد بزرگ تری برســانند اما آمریکا 
و اســرائیل در مقابل شــیوه ابداعی محور 

مقاومت پیروز نمی شوند.
محســن رضایــی عضو مجمع تشــخیص 
مصلحت نظــام در مصاحبه زنده با شــبکه 
الجزیره قطر با اشــاره بــه اهمیت موضوع 
غزه گفت: این مساله ممکن است به سراسر 
منطقه گســترش یابــد و حتــی تبدیل به 

چالشی بین المللی شود.
وی با اشاره به اهمیت و بزرگی این موضوع 
ادامــه داد: اســرائیل این جنــگ را جنگ 
سرنوشــت اعلام کرد و آمریکا با تمام توان 
در کنار این جنایتکاران ایســتاده اســت و 
فرمانده سنتکام آمریکا و فرمانده نیروهای 
آمریکا در خاورمیانه در قرارگاه اسرائیل در 
جنوب تل آویو، حضور دارند و مشــترکان 
جنگ علیه مردم غــزه را هدایت می کنند 
اسرائیل مسئولیت عملیات هوایی و زمینی 
را عهده دار است، آمریکا در دریای مدیترانه 
یک سپر دریایی برای اسرائیل درست کرده 

اســت. لذا این جنگ بزرگی است که شاید 
طولانی شود و ممکن است ابعاد منطقه ای 
پیدا کند و حتی شــاید ابعــاد بین المللی، 
و دلیل این بحــران هم لجبــازی آمریکا و 
اســرائیل در ادامه جنگ و عــدم آتش بس 

است.
رضایی در پاسخ به ســوال مجری الجزیره 
در خصوص اینکه آیا اســرائیل به اهدافش 
می رســد و حماس را از بین می برد، گفت: 
فرماندهان اســرائیلی از جنگ های مردمی 
دانش و تجربه ای ندارند و شکستشــان در 

جنوب لبنان نشانگر همین موضوع است.
دبیر شــورای عالی هماهنگــی اقتصادی 
ســران قوا ادامه داد: آمریکا و اسرائیل برای 
لاپوشانی این فضاحت تلاش دارند جنگ را 
به ابعاد بزرگ تری برسانند و عاقلان جهان 
باید جلو این دو یاغی یعنی نتانیاهو و بایدن 
را بگیرند و در نهایت آمریکا و اســرائیل در 
مقابل شــیوه ابداعی محور مقاومت، پیروز 

نخواهند شد.
فرمانده جنگ در هشــت سال دفاع مقدس 
در رابطــه با اطــلاع ایران از ایــن عملیات 
گفت: ایران از این عملیات اطلاع نداشــت و 

این خود مقاومت فلســطین بود که تصمیم 
به عملیات گرفت و ایــران مانند غربی ها به 
دوســتانش به چشــم برده نگاه نمی کند و 
برای دوستانش شــخصیت و آزادگی قائل 

است.
عضو مجمع تشــخیص مصلحت نظام در 
پاسخ به این ســوال که برخی در خصوص 
حضور ایران و محور مقاومــت در موضوع 
غزه ســوال می پرســند گفت: ما از ابتدای 
انقلاب اســلامی تاکنون موضعــی ثابت و 
جدی در خصوص فلســطین داشــته ایم 
در حالی کــه همه شــاهد بودنــد که در 

مدت اخیر بعضی کشــورهای اســلامی 
قصد نزدیک شــدن و عادی سازی روابط 
با اســرائیل داشــتند. موضع مــا ثابت و 
پیشــنهادمان این اســت که طی روندی 
دموکراتیــک و بــا برگــزاری انتخابات و 
تدوین قانون اساسی کشور فلسطین ایجاد 
شود، اما تا زمانی که این مهم محقق نشود 
فلسطینیان باید از خود دفاع کنند و ایران 
هم اکنون در صف اول حمایت های سیاسی 
در این موضوع اســت و پشتیبانی های بشر 
دوســتانه دارویی و غذایی هــم از طریق 

کشور مصر داشته است.
رضایی با شــرح ماوقع وضعیــت میدان در 
سرزمین های اشــغالی تصریح کرد: امروز 
۳ لشــکر در شــمال لبنان توسط حزب الله 
زمین گیــر هســتند و ۳ لشــکر در کرانه 
باختری و ۳ لشکر هم در جنوب درگیر غزه 
است. اتاق مشترکی گروه های فلسطینی و 
حزب الله درست کرده اند که معتقدند باید 
با هم مقاومت در برابر رژیم صهیونیستی را 

پیش ببرند.
در ادامه مصاحبه مجری شــبکه الجزیره با 
اشاره به تخصص محســن رضایی در بخش 

نظامی و اقتصادی و سیاســی پرســید: آیا 
اقدام و دخالــت نظامی از ســوی ایران در 
واکنش به جنایات صهیونیســت ها در غزه 

صورت می گیرد؟
رضایی در پاســخ به این ســوال با اشاره به 
اهداف شــوم آمریکا در این جنایات گفت: 
مســاله تنها غزه نیســت بلکه آمریکا برای 
برگشت به غرب آســیا در حال بهانه جویی 
و سو استفاده از این مساله هستند؛ آن ها در 
عراق و سوریه تضعیف شــده اند و احساس 
می کنند غرب آســیا را از دست خواهند داد 
و احتمالاً ازدو جبهــه دیگر یعنی اوکراین و 
تایوان فاصله بگیرند و اولویــت را به جبهه 
سوم یعنی غرب آســیا بدهند. حتی ممکن 
است در اردن و در صحرای ســینا و عراق و 
خلیج فارس به دنبال اســتقرار پایگاه های 
جدیدی باشــند. این آمریکایی ها هستند 
که مشغول گسترش جنگند و ما نمی توانیم 
ببینیم از موضوع غزه برای این مســاله سو 
اســتفاده کنند و این بســتگی به آمریکا و 
حرکاتش دارد و اینکه آیا آن ها می خواهند 
با کشورهای اسلامی که دیگر مانند گذشته 

نیستند وارد جنگ شوند؟

 زهرا علیدادی  دولت موضوع تأســیس 
ســازمان ملی مهاجــرت را در برنامه هفتم 
توســعه آورد و با توجه به تصویــب آن در 
صحن مجلس، می توان گفــت گامی مهم 
برای ســاماندهی اتباع خارجی برداشــته 

شده است.
 نمایندگان مجلس شورای اسلامی از سوم 
مهر ماه بررســی لایحه برنامه هفتم توسعه 
را در صحــن مجلس آغاز کردنــد. تاکنون 
مجلس برای بررســی لایحــه برنامه هفتم 
توسعه ۴۱ جلسه علنی تشــکیل داده و در 
این مدت ۱۱۸ ماده لایحــه برنامه هفتم و 
۶ بند از ۲۳ بند الحاقی بــه کل لایحه مورد 
رســیدگی قرار گرفته، برخــی از این مواد 
جهت رسیدگی بیشتر به کمیسیون تلفیق 
ارجاع شــده و قرار اســت هفته آینده این 
موارد در صحن مجلس رســیدگی و تعیین 

تکلیف شود.

سازوکار مجلس برای ارائه خدمات به 
اتباع بیگانه

مجلس شورای اســلامی تاکنون در جریان 
بررسی لایحه برنامه هفتم توسعه، مصوبات 
مهمی داشــته که یکی از این موارد مربوط 
به تشکیل ســازمان ملی مهاجرت است. بر 
اســاس این مصوبه، به منظور ســاماندهی 
مهاجریــن و اتباع بیگانه، وزارت کشــور با 
همــکاری دبیرخانه شــورای عالی امنیت 
ملی مکلف است ضمن تشکیل سازمان ملی 

مهاجرت، اقدامات زیر را انجام دهد:
الف- با همکاری وزارت امور خارجه، وزارت 
اطلاعات، ســازمان اطلاعات ســپاه، مرکز 
آمار ایران، فرماندهــی انتظامی جمهوری 
اسلامی ایران، ســازمان ثبت احوال کشور 
و ســایر دســتگاه های اجرایی، نســبت به 
ساماندهی، ورود، خروج، طرد، سرشماری، 
آمایش سرزمینی و ثبت احوال اتباع بیگانه، 
پناهجویان، مهاجرین قانونی و غیرقانونی، 
به نحوی اقــدام کند که تمامــی اطلاعات 
مهاجرین و اتباع بیگانــه در یک پایگاه داده 
مرجع برخط و یکپارچه گردآوری شــود و 
درگاه های بهره برداری آن بر اســاس ماده 
)۷( قانــون مدیریــت داده هــا و اطلاعات 
ملی برای سایر دســتگاه ها ایجاد شود. ارائه 
هر گونه خدمات بــه اتباع بیگانه توســط 
دستگاه های اجرایی باید بر اساس اطلاعات 

هویتی این سامانه باشد.
محمدباقر قالیباف، رئیس مجلس شــورای 
اســلامی پس از تصویب ایــن مصوبه گفت 
»با توجه به موافقت نمایندگان با تشــکیل 
ســازمان ملی مهاجرت، دولت اساســنامه 
آن را تنظیــم می کند اما این اساســنامه و 
چارچوب اختیارات و وظایف این ســازمان 

باید به تصویب مجلس برسد.«

نظر شورای عالی امنیت ملی تأمین 
می شود

البته برخی از نمایندگان در جریان بررسی 
این موضــوع قائل به این مســأله بودند که 
شــورای عالی امنیت ملی با تشــکیل این 
ســازمان مخالف اســت، به گونــه ای که 
حســینعلی حاجی دلیگانی، نماینده مردم 
شاهین شــهر در مجلس گفته بود آنچه ما 
شــنیده ایم، شــورای عالی امنیــت ملی با 
تشــکیل ســازمان ملی مهاجرت به نحوی 
که گفته می شــود مخالف اســت و در چند 
موضع گیری که داشــته، با این ســاختار و 

سازمان مخالفت کرده است.
محمدباقر قالیباف، رئیس مجلس شــورای 
اســلامی در پاســخ به این نماینــده گفت 

»مدت هاست در خصوص تشکیل سازمان 
ملی مهاجرت بحث می شود اما در ماده ۸۶ 
لایحه برنامه هفتم توســعه که این موضوع 
آورده شده، به شورای عالی امنیت ملی هم 

اشاره شده است و نظرات تأمین می شود.«
وزیــر کشــور هــم دربــاره ایــن ادعای 
حاجی دلیگانی گفت »نه، چنین گزارشــی 

نیست.«

قانون اقامت باید به روزرسانی شود
محســن پیرهــادی، عضو هیأت رئیســه 
مجلس شورای اســلامی با بیان اینکه باید 
بر روی فعالیت های اتباع خارجی غیرمجاز 
نظارت باشد، گفت »متأسفانه قانون اقامت 
در ایران که به ســاماندهی بحث مهاجران 
توجه دارد، مربوط به ۹۲ ســال پیش است 
و تقریباً یک قــرن از نــگارش اولین قانون 
مهاجران اتباع بیگانــه در ایران می گذرد و 
به رغم رشد قابل توجه حضور اتباع خارجی 
غیرمجاز در کشــور، هنوز در به روز رسانی 

این قانون تعلل می کنیم.«
علاوه بر اینکــه موضوع ســاماندهی اتباع 
خارجی و تشکیل ســازمان ملی مهاجرت 
مورد توجه جدی نمایندگان مجلس است، 
تاکید دولتمردان هم بر این اســت که این 
سازمان زودتر تشــکیل و اتباع خارجی در 

کشورمان ساماندهی شوند.

تشکیل سازمان ملی مهاجرت به 
زودی به نتیجه می رسد

چندی پیش، حجت الاســلام سید ابراهیم 
رئیسی، رئیس جمهور کشورمان با اشاره به 
ســاماندهی احوال شخصیه مهاجران گفت 
»در هیچ جای »ایران« نباید مهاجر و تبعه 

خارجی بدون شناسه وجود داشته باشد.«
وی بر این نکته هم تاکید کرد که تشــکیل 
»سازمان مهاجرت« در دســتورکار دولت 
است و در مجلس نیز مطرح شده و به زودی 
به نتیجه می رســد. برای همه اتبــاع باید 
شناســه درست شــود و هیچ تبعه خارجی 
در هیچ کجای کشــور نباید بدون شناسه 
باشد، این شناســه در اختیار وزارت کشور و 
دیگر نهادهای ذی ربط قــرار خواهد گرفت 
تا به منظور ســاماندهی احوال شــخصیه 

مهاجران، از آن استفاده شود.
بر اساس اظهارات رئیس جمهور، »وضعیت 
تحصیــل«، »کســب و کار«، »ازدواج« و 
»تردد اتباع خارجی از شهری به شهر دیگر« 
تحت نظارت وزارت کشور آغاز شده و با قوت 

ادامه می یابد.

توپ ساماندهی مهاجران به زمین 
مجلس افتاد!

علی بهادری جهرمی، سخنگوی دولت هم 
درباره حضور اتباع خارجی در ایران، تاکید 
کرد »به واســطه حضور نظامــی آمریکا در 
افغانستان و اشغالگری های ایالات متحده، 
مردم کشــور همســایه ما بیش از ۲۰ سال 
اســت که با ناامنی مواجه شدند و بخشی از 
مردم این کشور مجبور شــدند کوچ کنند. 
مردم ما نیز میزبان آن ها هســتند. بخشی 
از مهاجران به صورت رســمی و قانونی وارد 
کشور شدند. برخی نیز متأسفانه به صورت 
غیرقانونی در کشور زندگی می کنند. دولت 
دو الگوی متفاوت برای آن ها طراحی کرده 
اســت. از ابتدای فعالیت دولت ســیزدهم، 
رئیس دولت دســتور داد ســامانه ای برای 
مدیریت امور و احوال شــخصیه و نیازهای 
کســانی که به صورت قانونی و رسمی وارد 
کشــور ما شــده اند، ایجاد و به موازات آن 

سازمان ملی مهاجران نیز فعال شود.«
وی متذکر شد »متأســفانه پس از گذشت 
دو ســال، مجلس هنوز درباره لایحه ای که 
دولت به مجلس ارائه کرد که با طرح موجود 
در مجلس ادغام شد، به جمع بندی نرسیده 
اســت. این موضوع در کمیسیون نیز نهایی 
شــده، اما در صحن مجلــس هنوز تصویب 
نشده است. به دلیل نبود ساختار و نظامات 
قانونی مورد نیاز، مجموعه وزارت کشــور و 
سازمان ملی مهاجران برای سرعت بخشی 
نیز معطل مانده اســت و خواهش می کنیم 
پس از بررســی برنامه هفتم توســعه، این 

موضوع در دستورکار مجلس قرار گیرد.«
البته لایحــه ای که بهــادری جهرمی به آن 
اشــاره دارد، مربوط به دولت دوازدهم است. 
زمزمه تشــکیل ســازمان ملی مهاجرت از 
سال ۱۳۹۷ به میان آمد و در ۲۳ اردیبهشت 
همان ســال، شــورای عالی اداری کشور با 
پیشنهاد تشکیل »ســازمان ملی مهاجرت« 
که توســط وزارت کشور و ســازمان اداری و 

استخدامی کشور ارائه شده بود موافقت کرد.
در همین راســتا، شــورای عالــی اداری 
در مصوبــه ای آورد:»بــه منظــور تمرکز 
سیاســت گذاری، راهبــری، برنامه ریزی، 
نظارت و ســاماندهی امور اتباع و مهاجران 
خارجــی و پناهندگان و برقــراری ارتباط 
مؤثر با نهادها و ســازمان های بین المللی، 
»ســازمان ملــی مهاجــرت کشــور«، با 
شــخصیت حقوقی مســتقل و وابسته به 
وزارت کشــور تأسیس می شــود. وظایف 
و اختیــارات ســازمان و نحــوه همکاری 

دســتگاه های اجرایی در انجام وظایف آن، 
به موجب قانون مشخص می شود. سازمان 
از نظر استقلال تشــکیلاتی، در سطح ستاد 
مرکزی سازماندهی شده و وظایف استانی 
و شهرســتانی آن، کماکان در استانداری ها 

و فرمانداری ها انجام خواهد شد.«

تدوین لایحه سازمان ملی مهاجرت
ســپس از آن یکســال بعــد، در ۳۰ بهمن 
۱۳۹۸ برخی مواد متن لایحه در کمیسیون 
سیاســی-دفاعی هیأت دولت به ریاســت 
ســید محمود علوی )وزیر اطلاعات دولت 
دوازدهم( مــورد بررســی قــرار گرفت و 
ســرانجام در ۱۱ تیر ماه ۱۳۹۹ بررسی این 
لایحه در این کمیسیون به پایان رسید و در 

دستور کار هیأت وزیران قرار گرفت.
در ۱۶ شــهریور ۱۳۹۹ نیز هیــأت وزیران 
متن این لایحــه را تصویــب و در ۱۳ مهر 
۱۳۹۹ به مجلس شورای اســلامی ارسال 
کرد. در نامه ارســالی از دولــت به مجلس 
شورای اســلامی نام ســازمان به »سازمان 

مهاجران اتباع خارجی« تغییر یافت.
مجلس شــورای اســلامی هم در ۲۲ مهر 
ماه ۱۳۹۹، لایحه ســازمان مهاجران اتباع 
خارجی را اعلام وصول کرد و کمیســیون 
اجتماعــی مجلــس شــورای اســلامی 
مسئولیت بررسی متن این لایحه را بر عهده 
گرفت. مرکز پژوهش های مجلس شــورای 
اسلامی هم برای بررسی این لایحه جلسات 
متعددی را با حضور ذینفعان و کارشناسان 

دستگاه های مختلف برگزار کرد.
سرانجام »لایحه ســازمان مهاجران اتباع 
خارجی« با طــرح مجلس در ایــن زمینه 
ادغام شــد و تحت عنوان »طرح تأســیس 
ســازمان ملی اقامت« در مجلس بررســی 
و ۲۲ آبان ۱۴۰۱ کلیات آن تصویب شــد، 
اما از آن زمان تاکنــون هنوز جزئیات آن در 

دستورکار صحن مجلس قرار نگرفته است.
از این رو، دولت موضوع تأســیس سازمان 
ملی مهاجــرت را در برنامه هفتم توســعه 
گنجاند و حــال این مصوبــه در ذیل برنامه 
هفتم به تصویب مجلس شــورای اسلامی 
رسیده اســت.از آنجایی که موضوع تشکیل 
سازمان ملی مهاجرت در سند ۵ ساله توسعه 
کشور تصویب شــده، باید ابتدا منتظر نظر 
شورای نگهبان و هیأت عالی نظارت مجمع 
تشــخیص مصلحت نظام بمانیــم و ببینیم 
که این نهادهای نظارتــی موضوع مذکور را 
در چارچوب قانون اساســی، شرع مقدس و 
سیاســت های کلی نظام می داننــد و تأیید 

می کنند یا خیر. قاعدتــاً و در صورت تأیید 
این مصوبــه، مجلس باید بررســی جزئیات 
»طرح تأسیس ســازمان ملی اقامت« را در 
دســتورکار خود قرار دهد و تعیین تکلیف 
کند.وزیر کشور درباره زمان تشکیل سازمان 
ملی مهاجــرت، گفته که »وزارت کشــور 
اساسنامه این سازمان را تهیه می کند، البته 
ابتدا باید قانون برنامه هفتم قطعی شــود و 
به تأیید شــورای نگهبان برسد و سپس این 

اقدام از سوی وزارت کشور انجام شود.«

مهاجران غیرقانونی باید از کشور 
خارج شوند

احمد وحیدی با تاکید بــر اینکه مهاجران 
ساماندهی خواهند شد، گفت: »تلاش برای 
افغانستان ستیزی محکوم بوده و کار غلطی 
اســت. مهاجران غیرقانونی باید از کشــور 
خارج شــوند، امــا آن هایی را ســاماندهی 

می کنیم که قانونی بوده و ویزا دارند.«
وحیدی می گوید »ما باید برخی از شــرایط 
حقوقی و قضائی خود را تقویــت کنیم تا با 
کسانی که به کشور خودشــان بازگردانده 
می شوند، اما مجدداً به صورت غیرقانونی به 
ایران وارد می شــوند، برخورد شود. در چند 
ماهه اخیر بیشــتر از ۲۰۰ هزار نفر به کشور 
خود بازگشته اند، اما برخی از آن ها مجدد به 

ایران بازمی گردند.«

اتباع خارجی کارت هوشمند هویتی
 و بانکی دریافت می کنند

طبق گفتــه ابوالفضل ابوترابــی، نماینده 
مردم نجف آباد در مجلــس و طراح »طرح 
تأسیس ســازمان ملی اقامت«، میزان اتباع 
خارجی در کشور ما از ۷۲ کشور دنیا بیشتر 
اســت.وی توضیح داد »اکنون ما اداره کل 
اتبــاع خارجــی در وزارت کشــور داریم و 
۲۴ دســتگاه به اتباع خارجی خدمات ارائه 
می دهنــد. پراکندگی دســتگاه های ارائه 
کننده خدمات به ایــن اتباع خارجی منجر 
شــده تا امور آنها آن طور که باید و شــاید 
ساماندهی نشود. بیش از ۱۷ دستگاه کارت 
شناســایی به اتباع خارجی ارائه می کنند و 
اتباع خارجی با تعدد کارت های شناســایی 
مواجه هســتند. هدف این است که در یک 
دستگاه و با مدیریتی واحد، به اتباع خارجی 
خدمات ارائه شــود که به راحتی قابل رصد 
باشــد. هم هویت این افراد قابل شناسایی 

است و هم امور آنها ساماندهی می شود.«
نماینده مردم نجف آباد در مجلس با اشاره به 
مصوبه مجلس درباره تشکیل سازمان ملی 
مهاجرت، گفت: »بر اســاس این مصوبه، در 
معاونت وزارت کشور سازمان ملی مهاجرت 
تشــکیل می شــود و همه تصمیم گیری ها 
در خصــوص اتبــاع خارجــی ذیــل یک 
مدیریــت واحد صورت می گیــرد. به جای 
آنکه ۲۶ دستگاه در خصوص اتباع خارجی 
تصمیم گیری کــرده و ۱۷ کارت برای اتباع 
خارجی صادر شــود، یک کارت برای اتباع 
خارجی صادر خواهد شــد که یک طرف آن 
کارت هویتی و یک طــرف آن کارت بانکی 

برای اتباع خارجی خواهد بود.«
با همه این تفاســیر و از آنجایــی که تعداد 
مهاجــران در ایــران بــه ویــژه مهاجران 
افغانســتانی افزایش یافته است، ضرورت 
تشــکیل ســازمان ملی مهاجرت بیش از 
گذشــته احســاس می شــود. همچنین با 
عنایت به اینکه ســاماندهی اتباع خارجی 
تبدیل به یک مطالبه عمومی شــده، ایجاد 
سازمان ملی مهاجرت می تواند گام مهمی 

برای ساماندهی مهاجران باشد.
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پایان یک جنجال
مصوبه برکناری سلاح ورزی ابلاغ شد

براساس ابلاغیه دبیر شــورای عالی نظارت بر اتاق ایران، انتخابات اتاق 
بازرگانی ایران باید دوباره برگزار شود.

مصوبه آخرین جلســه شــورای عالی نظارت بر اتاق بازرگانی، صنایع، 
معادن و کشاورزی ایران ابلاغ شد.

دبیر شــورای عالی نظارت بر اتاق ایران در ابلاغیه ای که روز یکشنبه ۷ 
آبان ماه جاری صادر شد، صورتجلســه مصوبه شورای مذکور را به اتاق 

بازرگانی، صنایع، معادن و کشاورزی ایران برای اجرا ابلاغ کرده است.
بر اســاس این مصوبه که به امضای اکثریت اعضای شورا رسیده است، 
انتخابات قبلی اتاق بازرگانی ابطال و اتاق ایران مکلف شــده اســت در 
راســتای اجرای مصوبه مذکور، اقدامات لازم را بــرای برگزاری مجدد 
انتخابات با قید فوریت به انجام رسانده و نتیجه را به دبیرخانه منعکس 

کند.
طبق این ابلاغیه، حســین ســلاح ورزی دیگر رئیس اتــاق بازرگانی و 
صنایع و معادن ایران نیســت و به زودی باید برای انتخاب رئیس جدید 

اتاق، انتخابات برگزار شود.

سازمان امور مالیاتی کشور اعلام کرد
وده  امکان اصلاح اظهارنامه مالیات بر ارزش افز

وع مهلت ارسال دوره بعد تا شر
ســازمان امور مالیاتی کشــور اعلام کــرد: امکان اصــلاح و ویرایش 
اظهارنامه مالیات بر ارزش افزوده هر دوره )فصل(، فقط تا پیش از شروع 

مهلت ارسال اظهارنامه دوره بعد مقدور است.
به گزارش ســازمان امور مالیاتی ایــران، این ســازمان اعلام کرد: 
مطابق قانــون مالیات بر ارزش افــزوده، مودیــان مالیاتی مکلف به 
ارایه اظهارنامه مالیات بر ارزش افــزوده و پرداخت مالیات و عوارض 
متعلق حداکثر تا ۱۵ روز پس از پایان هر دوره )فصل( هســتند، اما 
به منظور تکریم مودیان و در راســتای ایجاد وحدت رویه در اصلاح 
و ویرایش اظهارنامه، از این پس امکان ویرایــش و اصلاح اظهارنامه از 
طریق سامانه های سازمان تا قبل از شروع مهلت ارسال اظهارنامه فصل 

بعد مقدور است.

در ادامه اطلاعیه ســازمان امور مالیاتی آمده است: به طور مثال مهلت 
اظهارنامه فصل تابســتان که ۱۵ مهرماه به اتمام رسیده است، مودیان 
مالیاتی تا قبل از ۱۵ دی ماه فرصت دارند اظهارنامه های فصل تابستان 

خود را آن هم قبل از ابلاغ، ویرایش و اصلاح کنند.
برپایه این اطلاعیه، مودیــان مالیات بر ارزش افــزوده با مراجعه به 
ســامانه درگاه ملی خدمات الکترونیک ســازمان امــور مالیاتی به 
نشــانی اینترنتی my.tax.gov.ir نســبت به انجام تکالیف قانونی 

خود اقدام کنند.

مدیرعامل اتحادیه مرکزی دام سبک پاسخ داد
 راهکارهای ۵ گانه برای کاهش هزینه

 تولید گوشت
مدیرعامل اتحادیه مرکزی دام ســبک ضمن ارائــه راهکارهایی برای 
کاهش هزینه های تولید گوشــت قرمز عنوان کرد: در همین راستا باید 
گله های مولد در روستاها و دامداری های سبک روستایی و عشایری را 
تقویت کنیم، با کاهش قیمت دام، قیمت گوشــت نیز کاهشی خواهد 

شد.
افشین صدر دادرس، برای کاهش هزینه های تولید گوشت قرمز به ارائه 
پنج راهکار پرداخــت و گفت: برای کاهش هزینه هــا ابتدا باید ایرادات 
بخش توزیع مرتفع شود تا گرانفروشــی رخ ندهد. دیگر اینکه نهاده ها 
۷۵ درصد هزینه های تولید را شــامل می شوند و کاهش قیمت نهاده ها 
باعث کاهش هزینه  تولید خواهد شــد. از طرفی قیمت حمل و نقل نیز 
باید کنترل شــود. همچنین  دولت بایســتی به نقدینگی دامداران نیز 

توجه کند.

وی افزود: یکی دیگر از عواملی که می تواند در هزینه تولید تاثیر داشته 
باشــد هزینه دام لاغر یعنی بره پایه پروار یا گوساله پایه پروار است. این 
بره یا گوساله پایه پروار حاصل گله های مولد است. در شرایط کنونی که 
جمعیت دامی کم شــده و گله های مولد در دام سبک و سنگین آسیب 
دیده اند طبیعتا تعداد دام ماده کم می شــود و وقتی دام ماده کم شــود 

بره های کمتری به دنیا می آیند.
مدیرعامل اتحادیه مرکزی دام ســبک کشــور تصریح کرد: با کاهش 
جمعیت بره های متولد شــده قیمت آنهــا زیاد می شــود و در نتیجه 
دامدار به جای اینکه دام پــروار کند باید هزینه بیشــتری برای خرید 
بره پرداخت کند که این موضوع بر قیمت تمام شده محصول نهایی اثر 

می گذارد.
به گفته وی اینکه بگوییم قیمت نهاده  را کاهش دادیم، بنابراین قیمت 
گوشت نیز کاهش می یابد دقیقا درست نیست؛ زیرا کاهش قیمت نهاده 
یکی از پارامترهای تاثیر گذار بر قیمت گوشــت است و عوامل دیگری 

چون قیمت دام لاغر نیز اهمیت دارد.
صدر دادرس با اشاره به کاهش دام لاغر)گوســاله( در دام سنگین نیز 
گفت: دامداران دام ســنگین برای پرواربندی، گوساله های لاغر بومی 
تهیــه می کنند زیرا گوســاله های بومی ریزجثه تر هســتند و بازدهی 
بیشتری دارند، اما به دلیل آسیبی که به روستاها وارد شده، دام سنگین 
نیز کم  و از جمعیت گوساله بومی کاسته شده است و پرواربندها مجبور 
شدند به ســمت پروار گوســاله صنعتی بروند که قیمت آنها از قیمت 

گوساله بومی بیشتر است.
وی در پایان گفت: اگر می خواهیم قیمت گوشــت را کاهش دهیم باید 
گله های مولد در روستاها و دامداری های ســبک روستایی و عشایری 
را تقویت کنیم. باید ســرمایه گذاران را تشــویق کنیم که در این بخش 
ســرمایه گذاری کنند تا به تعداد بره ها و گوساله های لاغر اضافه شود و 
قیمت آنها کاهش یابد. با کاهش قیمت دام قیمت گوشــت نیز کاهشی 

می شود.

بازار

محمد ســیف اللهی  طبق اطلاعاتی که 
اخیراً مرکز آمار ایــران در خصوص قیمت 
مســکن شــهر تهران منتشــر کرده، تورم 
مســکن ۳۰ درصد بیش تر از تورم عمومی 
اســت. طبق بررســی های انجام شده علت 

اصلی این فاصله، قیمت بالای زمین است.
 بالاخــره و پس از ۸ مــاه وقفه در انتشــار 
گزارش ماهانه متوســط قیمت مسکن در 
شــهر تهران، مرکز آمار ایــران، با گزارش 
»شاخص و متوســط قیمت آپارتمان های 
مسکونی شــهر تهران«، آمار و اطلاعات در 
این حوزه را اعلام کرد. طبــق این گزارش، 
متوسط قیمت هر مترمربع واحد مسکونی 
در تهران در شــهریور امســال به نسبت به 
شهریور پارســال ۷۹ درصد افزایش یافته 

است.
آمار رســمی از تحولات بازار مســکن، در 
حالی عــدد ۷۹ درصــد را برای نــرخ تورم 
این حوزه نشــان می دهد، کــه در ۶ ماهه 
اول سال ۱۴۰۲، نرخ تورم ســایر کالاها به 
صورت میانگین عددی حــدود ۴۹ درصد 
بوده است. فاصله موجود بین تورم عمومی 
و تورم حوزه مســکن نشــانگر وجود یک 
متغیر تأثیرگذار اقتصادی در بازار مســکن 
بوده که جهش نجومی قیمت مسکن در این 
چند ساله اخیر متأثر از آن و زیر سایه غفلت 
سیاست گذاران اتفاق افتاده است. فاصله ای 
که دایماً توســط کارشناســان این حوزه 
به مســئولان گوشزد می شــد.در گزارش 
پیش رو با اســتناد به آمار و ادله تخصصی، 
مساله مذکور بررسی خواهد شد و مشخصاً 
به این پرسش پرداخته می شود که آیا تورم 
لجام گســیخته در قیمت مســکن، تنها به 
بهانه وجود تــورم عمومــی قابلیت توجیه 

دارد یا خیر؟

پافشاری بر یک آدرس اشتباه
یکی از پاسخ های موجود به سوال پاراگراف 
قبل، علت اصلی جهش قیمتی مســکن را 
تورم عمومی می داند. برخی با این استدلال 
که مسکن بخشــی از اقتصاد کلان است و 
نباید آن را از ســایر بخش هــای اقتصادی 
همچــون صنعت و کشــاورزی، جدا فرض 
کرد، حل چالش مســکن را به ثبات اقتصاد 

کلان گره می زننــد و نتیجه می گیرند برای 
ســر و ســامان دادن به ابر چالش مسکن، 
پاسخ دیگری جز بهبود شرایط کلی اقتصاد 
و تقویت قدرت خرید مردم نمی توان یافت. 
در همین راســتا، توصیه این کارشناســان 
به تیم اقتصادی دولت، سیاســتگذاری در 
مسیری اســت که شــرایط کلی اقتصاد را 
بهبود ببخشــد.برون داد حاکمیتی چنین 
رویکردی را می توان در نگاه دولت گذشته 
به تأمین مســکن دید. انباشت تقاضایی که 
در حال حاضر وجود دارد و زور بازار مسکن 
به تأمین آن نمی رســد، نتیجه مســتقیم 
همان نگاه و سیاست های انفعالی دولت در 

دهه ۹۰ است.
اما متأسفانه با روشــن شدن تأثیرات منفی 
آن رویکرد، همچنان برخی با پافشــاری بر 
این تک گزاره آدرس اشــتباهی می دهند 
و معتقدنــد همان گونه که »ماســت گران 
شده خانه هم گران شــده است«. در همین 
ارتباط محمد صالح شــکوهی، عضو هیات 
علمی دانشــگاه علم و صنعت، در نشستی با 
نام »توسعه افقی شــهرها؛ چگونه گسترش 
محدوده شهرها به حل مساله مسکن کمک 
می کنــد؟« در بخشــی از صحبت هایش 

توضیح می دهد: مساله این است که جهش 
قیمتی در مســکن خیلی بیشــتر از سایر 

کالاها است.
شــکوهی می گوید: طبق آمار منتشر شده، 
تورم زمین و مســکن خیلی بیشتر از تورم 
عمومی بوده و علت آن تبدیل شدن مسکن 
به کالای ســرمایه ای است. متوسط جهش 
قیمتی سایر کالاها از سال ۹۵ تا ۱۴۰۰ سه 
و نیم برابر شــده اما متوسط افزایش قیمت 
مسکن ۸ برابر اســت. در همین راستا تورم 
زمین چند برابر تورم عمومی اســت. آیا این 
ناشــی از سیاســت گذاری های ما نیست؟ 
زمین گران تر شــده چون مساحت شهرها 
کمتر شده اســت. ما در این چند سال اخیر 
با افزایش ارزش زمین مواجهیم، که نتیجه 
مستقیم، بستن محدوده های شهری است. 
در سال ۹۰ ســهم زمین از قیمت تمام شده 
مسکن زیر ۶۰ درصد بود که اکنون به بالای 

۷۰ درصد در تهران رسیده است.
وی در خصوص شــبهه کمبود زمین برای 
توسعه افقی شــهرها گفت: طبق پژوهش 
آمایش ســرزمینی، ۱۶ درصد از مساحت 
کل کشــور مناسب برای ســکونت است. با 
محاســبه و تقســیم این مســاحت در بعد 

خانوار متوجه می شــویم که اگر زمین های 
۴۵۰ متری به مــردم می دادیــم ایران به 

اندازه ۱ میلیارد نفر جا داشت.

بیایید فاصله بین این دو نرخ
 را جدی بگیریم

برای پاسخ دقیق به این ســوال که آیا تورم 
قیمت مســکن تنها متأثر از تورم کلی بوده 
یا خیر؟ کافی است، به این دو تغییر، که هر 
جفت آن را مرکز آمار منتشــر کرده، توجه 
شــود. بر اســاس آمارهای اعلامی از سوی 
مرکز آمار ایــران، در شــهریور ماه ۱۴۰۲، 
شــاخص قیمت مصرف کننده خانوارهای 
کشور نســبت به ماه مشابه سال قبل، ۳۹.۵ 
درصد افزایــش و در دوازده ماهه منتهی به 
ماه جاری نســبت به دوره مشابه سال قبل، 

۴۶.۱ درصد افزایش داشته است.
همچنین طبق آخرین گزارش منتشر شده 
از نرخ قیمت مســکن در تهــران، علی رغم 
روند کاهشــی قیمت در ۶ ماه ابتدایی سال 
جاری، متوســط قیمت هر مترمربع واحد 
مســکونی در تهران در شــهریور امســال 
نســبت به شــهریور پارســال ۷۹ درصد 
افزایش یافته اســت. وجــود اختلاف ۳۰ 

درصدی بین تورم سایر کالاها و مسکن یک 
پیام مهم دارد و آن این اســت که رشد نرخ 
قیمت مســکن از نرخ تورم عمومی تبعیت 
نمی کند. پیامی که بررسی های میان مدت 

نیز آن را تأیید می کند.

چرا جهش قیمتی مسکن بیشتر از 
سایر کالاهاست؟

نرخ تورم مسکن از نرخ تورم عمومی تبعیت 
نمی کند، چرا کــه بازیگر اصلــی این بازار 
زمین اســت. ابوالفضل نوروزی، سرپرست 
دفتــر اقتصــاد مســکن در گفت وگــوی 
تلویزیونی دراین باره گفته اســت: »ســهم 
زمین در قیمت تمام شده مسکن بالاست و 
به ۶۰ درصد رسیده که این عدد در تهران به 
۷۰ درصد نیز می رسد«، این در حالی است 
که در ســایر کشورها این ســهم ۳۰ درصد 
است. این اعداد نشانگر نقش زمین در بازار 
مسکن هستند. در شرایطی که حداقل ۶۰ 
درصد هزینه تمام شده مســکن متعلق به 
زمین اســت، وجود تورم در زمین می تواند 
باعث ایجاد جهش قیمتی در بازار مســکن 
باشد. تورمی که طبق بررســی های انجام 
شده، جلوتر از تورم عمومی یعنی تورم سایر 
کالاها است. نمودار زیر، روند افزایش تورم 
در زمین را با احتســاب تورم کلی به خوبی 

نشان می دهد.

خانه 30 درصد بیشتر از ماست گران 
شده است

باید توجه داشت، نتیجه انحصار حل چالش 
مســکن در تقویــت قدرت خریــد مردم و 
نســبت آن به تورم عمومی و اقتصاد کلان، 
انفعال سیاســت گذاری دولت و حاکمیت 
است. متأســفانه طی غفلت یک دهه ای از 
نقش زمین که با خوانشی ســطحی از بازار 
مســکن همراه بود، پدیده شکســت بازار 
رخ داد. بهترین گواه ایــن ادعا  روند جهش 
قیمتی در مســکن بیش تر از ســایر کالاها 
بــوده- همان آمــار و ارقامی اســت که در 
بخشــی از گزارش به آن اشــاره شد، طی 
همین ۶ ماه اخیر، مسکن ۳۰ درصد بیشتر 

از ماست گران شده است!

 دبیر انجمن صنفی کارفرمایان صنعت ســیمان کشور 
گفت: پنج میلیــون و ۶۰۰ هزار تن ســیمان در نیمه 
نخست امســال تولید شده است که نســبت به مدت 
مشابه سال گذشــته، رشــد ۱۲ درصدی را نشان می 

دهد.
»علی اکبــر الوندیــان« در جمع خبرنــگاران اظهار 
داشت: در ۶ ماه امسال ۳۹ میلیون تن کلینکر )یکی از 
مواد اولیه تولید سیمان( تولید شده است که نسبت به 

مدت مشابه سال گذشته رشد نشان می دهد.
وی افزود: در نیمه نخســت امســال ۴.۱ میلیون تنی 
کلینکر و ۲.۵ میلیون تن ســیمان صادر شده است که 

در هم سنجی با پارسال به ترتیب کاهش ۲۰ 
درصدی و رشد ۲۰ درصدی داشته است.

دبیــر انجمن صنفــی کارفرمایــان صنعت 
ســیمان کشــور با اشــاره به اینکه تقاضای 
ســیمان در نیمه دوم امســال رو به افزایش 
اســت، گفت: این تقاضا برای ساخت مسکن 
در طرح نهضت ملی است که ماهانه بیش از ۲ 

میلیون تن درخواست وجود دارد.
وی ادامــه داد: برای تأمیــن این میزان ســیمان باید 
سوخت و انرژی مورد نیاز تامین شود تا آمادگی تولید 
را داشته باشــیم، ضمن اینکه نیاز مصرفی کشور پنج 

میلیون تن در ماه اســت که ۱۲ درصد رشد 
داشته است.

به گفته الوندیــان، در صورتی کــه انرژی و 
سوخت تامین شود ماهانه هفت میلیون تن 

تولید سیمان خواهیم داشت.
وی با بیان اینکه صنعت ســیمان برای تولید 
نیازمند تامین ســوخت و گاز اســت، گفت: 
اکنون برای تامین سوخت و مازوت سختگیرانه تر عمل 

می شود و موانع بزرگی ایجاد شده است.
دبیر انجمن صنفی کارفرمایان صنعت ســیمان کشور 
عنوان کرد: تامین ســوخت نیاز به حمــل و نقل دارد 

که مشــکلات در این عرصــه مانع اصلی تولید شــده 
است، ضمن اینکه شــرکت پالایش پخش می تواند از 
نزدیک ترین پالایشگاه ســوخت این صنعت را تامین 
کند، همچنین بسیاری از شرکت های تولید سیمان از 

تکمیل مخازن سوخت خود بازمانده اند.
وی خاطرنشان کرد: یکی دیگر از مشکلات این صنعت 
پایین بودن کیفیت مازوت است. اگر مازوت استاندارد 
باشد آلودگی هوا ایجاد نمی شــود این در حالی است 
که به خاطر نداشــتن کیفیت مناســب مازوت، شاهد 
افزایش مصرف سوخت هســتیم و در نتیجه جرایم آن 

برای شرکت های تولیدی سیمان صادر می شود.

سیمان

رشد ۱۲ درصدی تولید سیمان تا پایان شهریور

 چه موانعی سر راه اجرای سامانه مودیان وجود دارد؟

تبعیض مالیاتی بین کارمندان و مشاغل
حسین مقدم  یک کارشناس امور مالیاتی 
گفــت: باوجوداینکــه بیشــترین مودیان 
مالیاتــی در بخش مشــاغل هســتند؛ اما 
متأســفانه همواره مالیات بر درآمد حقوق  

بگیران بیشتر از سهم مشاغل است.
بخش بزرگی از درآمدهای مالیاتی کشور، از 
مالیات از کارکنان بخش دولتی و خصوصی 
و شرکت های بزرگ دریافت می شود این در 
حالی است که بخش اصلی مودیان مالیاتی 
را مشــاغل تشــکیل می دهنــد؛ بنابراین 
برخلاف شــعار عدالت مالیاتی مطرح شده، 
فشار اصلی مالیات بر دوش کارکنان بخش 

دولتی و خصوصی احساس می شود.
به طوری کــه در مقایســه میان درآمدهای 
مالیاتی کل کشــور در دو دوره شــش ماهه 
دیــده  و ۱۴۰۲  اول ســال های ۱۴۰۱ 
می شــود که ســهم مالیات حقوق بگیران 
بخش عمومی و خصوصی نسبت به مالیات 
مشــاغل باز هم با رشــد بیشــتری همراه 
بوده اســت. به طوری که مالیات بر حقوق 
کارکنان بخش عمومی حــدود ۶۹ درصد، 
مالیات حقوق کارکنــان بخش خصوصی 
حدود ۶۰ درصد و مالیات مشــاغل حدود 
۵۵ درصد نســبت به مدت مشابه سال قبل 
رشد داشــته اند.بااین وجود مسئله عدالت 
مالیاتی همیشــه به عنوان یکی مســئله از 
طرف مسئولان مطرح می  شــد، به همین 
منظور، مجلس شــورای اســلامی در سال 
۱۳۹۸ قانون پایانه های فروشگاهی و سامانه 
مودیان را تصویب کرد که اجرایی شدن این 
قانون به شفاف شدن مالیات مشاغل کمک 
قابل توجهی کــرده و همچنیــن با تکمیل 
ســامانه مودیان، میزان فرار مالیاتی کشور 

نیز به شدت کاهش میابد؛ اما در حال حاضر 
چالش هایی در راستای اجرایی شدن قانون 
پایانه های فروشگاهی و ســامانه مودیان به 

وجود آمده است.
در همین زمینه، علی ملک زاده، کارشناس 
امور مالیاتی  در مقایسه ای میان آمار مالیات 
پرداخت شده توسط حقوق بگیران کارکنان 
بخش دولتی و خصوصی با مالیات پرداختی 
مشــاغل گفت: در ســازمان امور مالیاتی، 
بیشــترین مودیان در بخش مشاغل وجود 
دارند به عبارتی این بخش گســتره وسیعی 
از پزشــکان و وکلا تــا تمام مغــازه داران و 
اشخاص حقیقی مشغول فعالیت اقتصادی 
را شــامل شــده و این افراد به عنوان مودی 

مالیات مشاغل شناخته می شوند.
ملک زاده با اشــاره به حجم عظیم مودیان 
حقیقی در بخش مشاغل حقیقی ادامه داد: 
طبق برآوردهای انجام شــده بین ۱۶ تا ۲۰ 
درصد از تولید ناخالص داخلی کشور توسط 
بخش مشــاغل ایجاد می شود؛ اما متأسفانه 
تناســبی میان ســهم مشــاغل در اقتصاد 

کشور و مالیات پرداخت شده وجود ندارد.

سهم مالیات مشاغل از کل درآمدهای 
مالیاتی نهایت به 5 درصد می  رسد

این کارشــناس مالیاتی با بیــان اینکه طی 
۱۱ ســال گذشــته ســهم مالیات مشاغل 
از مجمــوع درآمدهــای مالیاتــی به طور 
میانگین ۴ درصد بوده اســت، گفت: از سال 
۱۳۹۰ به بعد ســهم مالیات مشاغل از کل 
درآمدهای مالیاتی کشور از حدود ۳ درصد 
در ســال اخیر نهایت به ۵ درصد رســیده 
اســت اما در مقابل همواره مالیات بر درآمد 

حقوق اشخاص حقیقی دولتی و غیردولتی 
میزان بالاتری از بخش مالیات مشاغل بوده 
اســت، حتی در ســال ۱۳۹۵ بیش از ۲.۵ 
برابر از مالیات مشــاغل، کارکنان دولتی و 

غیردولتی مالیات پرداخت کرده اند.
ملک زاده با اشــاره به نابرابــری و تبعیض 
بین مالیات گــروه کارکنان بخش عمومی، 
خصوصی و مشــاغل عنوان کــرد: علاوه بر 
اینکه کارمندان مفری برای فــرار مالیاتی 
ندارند حتی قبــل از دریافت حقوق مالیات 
آنها کسر شده و به دولت پرداخت می شود؛ 
اما مالیات مشاغل همانند مالیات کارکنان 

ماهانه پرداخت نشده و سالانه است.
وی افزود: مشــاغل بــرای پرداخت مالیات 
سالانه، ســه ماه فرصت اظهارنامه مالیاتی 
دارند و پس از مشخص شــدن مبلغ مالیاتی 
عموماً مبلغ را قســطی می پردازند یا برای 
کمتر شــدن مالیات فرایند دادرسی را آغاز 
می کننــد به عبارتی می تــوان گفت ارزش 
مبلــغ واقعی پرداخت شــده در مدت زمان 
طولانی، به نوعی کمتر اســت و این تبعیض 

با عدالت مالیاتی همخوانی ندارد.

راهکاری برای رفع تبعیض میان 
مودیان مالیاتی وجود دارد؟

به گفته ملک زاده باتوجه به ســهم مشاغل 
از اقتصاد کشور، لازم اســت تا آنها مالیات 
بیشــتری نیــز بپردازنــد. بدیــن منظور 
مهم تریــن راهــکار، قدرتمنــد کــردن 
زیرســاخت های اطلاعاتــی اســت البته 
اقداماتــی نظیــر ســاماندهی درگاه های 
تفکیــک  و  کارت خوان هــا  پرداخــت، 
حســاب های شــخصی و تجاری در حال 
انجام اســت و همچنین در راستای افزایش 
قدرت ســازمان امور مالیاتی برای دریافت 
مالیات، لازم اســت تا فرهنگ مالیاتی میان 
مردم تقویت شــود.این کارشناس مالیاتی 
دررابطه با سامانه مودیان توضیح داد: قانون 
سامانه مودیان از سال ۱۳۹۸ تصویب شده 
و باید حدود یکســال و نیم یا یکسال و سه 
ماهه بعد از مصوب شدن راه اندازی می شد 
اما متأسفانه این سامانه به دلیل چالش های 
فنی و اجرایی هنوز بــه مرحله بلوغ و تکامل 

خود نرسیده است.

چالش هایی بر سر راه سامانه مودیان
وی در خصوص چالش های سامانه مودیان 
تصریح کــرد: هنوز بســیاری از مودیان در 
سامانه مودیان ثبت نام نکرده اند و همچنین 
چالش هایی برای صدور صورت حساب های 
الکترونیکــی نیز وجود دارد برای تســریع 
و تسهیل شــدن این مســئله، دولت لایحه 
تســهیل تکالیف مودیــان در اجرای قانون 
پایانه های فروشــگاهی و ســامانه مودیان 
را تقدیم مجلس کرده تا بــا تفکیک کردن 
مودیــان مالیاتــی به دســته های مختلف 

ثبت نام آنها در این سامانه تسهیل شود.
ملک زاده افزود: بر اســاس لایحه تســهیل 
تکالیف مودیــان در اجرای قانون ســامانه 
مودیــان ارســال شــده توســط دولت به 
مجلس، مــوارد قانونی کــه در قانون اصلی 
ســال ۹۸ وجود داشــت از جملــه کیفرها 
و ضمانت  هــای مودیان تســهیل شــده تا 

مشکلات ایجاد کرده را برطرف کند.
وی ادامــه داد: بر اســاس لایحــه مذکور 
می بایســت ثبت نام مودیان از اول مهرماه 
ســال جاری طبق گروه بنــدی جدید آغاز 
می شــد؛ اما متأســفانه مجلــس لایحه را 
به موقــع به دولت نرســانده اســت؛ یعنی 
کمــاکان بعــد از رفت وبرگشــت لایحه از 
شــورای نگهبان به مجلس، کمــاکان این 
لایحه در کمیسیون اقتصادی مانده و هنوز 

به صحن علنی مجلس ارسال نشده است.
این کارشــناس مالیاتی تصریح کرد: دولت 
خارج از لایحه تســهیل تکالیــف مودیان 
در قانون ســامانه مودیان، در حــال انجام 
اقداماتی در جهت ثبت نــام کردن مودیان 
هست؛ اما اگر لایحه مذکور به قانون تبدیل 
شود در جهت پیشبرد امور مربوطه مؤثرتر 

خواهد بود.
ملک زاده بیــان کرد: چالش دیگر ســامانه 
مودیــان دررابطه با صدور صورت حســاب 
الکترونیکی است. این مسئله با تلاش هایی 
که در مرکــز تنظیم مقــررات و پایانه های 
فروشــگاهی ســازمان امور مالیاتی انجام 
می شود، تســهیل خواهد شــد و پس از آن 
به مرور ســایر مــواردی که برای ســامانه 
مودیان در نظر گرفته شــده نیــز اجرایی 

می شود.
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دستاورد سه میلیارد دلاری سفر به چین در حوزه مالی و اقتصادی
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چرا از دانشگاه دفاع کنیم؟
نعمت الله فاضلی این روزها و بهتر بگویم چند سالی است که دانشگاه 
در ایران چنان بحرانی شده که کم تر کسی از آن دفاع می کند. بی دفاع 
شدن دانشــگاه به نفع تحولات مدنی و توســعه ایران نیست. دشمنان 
دموکراســی و آزادی همین را می خواهند. می خواهند دانشــگاه بی 

اعتبار و بی قدر و منزلت شود.
اما مساله فقط دشــمنان نیســتند، اگر نهاد دانشــگاه را واقع بینانه و 
تاریخی ببینیــم، در می یابیم دانشــگاه همچنان نهادی ارزشــمند 
و اثرگذار اســت و به آن محتاجیم. این ســخن مطلقا به معنای چشم 
بستن بر بحران های دانشگاه نیست. رونالد بارنت در کتاب دانشگاه بوم 
شناختی می گوید نهاد دانشگاه عقل، گشــودگی، آزادی و ارتباط را به 

شیوه پنهان و نامحسوس در جامعه گسترش می دهد.
به این مفاهیم اگر دقت کنیم می توانیم در جامعه معاصر و امروز ایران، 
پویایی ها و جنبش های اجتماعی از جمله جنبش مهســا را تا حدودی 
ناشی از عملکرد نهاد دانشــگاه در ایران بدانیم. ســوژه یا انسان نوعی 
ایرانی تحت آموزش ها و تجربه های  مدرســه، دانشــگاه و علم مدرن، 
خواهان زندگی تازه ای اســت. نهاد دانشــگاه، جامعــه را باز می کند، 
ذهن افراد را به ســوی آرزوها، هدف ها و شیوه های اندیشه و احساس و 

زندگی متفاوت می گشاید.
دانشــگاه همچنین پیوند و تعامل میان افراد و جوامع را گسترش می 
دهد. دانشــگاه حتی در جوامع بســته و منزوی هم چنین نقشی را ایفا 
می کند. کار دانشــگاه ایجاد پیوند جهانی است. واژه یونیورسیتی بیان 

کننده مفهوم یونیورس و جهان بودگی است.
دانشــگاه نهادی جهانی محلی اســت که هم راوی علم و زبان جهانی و 
رشته هایی است که در جهان شکل گرفته و گسترش یافته اند؛ هم این 
که دانشــگاه در زمین  و زمان محلی معین قرار دارد.کار دانشگاه ایجاد 
پیوند میان افراد و جوامع به شیوه ای اســت که بتوانند جهانی زندگی 
کنند و در عین حال مکان و یا محل  جغرافیــا و تاریخ خود را هم تجربه 

نمایند.
تحصیلکردگان با اندیشــه های جهانی، با روش های تحقیق، مفاهیم 
و زبان جهانی آشنا می شــوند و واقعیت جهان را به شیوه جهانی تجربه 
می کنند و در عین حال در محیط و محل خود زندگی می کنند، و متاثر 
از آن، زبان جهانــی را در فضای محلی خود به کار مــی برند. اگر چنین 

نبود، پویایی ها و تحولات ایران در صد سال اخیر اتفاق نمی افتاد.
همچنین افق گشایی از کارهای دانشگاه اســت. دانشگاه ممکن است 
نتواند همه افراد با تخصــص و مهارت با کیفیــت و عالی پرورش دهد، 
اما هویت و چشــم انداز و افق انتظاراتی برای آنها ایجاد می کند و آنها را 
انسان دیگری می سازد.از این رو، دانشــگاه نه فقط معرفت و فرهنگ را 
تغییر می دهد و بر اقتصاد و سیاست بلکه بر روی اشخاص هم عمیقا اثر 

می گذارد.
اگر بتوانیم تاثیر دانشــگاه بر فرهنگ ، شیوه زندگی، ساختار احساسات 
و شــیوه تفکر و افق گشــایی آن را ببینیم و در هم تنیدگی دانشگاه با 
فرهنگ ، جغرافیا و محیط زیســت  را در نظر بگیریــم، در آن صورت به 

نحو واقع بینانه تری به ظرفیت ها و امکان های نهاد دانشگاه پی ببریم .
علم مدن و دانشگاه اگرچه قابل باز اندیشی و نقد است اما دستاوردهای 
چشم گیری برای سلامتی، رفاه، آســایش و بهروزی جامعه ما داشته و 
دارد و ما می توانیم با تقویت نگاه ســازنده به ظرفیت دانشگاهی کشور 
نه از منظر ایدولوژیــک یا بازار بل از منظر انســانی و زندگی به بهروزی 

جامعه خود کمک کنیم.

 ۱۵۷۰؛ خط تلفنی اورژانس دانش آموزی
 برای ارائه مشاوره رایگان

دانش آمــوزان می توانند برای دریافت مشــاوره رایــگان در خصوص 
مسائل و مشــکلات فردی، تحصیلی و خانوادگی با خط ملی ۱۵۷۰ یا 

همان اورژانس دانش آموزی تماس بگیرند.
سلامت روان در بین نوجوانان یک مســاله جدی در بهداشت عمومی و 
روانی است که عدم توجه به بهزیســتی روانی نوجوانان، در این مرحله 
مهم اجتماعی شدن، ممکن اســت منجر به عواقب جبران ناپذیری در 

سلامت روان شود.
به گفته روانشناسان، افسردگی، اضطراب، استرس و اختلال خوردن  از 
شایع ترین اختلالات در این دوره سنی است؛ به طوری که بر اساس آمار 
جهانی، از هر نوجوان حداقل یکی با یک مشکل رفتاری روبرو است که 
این رقم در واقع ۲۰ درصد نوجوانان را شــامل می شود. همچنین این 
مورد نیز قابل تامل اســت که نیمی از اختلالات روانی قبل از ســن ۱۴ 
ســالگی و حدود ۷۵ درصد از اختلالات روانشناختی که در بزرگسالان 

وجود دارد، از سن ۱۴ سالگی شروع می شود.

درهمین راستا خط ملی نماد )نظام مراقبت اجتماعی از دانش آموزان( 
با شــماره ۱۵۷۰ که به اورژانس دانش آموزی معروف اســت، از مرداد 
۱۴۰۰ به شــکل رســمی در تمامی مراکز اســتان ها و در محل مرکز 

مشاوره و خدمات روان شناختی استان ها آغاز به کار کرده است.
هماهنگی و مداخله بهنگام تخصصی در فوریت های روانی- اجتماعی 
مانند خودکشــی، بد سرپرســتی، ارائه خدمات تلفنی مشاوره ای اعم 
از تحصیلی و غیر تحصیلــی، ارائه خدمات راهنمایی بــه خانواده ها و 
پاســخگویی به ســوالات آنها، ارائه خدمات مــددکاری اجتماعی به 
دانش آمــوزان، دریافت گــزارش فوریتــی تلفنی نظیر خودکشــی، 
خشونت و کودک آزاری، سوء استفاده های جنسی، فرار، بدسرپرستی 
، فقر شدید، بی سرپرستی، بی سرپناهی، بزهکاری و مصرف مواد و ارائه 
خدمات توســط خط گویا، از جمله خدماتی اســت که توسط این خط 

ارائه می شود.
درواقع این خط به طور کلــی خدمات خود را در راســتای راهنمایی، 
مشــاوره و مددکاری اجتماعی با اتخاذ رویکــردی همدلانه و نوآورانه 

ارائه می دهد.
تماس با این خط رایگان نیســت و هزینه تماس محاســبه می شود اما 
هزینه دریافت مشاوره توسط کارشناسان رایگان است و دانش آموزان 

می توانند با شماره گیری ۱۵۷۰ این خدمات را دریافت کنند.
برای انتخاب نیروی انسانی شاغل در خط ۱۵۷۰ علاوه بر لحاظ کردن 
شرط تخصص و مرتبط بودن رشته تحصیلی، معیارهایی نیز جهت ارائه 
خدمات در استان های کشــور مدنظر قرار گرفته است که این معیارها 
شامل آشنایی اولیه پاسخ کارشناسان پاسخگو در خط ملی نماد ۱۵۷۰ 
با زبان ها و لهجه های محلی اســتان، گوش دادن فعــال، جمله بندی 
ســریع اطلاعات، اطلاعات اولیه درباره فنــاوری اطلاعات و ارتباطات 
)IT(، آشــنایی با مباحــث و ضوابط درون ســازمانی وزارت آموزش و 
پرورش، پایبندی به ضرورت حفظ اسرار و رازداری، توانایی همدردی 
عاطفی و ارائه حمایت، آشــنایی اولیه با حقوق کودک، آشنایی اولیه با 

پروتکل های سایر خطوط کمک رسانی می شود.

دیدگاه

اورژانس

رییس ســازمان داوطلبان هلال احمر از اجرای برنامه 
نذر خدمت جهت محرومیــت زدایی و همکاری برخی 
سلبریتی ها و مجریان با هلال احمر جهت ارائه خدمات 

داوطلبانه خبر داد.
جلسه تبادل امضای برنامه همکاری مشترک سازمان 
داوطلبان جمعیت هلال احمر و کانون فرهنگی هنری 
مجریان رســانه های بیــداری و شــنیداری امروز در 

سازمان داوطلبان برگزار شد.
وحید سلیمی رییس سازمان داوطلبان در این مراسم 
اظهار داشــت: مجموعه هلال احمر شامل بخش های 
مختلف از جمله ســازمان داوطلبان، سازمان جوانان، 
تدارکات پزشکی، ســازمان امداد نجات و … است که 

هر کدام وظایف مختلفی را بر عهده دارند.
وی افزود: سازمان داوطلبان در جهت جلب مشارکت 

اجتماعی بــرای محرومیت زدایی و اقدامات 
بشردوســتانه تاکنون اقدامات زیادی انجام 
داده و برنامه های بســیاری هم در دســت 
دارد و از جمله این مــوارد کمک به بیماران 

نیازمند است.
سلیمی با اشــاره به علاقمندی سلبریتی ها 
جهت حضور در بحران هــا و کمک به مردم 

حادثه دیده گفت: بــه طور مثال در زلزله کرمانشــاه 
بسیاری از ســلبریتی ها عاشــقانه وارد عمل شده و در 
جهت کمک به نیازمندان اقــدام کردند آما برخی هم 
صداقت در کار آنها نبود و بر همین اساس دستگاه قضا 

به این موضوع ورود یافت.
رییس سازمان داوطلبان جمعیت هلال احمر با اشاره 
به اینکه در بهمن ســال ۹۸ بر اســاس قانون مدیریت 

بحران که به تصویب رســید به سه مسئله در 
هلال احمر پرداخته شد، گفت: بخشی از این 
مســئله مربوط به خدمات امدادی، بخشی 
مربوط به آمــوزش همگانی و بخشــی هم 
مرتبط با جذب و هدایت و توزیع کمک های 

غیردولتی داخلی و خارجی بود.
وی با اشــاره به اینکه بر اســاس این قانون 
همچنیــن همه دســتگاه ها مکلــف به همــکاری با 
جمعیت هلال احمر هستند، گفت: بر همین اساس نیز 

تفاهمنامه هایی با دستگاه های مختلف برگزار کردیم.
وی به زلزله خوی اشاره کرد و گفت: در این زمین لرزه 
پس از حادثه بیش از ۱۱۰ کمپ و اردوگاه برپا شد که ما 
در جهت جلب مشارکت های مردمی تلاش کردیم که 
مدیریت ها کمپ ها را به مردم بســپاریم چرا که جنس 

برنامه های ما در این سازمان داوطلبانه است.
سلیمی همچنین از اجرای برنامه نذر خدمت خبر داد 
و گفت: پیش از این فقط برنامه نذر آب اجرایی می شد 
ولی در جهت توسعه ارائه خدمات طرح »نذر خدمت« 
را راه اندازی کردیم تــا بتوانیم علاوه بــر نذر آب، نذر 
توزیع اقلام زیســتی و غذایی و … را داشته باشیم و بر 
همین اساس ما اعلام آمادگی می کنیم که می توانیم از 
ظرفیت مجریان و ســلبریتی ها در این راستا بهره مند 

شویم.
وی همچنین از اعزام کشــتی بشردوســتی ایران به 
مصر طی فردا برای کمک به مردم غزه خبر داد و گفت: 
بیش از ۵ هــزار و ۵۰۰ تن اقلام دارویی و زیســتی در 
این کشتی اســت و تعدادی از خبرنگاران داوطلب هم 

همراه با این محموله عازم هستند.

 رئیس دانشگاه علوم پزشکی شهید بهشتی تداخلات 
دارویی را عامل ۴۰ درصد مسمویت ها دانست و گفت: 
مصرف خودسرانه قطره های چشمی و آنتی بیوتیک ها 
در کشور بســیار زیاد اســت که باعث آسیب جدی به 

سیستم ایمنی بدن می شود.
علیرضا زالی در نشســت خبری رویــداد ملی هوش 

مصنوعی و ســلامت با محوریت تشــخیص تداخلات 
دارویی که در ســتاد دانشــگاه علوم پزشــکی شهید 
بهشــتی برگزار شــد، با بیان اینکه بر اساس مطالعات 
انجام شــده در بخش مراقبت های ویــژه، بیمار هفت 
قلم دارو در یک روز مصــرف می کند، افزود: ۸۰ درصد 
مســمومیت کودکانی که به بیمارستان مفید مراجعه 

می کننــد به دلیل اســتفاده داروهای ســهوی مانند 
متادون بوده است.

وی تاکید کرد: مســمومیت های دارویی سومین علت 
خطاهــای پزشــکی و ۱۰ علت اصلی مــرگ و میر در 

کشورهای در حال توسعه بشمار می رود.
وی اظهارداشــت: با افزایش ســن شــانس استفاده 

همزمان چند دارو بالا مــی رود، اگر بیماری چهار دارو 
مصرف کند با اضافه شــدن داروی پنجــم میزان بروز 

تداخلات دارویی ۲۵ درصد افزایش می یابد.
زالی ادامه داد: تداخلات دارویی علت عمده بســتری 
شدن افراد در بیمارســتان اســت و زمان بستری در 

مراکز درمانی را افزایش می دهد.

 هلال احمر

و دار

خریدار  رئیس پلیس راهور فراجا با اشاره 
به آماده ســازی گواهینامــه ۲ زبانه گفت: 
ایران با ۷۲ کشــور قانون تبادل گواهینامه 
دارد و ۱۳ کشــور نیز تبادل گواهینامه در 
دستور کار اســت که با صدور گواهینامه دو 
زبانه نیاز به صدور گواهینامــه بین المللی 

برای رانندگی در این کشورها نیست.
 سردار سیدکمال هادیانفر رور سه شنبه در 
نشست با اصحاب رســانه با بیان تسلیت به 
مردم مظلوم غزه اظهار داشــت: امیدواریم 
بــه زودی شــاهد نابــودی رژیــم غاصب 

صهیونیستی باشیم.
وی به موضوعات ترافیکی کشــور پرداخت 
و گفت: سالانه ۳۵ میلیارد تردد شهری و ۶ 
میلیارد و ۸۰۰ میلیــون تردد در محورهای 
مواصلاتی کشور داریم که طی ۶ ماه نخست 
ســال این امار رشــد ۵.۷ درصدی داشته 

است.
رییس پلیــس راهور فراجا گفــت: در مورد 
گواهینامه بین المللی ما با ۷۲ کشور قانون 
تبادل گواهینامه داریم ضمــن آنکه با ۱۳ 
کشــور نیز تبادل گواهینامه در دستور کار 

است.
وی از آمــاده ســازی گواهینامــه دو زبانه 
بر اســاس کنوانســیون ژنو در راهور خبر 
داد و گفــت: ایــن گواهینامــه دو زبانه که 
در یک طرف عکــس مالــک گواهینامه و 
مشــخصیات فرد به زبان فارسی و در پشت 
گواهینامه به زبان انگلیســی نوشته شده و 
مجوزهایی که فرد بــرای رانندگی دارد اعم 
از موتورسیکلت، پایه یک، پایه دو و پایه سه 

و ویژه مشخص شده است.
هادیانفــر تاکید کــرد: ایــن گواهینامه به 
رانندگانی که در خــارج رانندگی می کنند 
یا خارجیانی که در داخل ایران رانندگی می 
کنند، قابل استفاده اســت و نیاز به دریافت 

گواهینامه بین المللی ندارند.
وی به رنگ بندی گواهینامه ها نیز اشــاره 
کرد و افزود: رانندگان در ســه بخش سطح 
ارزیابی و دســته بندی می شــوند؛ راننده 
خــوب، خیلــی خوب بــا رنگ نقــره ای و 
رانندگان عالی به گواهینامــه طلایی ارتقا 

پیدا خواهند کرد.
رئیس پلیس راهور فراجا گفت: بر اســاس 
این رنــگ بندی مزایای ویــژه و تخفیفاتی 
در جرایم دیده شده است که در کمیسیون 
زیربنایــی دولت بــه تصویب رســیده و به 

مجلس ارسال می شود.
وی همچنین به کتابچه جدیــد آیین نامه 
اشــاره کرد و گفت: این کتابچه ساده سازی 
و مطالب اضافه از آن حذف شــده است و با 
یک سوم قیمت در اختیار مردم قرار خواهد 

گرفت.

آغاز طرح شماره گذاری خودرو
 درب منزل

ســردار هادیانفر اعــلام کــرد: از  نهم  آبان  
شــماره گذاری خودروهــا به ســه صورت 
حضــوری«،  »شــماره گذاری  شــامل 
»خدمــات اینترنتی« و »خدمــات درب 
منــزل« عملیاتی می شــود.وی بــا بیان 
اینکه ۸۵ درصد اقدامات مربوط به شــماره 
گذاری خودروها بــه صــورت اینترنتی و 
از طریــق برنامه کاربردی انجام می شــود، 
افزود: شماره گذاری خودرو در درب منازل 

خدمت جدیدی اســت که بــرای خانواده 
شهدا، ایثارگران و جانبازان، معلولان، افراد 
کهنســال که مراجعه حضــوری برای آنان 
سخت است و همچنین ســایر افرا متقاضی 
انجام می شــود.به گفته فرمانــده راهور، 
اجرای این طــرح به صورت آزمایشــی در 
تهران اجرا می شــود و متقاضیان می توانند 
به صورت اینترنتــی ثبت نام خود را تکمیل 
کنند و همــکاران راهور فــردای همان روز 
تمام مراحل شــماره گذاری را درب منزل 
انجام خواهند داد.ســردار هادیانفر توضیح 
داد: خودروهــای ویژه ای بــرای این کار در 
نظر گرفته شــده و تمامی امکانات تعویض 
پلاک در آن تعبیه شــده است تا به سیستم 

مراکز تعویض پلاک متصل باشند.

تا سه سال آینده ترافیک کلانشهرها 
و جاده ها قفل خواهد شد

رییس پلیــس راهور فراجا بــا انتقاد از اجرا 
نشدن طرح اســقاط خودروهای فرسوده، 
هشــدار داد: با روند کنونی تا ســه ســال 
آینده ترافیــک در کلانشــهرها و جاده ها 
قفل خواهد شد.ســردار هادیانفر با اشــاره 
به اینکه بــه ازای هر ایرانی ۲ وســیله نقلیه 
شخصی داریم، گفت: اکنون بیش از ظرفیت 
کشــور خودرو داریم.وی با اشــاره به طرح 
جدید واردات خودرو و فقدان ســرانه برای 
تولید خودرو داخلی تاکید کرد: متاســفانه 
هیچ خروجی برای خودروهای فرســوده و 
اســقاطی وجود ندارد و با این روند شرایط 

ترافیکی بحرانی را خواهیم داشت.

خریدار  شهردار تهران با حضور در صحن 
شورای شــهر تهران گزارش دستاوردهای 
ســفر مدیریت شــهری به چین را ارائه و از 
دستاورد ســه میلیارد دلاری حوزه مالی و 

اقتصادی در این سفر خبر داد.
علیرضــا زاکانی که اخیرا در ســفر به چین 
برای شرکت در اجلاس »یک کمربند، یک 
جاده« حضور یافته بود و قرارداد واگن های 
مترو را نیــز نهایی کرد امروز بــا حضور در 
صحن شــورای شــهر تهران دستاوردهای 
ســفرش به چین به ویژه در حــوزه حمل و 
نقــل را در قالب گزارشــی بــرای اعضای 

شورای شهر تهران تشریح کرد.
 زاکانــی در یکصد و هشــتاد و هشــتمین 
جلسه علنی شورا با اشــاره به حملات رژیم 
صهیونیســتی به غزه گفت: باید همدردی 
کنیم با کسانی که در غزه امروز تحت ستم و 
سخت ترین نسل کشی هستند. در حقیقت 
امروز شــاهد ظلمی بی مانند هســتیم که 
در ادامه ظلم ۷۵ ساله گذشــته بوده و غزه 
را تبدیل به موضع مظلومیت در حد اعلاء و 

اقتدار بی مانند و بزرگی کرده است.
وی افزود: سوگواری و اظهار شکایت داریم 
از جنایاتی کــه رژیم صهیونیســتی انجام 
می دهــد و موضع صریح مدیریت شــهری 
کاملا مشخص اســت. به این ترتیب لحظه 
شماری می کنیم برای پایان این جنایات و 
اعلام آمادگی برای کمــک و از همه مطالبه 
می کنیم که هر کس وظیفــه خود را در این 
حوزه به درســتی انجام دهد. هــر آنچه که 
دســت اندرکاران نظام در این حوزه عنوان 
کرده اند گام بــه گام در جهــت تحقق آن 

حرکــت خواهیم کرد. این ظلــم را محکوم 
می کنیم و گســتره ابراز ناخشنودی جهان 
و از ســوی دیگــر بزرگی و عظمــت جبهه 
مقاومت موجب حذف این غده ســرطانی 

یعنی رژیم صهیونیستی خواهد شد.
شــهردار تهران در تشریح دســتاوردهای 
سفر به چین گفت: کشور چین با جغرافیای 
بــزرگ و بزرگترین جغرافیــای جمعیتی 
جهــان دســتاوردهای بســیاری را برای 
کشــورمان به همراه داشت که در این راستا 
باید از اعضای شورای شــهر به ویژه ریاست 
شــورا قدردانی کنم که در جهت بیان ابعاد 
سفر به ما کمک، مدد و هدایت انجام دادند. 
همچنین باید از دولت نیز به ویژه دســتگاه 
دیپلماسی و تلاش های سفیرمان در کشور 
چین قدردانی کنم. اگر ریاســت جمهوری 
دغدغه حل معضــلات تهران را نداشــت 
همان مســیری طی می شــد که در شورا و 

شهرداری دوره قبل طی شده بود.
وی ادامه داد: چرایی انجام ســفر به چین، 
دعوت شــهردار پکن بود. ۱۰ ســال پیش 
خواهــر خواندگی تهــران با پکــن منعقد 
شــده بود ولی در این حــوزه اتفاق خاصی 
نیفتاده بود لذا در راســتای عملیاتی شدن 
این خواهر خواندگی این دعوت انجام شــد 
اما بهانه این دعوت اجــلاس »یک کمربند 
یک راه« بــود. در این اجلاس که ســران و 
مسئولان ۱۵۰ کشور شــرکت کرده بودند 
ســخنرانان متعددی داشــت. اجلاسی که 
افقی را بــرای نظم جهانی نویــن در آینده 
مورد بررسی و گفت وگو قرار می داد. یکی از 
نخستین اهداف این سفر تلاش دیپلماسی 

عمومی بود که برای کشور از اهمیت ویژه ای 
برخوردار اســت. بنده نیــز در این اجلاس 
سخنرانی داشتم و صحبت های خود را حول 
پنج محور آینده ارتباط کشورها که عدالت 
را مقدمه سازی می کند، قبول مسئولیت ها 
توســط مجموعه شــهر، تحولات تهران به 
ویژه در حوزه هوشمندســازی، استقبال از 
حضور نمایندگان کشــورها برای بازدید از 
تهران و زمینه ایجاد همکاری های مشترک 
و همچنین محکومیت جدی جنایات رژیم 
صهیونیســتی در یک تریبــون جهانی بود 
که مورد عنایت همه نیز قــرار گرفت، بیان 

کردم.
شــهردار تهران با اشــاره به دیــدار خود با 
شــهردار پکن گفت: در این دیدار موضوع 
خواهر خواندگی و تشــکیل یک تیم کاری 
مشترک مورد بحث و بررســی قرار گرفت. 
حضــور در اجلاس یــک کمربنــد یک راه 
فرصتی شــد برای ارائه موضوعات شهری و 
همچنین خواهرخواندگی تهران و پکن که 
در نهایت توسعه همکاری ایران و چین را به 

همراه دارد.
زاکانی ادامه داد: تفاهم نامه ای نیز با گوانگژو 
در این ســفر دنبال شــد. تفاهم نامه ای که 
یک ســال پیش منعقد شــده بود. در این 
ســفر علاوه بر دیدار شــهردار پکن با وزیر 
اقتصاد ارمنســتان و مجموعه های مختلف 
بازدیدهایی انجام شــد و هــدف اصلی این 
بود که معضلات تهــران را به صورت عملی 
حل کنیــم. معضلاتی همچــون آلودگی 
هوا، ترافیک و کمبود مســکن و همچنین 
قدرالســهم ۱۳ هزار هکتار بافــت ناپایدار 
شــهری که تــلاش کردیم بــرای حل این 
معضــلات در این ســفر راهکارهای عملی 
پیدا کنیم و از ســه ماه قبل نیــز به صورت 
جدی زمینه های مختلف بــرای عملیاتی 

شدن این اهداف را پیگیری کردیم.
شــهردار تهران تاکیــد کرد: در این ســفر 
حوزه های حمــل و نقل، محیط زیســت، 
هوشمندسازی، شهرســازی و انبوه سازی 
مســکن، فرهنگی و گردشــگری و سرمایه 
گذاری مورد توجه جدی قــرار گرفته بود. 
در این ســفر ۱۳ شــهر و اســتان را بازدید 
کردیم که ۱۰ سفر را خودم و تعدادی را نیز 
توســط تیم همراه بازدید کردیم. همچنین 
بازدیــدی از ابرپــروژه چین داشــتیم که 
مسیری حدود ۳۰ کیلومتر که ۶.۲ کیلومتر 
آن زیر آب است بازدید کردیم. پروژه ای که 
بزرگتریــن پل معلق جهان در آن ســاخته 

شده است.
وی ادامــه داد: در حــوزه اقتصادی ســه 
موفقیت داشــتیم. نخســت ۷۹۱ واگن را 
که از ســال ۹۵ معطل پیش پرداخت مانده 

بود عملیاتی کردیــم که حدود یک میلیارد 
دلار حجم مالی این قرارداد است که از محل 
پشتیبانی دولت انجام می شــود. موفقیت 
دوم مجــاب کردن طــرف چینــی برای 
پیشتیبانی مالی از مجموعه قرادادهایی بود 
که در نظر داریم منعقد کنیم. این پشتیبانی 
مالی با تنفس یک تا ســه ســاله از ســوی 
چین صــورت می گیــرد و موفقیت بعدی 
انعقاد قــراردادی مبتنی بــر توانایی های 
شــرکت های ایرانی که در قالب آن حدود 
یک میلیــارد دلار پروژه در شــهر تهران را 
تعریف کرده ایم و در مجموع دستاوردهای 
مالی و اقتصادی این سفر بالغ بر سه میلیارد 
دلار اســت در حالیکه در ســفر مسئولان 
چینی به عربســتان تنهــا ۲۳ میلیون دلار 
دستاوردهای مالی و اقتصادی محقق شده 

بود.
وی در تشریح دستاوردهای زیست محیطی 
این ســفر نیز گفت: بازدیــدی از کارخانه 
تولید زباله ســوزها داشتیم که طرف چینی 
وعده شروع کار، ســرمایه گذاری و انتقال 
تکنولــوژی را داد. در حوزه مســکن و انبوه 
سازی نیز با شــرکت های مختلف صحبت 
کردیم. در حــوزه حمل و نقل نیــز اولین 
توفیقی که حاصــل شــد ۷۹۱ واگنی بود 
که کار اجرایی آن آغاز شــد. در حقیقت در 
برنامه ششم ۲۰۰۰ دستگاه واگن خریدش 
برای دولت تکلیف شده که ۱۰۵۰ دستگاه 
برای تهران اســت. در دولــت قبلی تامین 
مالی صورت نگرفت و دولت آقای رئیســی 
پس از دو سال کار جدی صورت گرفته این 

تامین مالی را انجام داد.

ومیت زدایی برنامه نذر خدمت جهت محر

ویی عامل ۴۰ درصد مسمومیت ها در کشور تداخلات دار
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هادی حجازی فر:
وسکی به تئاتر شهر   ۳ اثر برگزیده تئاتر عر

وند می ر
هادی حجازی فر خبر داد که سه اثر برگزیده نوزدهمین جشنواره تئاتر 
عروسکی در بخش بزرگسالان تا پایان امسال در تئاتر شهر روی صحنه 
می رود که نمایش »مامان« اولین اثر از این سه اثر است. )که اجرای آن 

آغاز شده است.(
 مراســم رونمایی از کتاب نوزدهمین جشــنواره بیــن المللی نمایش 
عروسکی تهران با مدیر مســئولی هادی حجازی فر در کافه چهارسوی 

تئاتر شهر برگزار شد.
در این مراســم آن طور که روابط عمومی تئاتر شهر گزارش داده است، 
کاظم نظری مدیرکل هنرهای نمایشــی، ســید محمد جواد طاهری 
رییس تئاترشــهر و هــادی حجازی فــر، دبیر نوزدهمین جشــنواره 

بین المللی نمایش عروسکی تهران-مبارک حضور داشتند.
مدیرکل هنرهای نمایشــی پس از امضای کتاب جشــنوار عروسکی، 
ضمن تشــکر از دســت اندکاران تنظیم و چاپ کتاب گفت: چاپ این 
اثر می تواند رویداد مهمی همچون جشــنواره عروســکی را در اذهان 
ماندگار کند و در آینده مرجع موثقی برای مطالعه شفاهی آثار راه یافته 

به جشنواره باشد.
کاظم نظری همچنین از هــادی حجازی فر و هنرمنــدان این عرصه 
قدردانی کرد و اظهار داشت: بابت برگزاری نوزدهمین جشنواره نمایش 
عروســکی از هادی حجازی فر و هنرمندان این عرصه تشکر می کنم و 
با توجه به برگزاری موفق دوره قبل، ســعی می کنم بــرای دوره آینده 
برگزاری جشنواره هم این مســوولیت را بر عهده هادی حجازی فر قرار 

دهیم.  
هادی حجازی فر دبیر جشنواره عروســکی و مدیرمسئول کتاب نیز با 
بیان اینکه انتشار کتاب با هدف افزایش کیفیت تصویری نسبت به سایر 
ادوار، با اندکی تأخیر انجام شــد، گفت: دلیل تاخیر در رســیدن کتاب 
جشــنواره عروســکی، افزایش کیفیت تصویری بود. مهمترین مرجع 
مکتوب جشــنواره ها، کتب چاپ شــده این رویدادهاست که می تواند 

منبع موثقی برای علاقه مندان و محققان باشد.

این هنرمند با اعلام اینکه نســخه الکترونیکی این کتاب نیز آماده شده 
و در دسترس اســت افزود : تا کنون نســخه الکترونیکی کتاب بر روی 
سایت جشنواره بارگزاری شــده و به زودی بر روی درگاه الکترونیکی 

سایت ایران تئاتر نیز بازنشر می شود.
حجازی فر همچنین ضمن تشــکر از ریاست مجموعه تئاترشهر، خاطر 
نشان کرد: بر طبق توافق با ســید محمدجواد طاهری،  سه اثر برگزیده 
جشنواره در بخش بزرگسالان نوزدهمین جشنواره تئاتر عروسکی در 
تئاتر شهر و تا پایان امســال،  روی صحنه می روند که نمایش »مامان« 

اولین اثر از این سه اثر است.

»پدر« با امضای رضا کیانیان در اختیار 
علاقه مندان قرار گرفت

مراســم رونمایی نمایشــنامه »پدر« با امضای رضا کیانیــان بازیگر 
شناخته شــده تئاتر ایران،، در لابی ســالن اصلی مجموعه تئاتر شهر 

برگزار شد.

نمایشــنامه »پدر« نوشــته فلوریان زلر و ترجمــه حمیدرضا امان پور 
قرایی و مریم حیدری، توســط نشــر ثالث چاپ و به بازار کتاب عرضه 

شده است.
پیش از اجرای نمایــش »پدر« به کارگردانی آروند دشــت آرای، لابی 
ســالن اصلی مجموعه تئاتر شــهر میزبان مراســم رونمایی و امضای 

نمایشنامه »پدر« با حضور رضا کیانیان بود.
علاقه مندان به تهیه نمایشــنامه »پدر« این اثر نمایشــی را با امضای 
کیانیان دریافت کردند و پس از پایان مراسم به تماشای نمایش »پدر« 

نشستند.
در این مراســم آروند دشــت آرای کارگردان و همچنیــن بازیگران و 
عوامل نمایش »پدر«، ســینا جعفریه مدیر نشر ثالث در کنار مخاطبان 
و علاقه مندان تئاتری که برای شــرکت در این مراسم به مجموعه تئاتر 

شهر آمده بودند، حضور داشتند.
نمایش »پدر« بــا حضور رضــا کیانیــان، مارین ون هولک، ســعید 
چنگیزیان، سوگل خلیق، شیدا خلیق، بهزاد کریمی، پریسا شاه ولیان، 

ساعت ۱۸:۳۰ در سالن اصلی مجموعه تئاتر شهر روی صحنه می رود.

 فیلم های مهرجویی، کیارستمی و دیگران
 در استرالیا

یازدهمین جشنواره فیلم های ایرانی استرالیا فهرست فیلم های کوتاه 
و بلند خود را اعلام کرد.

 یازدهمین جشــنواره فیلم های ایرانی اســترالیا از ۱۶ نوامبر تا ۱۳ 
دســامبر )۲۵ آبان تا ۲۲ آذر( در شش شهر اســترالیا برگزار خواهد 

شد.
در این رویداد سینمایی فیلم های »گاو« ساخته داریوش مهرجویی، 
»ملخ« ساخته فائزه عزیزخانی، »شــب، داخلی، دیوار« به کارگردانی 
وحید جلیلوند، »زاپاتا« از دانش اقباشــاوی، »ماده تاریک« ســاخته 
کریم لک زاده، »مامان« از آرش انیســی، »روشــن« ساخته روح الله 
حجازی، »شکوه خاموش« به کارگردانی ناهید حسن زاده، »نگهبان 
شب« ساخته رضا میرکریمی، »شهر خاموش« ساخته احمد بهرامی 
و »برنده ها« ساخته حســن ناظر و فیلم های مســتند »کیارستمی 
مشغول کار است« ساخته ســیف الله صمدیان و »جمعه می بینمت، 
رابینسون« ساخته میترا فراهانی و فیلم های کوتاه »فرشته« ساخته 
الیکا رضایی، »ســوئیت شــب« ســاخته مهتاب پیش قدم، »پیله« 
ساخته سعید بجنوردی، »نهال« ســاخته مهران قربانی، »جودیت-

رومینا« ســاخته علی مظفری، »بعد از روال عادی« ســاخته سعید 
سیری و »چگالی پوچی« ساخته شیرین برق نورد به نمایش گذاشته 

خواهند شد.

قاب

خریدار  پائیز همواره، یکی از شــلوغ ترین 
فصل های فیلم ســازی در ســینمای ایران 
اســت. این روزها، ترافیک بالایی در مسیر 
تولید فیلم و البته اســتودیوهای فنی است 
تا آثار بتوانند خود را به مهم ترین جشنواره 

سینمایی سال برسانند.
جشنواره فیلم فجر امسال می تواند یکی از 
پویاترین و پرحرارت ترین جشــنواره های 
چند ســال اخیر این رویداد باشــد. در این 
دوره، علاوه بر حضور فیلم های ســازمانی، 
فیلم سازان مستقل بســیاری حضور دارند 
و البته آثار کمدی هم با توجه به ســاختار و 
قابلیت هایی که دارند می توانند از شــانس 
بالایی برای حضور در جشــنواره داشــته 
باشــند. به خصوص آن که برای جشــنواره 
امســال، بخش نگاه نو که مختص فیلم های 
اول است، بازگشــته و دیگر از آن فشردگی 
آثار در بخش سودای سیمرغ خبری نیست 
و برخی از آثار ســودای ســیمرغ که تجربه 
نخســت فیلم ســاز هســتند می توانند در 

بخش نوعی نگاه حضور داشته باشند.
این اتفاق ســبب می شــود تــا فیلم های 
بیشتری در جشنواره امسال حضور داشته 
باشــند، در نتیجه نمایندگان بیشــتری از 
گونه های ســینمایی در این رویداد حاضر 
باشــند. ضمن اینکــه تنوع فیلم ســازان و 
نگاه های آنها سبب می شــود تا جشنواره، 
با تنوع ســاختاری متفاوتی در پیش باشد. 
البته که بایــد به ایــن نکته اشــاره کنیم 
ترافیک بیشــتری همزمان با نزدیک شدن 
به آخرین روزهای پائیزی در روند تولیداتی 
سینمای ایران حاکم اســت که درصد آثار 
شرکت کننده در جشــنواره فجر را بیشتر 

می کند.
با در نظر گرفتن این اصــل، تلاش کردیم تا 
فهرستی از آثاری که شانس بیشتری برای 
رســیدن و حضور در جشــنواره فجر دارند 
را تهیه کنیــم که در ادامه بــه آنها خواهیم 

پرداخت.

ســازمان های فیلم ســازی پای کار 
جشنواره 42 هستند

فارابی
بنیاد سینمایی فارابی با ۹ فیلم در جشنواره 
چهل ویکم، ســالی فشــرده را پشــت سر 
گذاشت. اما این اتفاق، قطعا برای امسال، به 
این میزان نخواهد بود. فعلا و بر روی کاغذ، 
احتمال حضور ۲ فیلم از فارابی، به شــدت 

زیاد است: راه شیری و مومن.
راه شیری را علی جعفرآبادی، سال گذشته 
جلوی دوربین برد و مراحل فنی آن به اتمام 
رسیده است. فیلمی با محوریت پیاده روی 
اربعین که با توجه به بکری ســوژه، احتمالا 
اتفاق های خوبی را در جشنواره رقم می زند.

مومن، جدیدترین تلاش ســینمایی هادی 
مقدم دوست اســت که خبر چندانی راجع 
آن رسانه ای نشــده و مخاطبان در صورت 
رسیدن فیلم به جشنواره امسال، می توانند 
شــاهد بخش هایی از زندگی شهیدحسین 

همدانی باشند.

اوج
سازمان اوج، امسال حضور احتمالا پررنگی 
در جشنواره فجر دارد. آبی روشن، مجنون، 
اسفند و قلب رقه، فهرست آثار احتمالی اوج 

در جشنواره امسال را تشکیل می دهند.
آبی روشــن را بابک خواجه پاشا کارگردانی 

کرده اســت. فیلمی که در جشنواره امسال 
رونمایی خواهد شــد. خواجه پاشا در صدد 
اســت تا با این فیلم، اتفاق های خوب سال 
گذشــته را که با در آغوش درخت رقم زده 

بود را تکرار کند.
مجنــون فیلمــی بــا محوریــت شــهید 
زین الدین است که مهدی شاه حاتمی آن را 
کارگردانی کرده است و اکنون تقریبا آماده 

نمایش شده است.
اسفند به کارگردانی دانش اقباشاوی دیگر 
فیلم تولیدی اوج است که با محوریت شهید 
علی هاشمی، احتمالا خود را به فجر خواهد 
رساند.فیلم برداری قلب رقه ساخته خیرالله 
تقیانی پور چند روزی اســت کــه به پایان 
رســیده و با اتمام مراحل فنــی، چهارمین 
نماینــده اوج نیــز در فجر امســال حضور 

خواهد داشت.

سازمان سینمایی سوره
سازمان سینمایی ســوره که سال گذشته 
با دو فیلم عطرآلــود و در آغوش درخت در 
جشــنواره فیلم فجر حضور داشت، امسال 
احتمالا چنــد نماینــده دارد: صبح اعدام، 

نقطه صفر زمین و آسمان غرب.
صبــح اعــدام، جدیدترین ســاخته بهروز 
افخمی اســت که روایت گــر بخش هایی از 
دقایق پایانــی زندگی طیــب حاج رضایی 
و اســماعیل رضایی اســت که در پی قیام 
۱۵ خرداد ۱۳۴۲ به اعدام محکوم شــدند. 
فیلمی که مراحل فنــی آن تقریبا به اتمام 

رسیده و فیلم آماده نمایش شده است.
نقطه صفر زمین، فیلــم جدید امیرعباس 
ربیعی اســت که به روزهای ابتدایی زلزله 
بم می پردازد. فیلمی کــه به احتمال زیاد، 
در جشنواره فجر امســال رونمایی خواهد 

شد.
آسمان غرب هم اکنون در حال فیلم برداری 
اســت. محمد عســگری که در جشــنواره 
چهل ویکم بــا اتاقک گلی، حضور داشــت 
برای فیلم بعدی خود، بخش هایی از زندگی 

شهیدشیرودی را دستمایه قرار داده است.

 رکوردداری کمدی ها در جشن
 42 سالگی سینما

جشــنواره امســال، می تواند پذیرای چند 
کمدی خوب باشد؛ کمدی هایی که با توجه 
به سابقه کارگردان و تهیه کننده، می توانند 

در جشنواره حضور داشته و تنوع تولیداتی 
آن را بالا ببرند.

پول و پارتی، جدیدترین ســاخته ســعید 
ســهیلی اســت که این روزها مراحل فنی 
خود را پشــت ســر می گذرانــد و یکی از 
متقاضیان حضور در جشنواره فجر امسال 
خواهد بود. صبحانه با زرافــه ، چند روزی 
است که به پایان رسیده و سروش صحت، 
ســخت مشــغول تدوین این فیلم اســت 
تا بتوانــد آن را احتمالا به جشــنواره فجر 

امسال برساند.
زود باش دیر میشه به تهیه کنندگی حبیب 
اســماعیلی و کارگردانــی محمدحجــت  
ذیجودی، یک کمدی اجتماعی اســت که 
در صورت تولید، به جشنواره خواهد رسید. 
محسن امیریوســفی هم احتمالا با قیف در 
جشنواره فجر امســال حضور دارد. فیلمی 
که آماده نمایش اســت و اگر ســازندگان، 
تصمیمی بــرای اکران فوری آن نداشــته 
باشــند، احتمــالا در جشــنواره رونمایی 

خواهد شد.
کوکتل مولوتف نیز نخستین فیلم کمدی 
حسین دوماری است که این روزها، آخرین 
مراحل فیلمبرداری را پشت سر می گذراند 
و احتمال می رود نخستین رونمایی آن در 
جشــنواره فجر باشــد. به خاطر یک کیف 
دلار به کارگردانی حمیــد بهرامیان، این 
روزها مراحل فنی خــود را ادامه می دهد تا 
برای حضور در جشنواره چهل ودوم آماده 

شود.
مرد عینکــی دیگر فیلم کمدی اســت که 
احتمالا فــرم حضــور در جشــنواره را پر 
می کند. فیلمی که تقریا آماده نمایش است 
و باید دید آیا در جشــنواره امســال حضور 
خواهد داشــت یا خیر. مهدی نــادری این 
روزها مشــغول فیلمبرداری کمدی زودپز 
است که احتمالا نخستین رونمایی از آن در 

جشنواره فجر امسال خواهد بود.
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اصغر نعیمی برای ششــمین کار سینمایی 
خــود، دو روز دیرتــر را جلــوی دوربیــن 
بــرد. فیلمی که ایــن روزهــا، مراحل فنی 
خود را پشــت ســر می گذراند. خرچنگ 
بــه تهیه کنندگــی سیدیاســر جعفری و 
کارگردانی مصطفی شایسته، از دیگر آثاری 

اســت که فیلمبرداری اش به پایان رسیده 
و در مراحل فنی به ســر می برد و از احتمال 
بالایی بــرای رونمایی در جشــنواره فجر 

امسال برخوردار است.
میرو بــه کارگردانــی حســین ریگی در 
سیستان و بلوچســتان جلوی دوربین رفته 
و به احتمال زیاد، خود را به جشنواره امسال 
خواهد رســاند. قلهک را مصطفی شایسته 
تهیه و کارگردانی کرده اســت. فیلمی که 
آماده نمایش اســت و احتمالا نخســتین 
رونمایی از آن، در جشــنواره امسال خواهد 

بود.
مهران مدیری هم امســال، درام اجتماعی 
ســاعت ۶ صبح را جلــوی دوربیــن برد. 
فیلمی که این روزهــا، آخرین مراحل فنی 
خود را ســپری می کند و قطعا به جشنواره 
خواهد رســید. رضا میرکریمی هم اگر کار 
فیلمبرداری رئیســعلی را آغــاز کند، این 
فیلم اگر به جشنواره برسد، یکی از آثار مهم 

جشنواره چهل ودوم خواهد بود.
مهدی فخیم زاده ۵ ســال پــس از دوری از 
سینما، با نابرادر به عرصه کارگردانی سینما 
بازمی گردد. فیلمی که باید منتظر بود تا دید 
آیا مراحل فنی، اجازه حضور در جشنواره را 
خواهد داد. حسین نمازی نیز درصدد است 
تا شه ســوار را جلوی دوربین ببرد که اگر در 
این روند شــتاب به خرج دهد، می توان به 
حضور این فیلم در جشنواره امسال امیدوار 

بود.
محمدرضا رحمانی نیز قرار اســت عروسی 
در برف را جلوی دوربیــن ببرد تا در صورت 
کلید خوردن زودهنگام، شــاهد حضور این 
فیلم در جشنواره باشــیم. محمد کارت نیز 
برای پروژه جدیــد خود، نفس خــور را در 
دست تولید دارد که باید ببینم آیا فیلم را به 

جشنواره امسال می رساند.
ستاره ســینما، دومین ســاخته سینمایی 
عادل تبریزی اســت که احســان ظلی پور، 
تهیه کنندگی آن را بر عهــده دارد و اگر کار 
فیلمبرداری، زود به اتمام برسد، می تواند به 
جشنواره برسد. مهدی جعفری نیز احتمالا 
با مداربســته، یکی از حاضران در جشنواره 

فجر امسال خواهد بود.
عزیز به کارگردانی مجیــد توکلی، آخرین 
مراحل فنی خود را پشت ســر می گذارد تا 
به احتمال زیاد، نخســتین رونمایی از آن، 
در جشــنواره امسال باشــد. این جمعیت 

قابل کنترل را مهــرداد فریــد تهیه کرده 
و محمدمتیــن اوجانــی نیز به عنــوان کار 
نخســت، کارگردانی کرده است. فیلمی که 

در آخرین مراحل فنی به سر می برد.
شــبنم عشــق را محمدجواد کاسه ســاز 
تهیــه و کارگردانی خواهد کــرد. فیلمی 
که شاهد حضور احتمالی آن در جشنواره 
امســال خواهیم بــود. ســینما مولن روز 
بــه کارگردانــی کیــوان علی محمدی و 
علی اکبر حیــدری از دیگــر پروژه هایی 
اســت که در صــورت شــتاب در تولید، 
می تواند شــانس حضــور در جشــنواره 

چهل ودوم را داشته باشد.
مجیدرضا مصطفوی، در جدیدترین تلاش 
ســینمایی خــود، بی ســروصدا را جلوی 
دوربین برد. فیلمی که در اواخر مرحله فنی 

خود به سر می برد.
 جواد عزتی برای نخســتین کار سینمایی 
خود، کارگردانی تمســاح خونی را بر عهده 

خواهد داشت. 
فیلمی که خبــر چندانی از آن در دســت 
نیست و شــاید عزتی در تلاش باشد تا این 

فیلم را به جشنواره امسال برساند.
علیرضا معتمدی نیز برای ســومین تجربه 
سینمایی خود، به ســراغ دختر پری خانوم 
رفته اســت تا بتواند در جشــنواره امسال 
حضور داشته باشــد. بهمن کامیار نیز برای 
پروژه جدید خود لاک پشــت را در دســت 
تولید دارد که احتمالا به جشــنواره خواهد 

رسید.
گمشــده، نخستین ســاخته ســینمایی 
مریم برزگر اســت که حدود یک ماه پیش، 
فیلمبرداری خود را به پایان رساند و احتمالا 
در جشــنواره فجر رونمایی خواهد شــد. 
محمود کلاری نیز پس از ۲۷ ســال، دوباره 
به کارگردانی روی آورده و مترصد است تا با 
ساخت آینه، در جشنواره فجر حضور داشته 
باشد؛ فیلمی که البته هنوز فیلمبرداری آن 

آغاز نشده است.
سهیل بیرقی مدتی اســت که فیلمبرداری 
بی داد را به پایان رســانده است. فیلمی که 
در مراحل فنی به ســر بــرده و احتمالا در 
جشــنواره فجر حضور دارد. علی تصدیقی 
در نخســتین تجربــه کارگردانی، شــاید 
جایی دیگر را آماده نمایش دارد. فیلمی که 
انگیزه های زیادی برای حضور در جشنواره 

امسال دارد.
جواد افشار در جدیدترین فعالیت سینمایی 
خود، صیاد را در دست گرفته است. فیلمی 
که چند ســالی اســت قرار اســت ساخته 
شــود اما اتفاقی برای آن رخ نداد. این فیلم، 
گوشــه هایی از زندگی شهیدصیاد شیرازی 

را به تصویر می کشاند.
نکته قابل توجه آن که علاوه بر این ۴۲ فیلم، 
آثار بســیار دیگری طی روزها و هفته های 
آتی جلوی دوربین می روند که بخشــی از 

متقاضیان جشنواره خواهند بود.
بســیاری از این آثــار، هم اکنون مشــغول 
کارهای پیش تولید هســتند و برخی دیگر 
نیز در سکوت کامل خبری، جلوی دوربین 

رفته اند.
قدرمســلم آن که تعــداد آثــار متقاضی 
جشــنواره، بین ۲ تا ۳ برابر آماری است که 
در این گزارش ارائه شد. بنابراین باید منتظر 
ماند و با رصــد روزانه تولیــدات جدید، به 
تخمین آثار حاضر در جشنواره چهل ودوم 

پرداخت.

قدرت الله ایزدی:

مردم نبودند »رشید« نمی شدم
خریــدار  قــدرت الله ایــزدی، بازیگــر و کمدین از 
حضورش در ســریال جدیــد »مگه تمــوم عمر چندتا 
بهاره« ســروش صحت ابراز رضایت می کند و می گوید: 
از نظر من کار عالی، گروه درجه یــک و همه چیز خوب 
بود اما به هرحال نظرات متفاوت است و من به آن دسته 
از مخاطبان و منتقدان کــه از کار انتقاد می کنند احترام 

می گذارم.
قدرت الله ایــزدی از تجربه حضورش در ســریال جدید 
ســروش صحت با عنوان »مگه تموم عمر چند تا بهاره« 
که اکنون از شــبکه نمایش خانگی در حال پخش است، 

گفت.
او با اعلام اینکه تصویربرداری این ســریال مدت ها قبل 
به پایان رسیده اســت، بیان می کند: این مجموعه طنز 
همچنان از شــبکه نمایش خانگی در حال پخش است. 
به عنوان بازیگر، شــخصا از کلیــت کار راضی بودم. مگر 
می شــود آقای ســروش صحت کارگردان باشد و راضی 
نبود. ما خیلی چیزها از ایشــان یــاد می گیریم. به نظرم 
سریال، کار خوبی شده است و من در کنار یک تیم خوب 

و همراه بسیار لذت بردم.

قرار نیست همیشه »رشید« باشم
بازیگر ســریال »مگه تموم عمر چندتا بهاره« همچنین 
تاکید دارد: به نظرم این ســریال مثل بقیه کارهای آقای 
صحت به عنوان یــک طنز اجتماعــی کار تمیزی از آب 
درآمده اســت ولی در نهایت این مخاطبان هســتند که 
باید راضی باشند که فکر می کنم راضی هم هستند چون 

من شخصاً بازخوردهای خوب و مثبتی از مردم می گیرم 
و همین مرا خوشحال می کند.

ایفاگر کاراکتــر »عمو جــلال« در ادامه دربــاره نقش 
متفاوتش در سریال جدید ســروش صحت نیز توضیح 
می دهد: من این بار نقش متفاوتی در کار داشــتم و دیگر 
»رشید« نبودم. شخصیت عمو جلال را در این مجموعه 
ایفا کردم و نقشم را هم دوست داشــتم اما بعضی ها هم 
می گفتند همان رشــید باش، برخی ها هــم می گفتند 
می توانی دو شخصیتی هم کار کنی. خودم از کارم راضی 
بودم؛ ضمن اینکه رشید را هم خیلی دوست دارم اما قرار 

نیست همیشه آدم در یک نقش بماند.

منتقدان هم حق دارند
ایزدی ســپس درباره نــگاه منتقدان به ســریال جدید 
ســروش صحت مبنی بر اینکه معتقدند این سریال مثل 
کارهای قبل آقای صحت در حوزه طنز اجتماعی آنطور 
که باید دیده نشــد، چنین اظهار می کند: اتفاقاً آنچه که 
مخاطبان می گویند به نظرم کار خوب و با کیفیتی شده 
اســت نه به خاطر بازی من اصلًا، اما اگر همین سریال از 
تلویزیون پخش می شــد فکر می کنم بهتر دیده می شد. 
در هر صورت نظرات متفاوت اســت و من هم به نظرات 
مردم و همینطور منتقدان احتــرام می گذارم. منتقدان 
حق دارند چون کارشان انتقاد کردن است. در هر صورت 

ان شاءالله مردم از پایان کار راضی باشند.
این کمدین درباره کاراکتر معروف »آقا رشــید« هم می 
گوید: مردم همیشــه به من لطف دارند بعــد از این همه 

سال هنوز مرا رشید صدا می کنند. من معتقدم این مردم 
بودند که مرا به اینجا رساندند و اگر مردم نبودند رشیدی 

هم نبود.

فیلمی سینمایی که نان به جبهه می برد
او درباره کارهای جدیــدش در تلویزیون اعلام می کند: 
اخیراً ۲، ۳ کار پیشنهاد شده اســت اما چون از آن دسته 
آدم هایی نیســتم که بخواهم چندیــن کار را قبول کنم 
دوست داشــتم یک کار را تمام کنم و بعد سراغ دیگری 
بروم. من خیلــی اهل چندیــن کار با هم نیســتم. یک 
پیشنهاد ســینمایی قبول کردم که برای جشنواره است 
در فیلمی که به زندگی نامه یک ســردار شهید که متعلق 
به چهارمحال بختیاری است به نام »آن دو« نقشی دارم 

که در جبهه به خــط مقدم نان می برد.ایــزدی در پایان 
بیان می کند: برای تلویزیون هم پیشــنهادهایی داشتم 
اما از میان آنها یک پیشــنهاد را قبول کردم ولی فعلًا به 
طور قطع به نتیجه نرســیده ایم. یک مجموعه داستانی 
۹۰ قسمتی است که ان شــاءالله در آینده بیشتر توضیح 
خواهم داد. ســریال »مگه تموم عمر چندتــا بهاره« در 
ژانر طنــز و اجتماعی بــه کارگردانی ســروش صحت و 
تهیه کنندگی محمدرضا تخت کشــیان از خرداد ۱۴۰۲ 

از پلتفرم فیلیمو و نماوا در حال انتشار است.
علی مصفا، قــدرت الله ایزدی، کاظم ســیاحی، آناهیتا 
افشار، مجید یوســفی، گیلدا ویشکی، بیژن بنفشه خواه، 
حســن نوری، اردشــیر کاظمی، عین الله دریایی و ... از 

بازیگران این سریال هستند.
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میدان

کمیته انضباطی فیفا بــا صدور حکم، این باشــگاه را 
مکلف به پرداخت ۴۰۰ هزار یورو به بوژیدار رادوشویچ 
کرد. بوژیدار رادوشویچ دروازه بان پیشین پرسپولیس 
پس از فســخ یک طرفه قرارداد خود با این باشــگاه به 
اســتناد قرارداد بلندمدتی که در ادوار مدیریتی قبلی 
با او منعقد شده بود، نســبت به طرح شکایت در کمیته 
وضعیت بازیکنان فیفا اقدام کرد که در نهایت منجر به 
صدور حکم شد. باشگاه پرسپولیس در ادامه نسبت به 
توافق با این بازیکن برای پرداخــت مطالبات در چهار 
مرحله اقدام کرد. رفتار باشــگاه به خوبــی بیانگر این 
موضوع اســت که پرســپولیس پایبند به این تعهد و با 

وجود تمام تنگناها در انجام آن کوشا بود.
دو مرحله نخســتین با وجــود تمام بحران هــای مالی و 
مشکلات نقل و انتقالات مالی بین المللی ناشی از تحریم ها 
کاملا در موعد مقرر انجام شــد. در اجرای مرحله ســوم 

نیز این گونه عمل شــد ولی یکی از پرداخت ها 
با این که باشــگاه برای انجام آن در موعد مقرر 
برنامه ریزی کــرد، به دلیل شــرایط تحریمی، 
چنــد روز دیرتر به حســاب نامبرده نشســت 
ولــی در نهایت مبلغ ۲۰۰ هزار یــورو پرداخت 
شد.مشکل پیش آمده ناشی از شرایط تحریمی 
در نهایت منجر به طرح شکایت رادوشویچ نزد 

فیفا برای دریافــت غرامت ۲۰۰ هــزار یورویی گردید که 
کمیته انضباطی فیفا به آن رای داد. بر اســاس این حکم و 
قواعد بین المللی باید ظــرف ۳۰ روز از موعد ابلاغ رای این 

مبلغ به حساب بازیکن واریز شود.

53 میلیارد برای 4 بازی
طبق قرارداد جدید رادوشــویچ با پرسپولیس، مدیران 
این باشــگاه متعهد شــدند که برای فصــل ۱۴۰۰-

۱۳۹۹ مبلــغ ۲۱۰ هزار یورو، بــرای فصل 
۱۴۰۱-۱۴۰۰ مبلغ ۲۵۰ هــزار یورو، برای 
فصــل ۱۴۰۲-۱۴۰۱ مبلغ ۲۶۰ هزار یورو و 
برای فصــل ۱۴۰۳-۱۴۰۲ مبلغ ۲۷۰ هزار 
یورو به رادوشویچ دســتمزد پرداخت کنند. 
یعنی رقمی معــادل ۹۹۰ هزار یورو که برای 
پرسپولیس بسیار ســنگین بود اما انصاری 
فرد این قرارداد ســنگین را با دروازه بان کروات منعقد 
کرد.بوژیدار رادوشــویچ در فصــل فوتبالی ۱۴۰۰-
۱۳۹۹ در ۴ دیدار مقابل گوا هند، مس رفسنجان، مس 
نوین کرمان و شــاهین بندرعامری به میدان رفت. او 
همچنین در لیگ بیســت ویکم با پیراهن سرخ پوشان 
پایتخت در دیدارهای مقابل گل گهر ســیرجان و مس 
رفسنجان در مستطیل سبز حاضر شــد. یک قرارداد 
۹۹۰ هــزار یورویی )بــدون درنظر گرفتــن بندهای 

گنجانده شده در قرارداد( برای ۵۴۰ دقیقه بازی برای 
پرســپولیس تهران که به معنی هر دقیقــه بازی این 
سنگربان کروات برای سرخ پوشــان ۱۸۳۳ یورو تمام 

شده است.

۶۶ میلیارد برای گلر ذخیره بیرانوند
در مجموع و طبــق حکم فیفا پرسپولیســی ها باید به 
دروازه بان ســابق خود که طی ۶ فصــل تنها ۴۳ بازی 
برای این تیم انجــام داد رقمی معادل یــک میلیون و 
دویست هزار یورو پرداخت کنند که از این رقم تاکنون 
۴۰۰ هــزار یورو به حســاب دروازه بان کــروات واریز 
شده و اکنون ۸۰۰ هزار یورو دیگر باقی مانده است که 
اگر قیمت هر یــورو را ۵۵ هزار تومــان در نظر بگیریم 
رادوشویچ، مجموعاً رقمی معادل ۶۶ میلیارد تومان از 

پرسپولیس دریافت خواهد کرد.

معاون حقوقی باشــگاه پرســپولیس گفــت: با توجه 
به اظهارات مسوولان وقت و ســابق استقلال و برخی 

مستندات از آنها شکایت کردیم.
 حســین دوام در مورد شکایت باشــگاه پرسپولیس از 
اســتقلال گفت: با توجه به مســتنداتی که در اختیار 
داشــتیم و همچنین صحبت های مسوولان آن باشگاه 
در تاریخ ۲۶ مهر این شکایت را ثبت کردیم. مستندات 
هم موجود است و این شکایت هم به دلیل ثبت قرارداد 

بازیکن بیش از سقف قرارداد و قانون ابلاغی ثبت شد.
وی افزود: ســقف قرارداد تیم های لیگ برتر بین ۳۰۰ 
میلیارد و حداکثر ۳۲۵ میلیارد بود. استقلال که مجوز 
حرفه ای نگرفته و آنها ادعا دارند مجــوز ملی گرفتند، 
باید ســقف را ۳۱۰ میلیارد لحاظ می کردند اما مبالغی 
که از طریــق مدیرعامل آنها اعلام شــده ۳۲۲ میلیارد 
عنوان شده است. همچنین نمی دانم سمت آقای خانی 
در استقلال چیست اما او اعلام کرده ۵۲۰ میلیارد تعهد 

مالی داریــم. او حرف هایی زد کــه در حیطه وظایفش 
نیســت. اصطلاحی که به کار برده به او ربطی ندارد. در 
خانواده برخــی اوقات اتفاقاتی رخ می دهد. ســرمربی 
ما قابل احترام است. باید شــرایط به نحوی سوق دهد 
که جامعه رو به آرامش برود.وی گفت: ســازمان لیگ 
مستندات ما را بررســی می کند و به کمیته انضباطی 
ارجاع می دهــد. همه باشــگاه ها بدنه فوتبال کشــور 
هستیم و نباید شرایط متشنج شــود. من مجبورم نام 

ببرم. یک بازیکن فصل قبل قراردادش ۱۲ میلیارد بوده 
است اما قرارداد او ۱۶۰ میلیون شده است. یعنی وقتی 
۱۰ درصد مطالبات را پرداخــت می کنند ۱۶ میلیون 
به ســعید مهری پرداخت می شــود؟ یعنی یک مربی 
استقلال که قراردادش ۵۰ میلیون ثبت شده ۵ میلیون 
حقوق می گیــرد؟ هــواداران تیم ها تیزبیــن و دقیق 
هستند و متوجه می شوند. با شعور مردم نمی شود بازی 

کرد.این نکات قابل تامل است.

چهره

پرسپولیس

خریدار  ســرمربی تیم ملــی فوتبال در 
حاشــیه مراســم بدرقه تیم ملی نوجوانان 

صحبت کرد.
 امیر قلعه نویی ســرمربی تیم ملی فوتبال 
ایران در حاشــیه مراســم بدرقه تیم ملی 
نوجوانان برای حضور در جام جهانی اظهار 
کرد: وقتی طارمی به پورتــو و جهانبخش 
به فاینورد می رود حاصــل زحمات همین 
مربیان داخلی اســت. برنامــه ریزی خیلی 
مهم است و این مثال ها را زدم که فدراسیون 
فوتبال از همین حالا برای تیم ملی جوانان 

و تیم امید برنامه ریزی کند.
او ادامه داد: آقای نبی می داند که ما برای تیم 
ملی امید چه مراحلی را پشت سر گذاشتیم. 
یک روز آنها را بازگو می کنم که چه اتفاقاتی 
افتاد که تیم امید نتیجه نگرفت. از میرشاد 
ماجدی و حسین عبدی تشکر می کنم زیرا 
آنها دو کار مهم انجام دادنــد؛ اول صعود به 

جام جهانی و دوم پشتوانه سازی.
قلعه نویــی افــزود: می گوینــد تیــم ملی 
بزرگسالان پیر است. آقایان در فوتبال دنیا 
تیم ملی وظیفه ندارد پشتوانه ســازی کند. 
تیم ملی باید محصول را بگیــرد و در قالب 
کار تاکتیکی قرار بدهد؛ کاری که ژاپن کرده 
است. باید تیم های پایه درست کنند. البته 
ما هم مترصد این هســتیم که در اردوهای 
خود بازیکنان جوان را بســازیم و این را در 
اردوی آینده تیــم ملی خواهیــد دید. در 
مقدماتی جام جهانــی ۴، ۵ بازیکن جدید 

حضور خواهند داشت.
ســرمربی تیم ملــی ادامــه داد: نمونــه 
برنامه ریزی را در تیم ملی نوجوانان دیدیم. 
متاسفانه در کشــور ما برنامه ریزی درست 
وجود ندارد. فقط برای تیم ملی نوجوانان با 
کمی برنامه ریزی چنین نتیجه ای به دست 
آمد. خیلی ها ژاپن را مثــال می زنند. من از 
۲۰ سال پیش یادم اســت با انیمه و کارتون 
شــروع کردند و پس از حذف از جام جهانی 

۹۰ در فرودگاه صحنه هــای جالبی را رقم 
زدند.

او ادامه داد: مربی تیم ملی شــان اعلام کرد 
که هدف های بزرگی دارنــد. از همان موقع 
برنامه ریزی کردند و از آسیا پریدند. ژاپن در 
دنیا تنها کشوری اســت که برنامه صد ساله 
دارد و آدم هایش صد ســال عمر می کنند. 
برنامه در هر کشــوری خیلی مهم است. ما 
از نظر نیروی انسانی شــرایط خوبی داریم. 
دعوای من طی ســال های اخیر این بود که 
ایرانی ها را باور داشــته باشــند. نمونه اش 
حســین عبدی و وحید شمسایی است که 

برای ما افتخار آفرین بودند.
ســرمربی تیم ملی اضافه کرد: اگر شرایط 
مهیا بــود، ۹۰ درصــد ایرانی هــا در اروپا 
مربی گری می کردنــد. یحیی گل محمدی 
می تواند با شــرایط ســخت به فینال جام 
باشگاه های آسیا برســد و این کار هر کسی 

نیســت. اینکه لژیونرهای مــا در تیم های 
بزرگ بــازی می کننــد، نتیجــه مربیان 
خودمان اســت. برنامه ریــزی خیلی مهم 
است و از مســئولان فدراســیون خواهش 
می کنم که از امروز بــرای جوانان و تیم ملی 

امید برنامه داشته باشند.
قلعه نویی با بیان اینکه تیم ملی نوجوانان در 
جام جهانی مقتــدر خواهد بود، عنوان کرد:  
توصیه ام به بازیکنان تیم ملی نوجوانان این 
است که قدر خودتان را بدانید. فرصت عین 
ابر بهار اســت و اکنون این فرصت در اختیار 
شماست. اگر از این استعداد استفاده کنید 
می توانید زندگی تــان را تغییر دهید. هدف 
گذاری کنید و تلاشتان را کم نکنید. نمونه 
بارزش سید جلال حسینی است. اولین بار 
در سال ۲۰۰۶ از او استفاده کردم و نزدیک 
به ۱۲ سال در تیم ملی بود. مردم ایران لایق 
بهترین ها هستند. تیم ملی نوجوانان نباید 

از چیزی بترســد چون استعدادهای خیلی 
خوبی هستند.او ادامه داد: درست است که 
شرایط خوب نیست اما رســالتی داریم که 
باید آن را انجام دهیــم. بازیکنان تیم ملی 
باید ســرباز وطن باشــد و هر آنچه مربیان 
تیم ملی می گویند بایــد انجام دهند. باید با 

اخلاق و رفتارشان هم سفرای کشور باشند.

نبی: نگران برزیل و انگلیس نیستیم
نایب رئیس فدراســیون فوتبال نیز در این 
مراسم گفت: در کنار صعود نوجوانان به جام 
جهانی، در سال جاری توفیق های بزرگی در 
فوتسال، فوتبال ســاحلی و بانوان داشتیم و 
اخیرا در استرالیا نتایج بسیار خوبی داشتند 
و تیم ملی بزرگسالان هم در دو تورنمنت به 
قهرمانی رســید. در حال حاضر در تیم ملی 
نوجوانان در خدمت بازیکنانی هســتیم که 
به لحاظ فنی و اخلاقی عالی هســتند. آقای 

عبدی هم گفتند که نگران تیم هایی مانند 
انگلیس و برزیل نیســتند چون تیم آماده 
نتایج خوبی اســت که بتوانند بــه دور بعد 
هم صعود کنند.او ادامه داد: مســلم اســت 
که تمامی جامعه ورزش کشــور با تیم ملی 
نوجوانان همــدل و همراه هســتند. آقای 
گل محمــدی، محرمی، مهــدوی، امامی 
و قلعه نویــی حضــور دارند و این مســاله 
نشــان می دهد که تیم ملی نوجوانان یک 

پشتیبانی خوب و معنوی دارد.
 مهدی محمد نبی، درباره مراسم بدرقه تیم 
ملی نوجوانان پیش از اعــزام به جام جهانی 
اظهار کرد: تیم ملی با درایتی که بود به جام 
جهانی صعود کرد و امروز مراسمی در خور 

شان تیم ملی انجام شد.
وی همچنیــن دربــاره اظهــارات واعظ 
آشــتیانی که عنــوان کرده بــود مطالبات 
ایران از فیفــا باید بابت بدهــی ویلموتس 
پرداخت شــود هم گفت: برخی دوســتان 
دائم در تلویزیون هستند. بعد از صدور رای 
ویلموتس و ابلاغ به فدراسیون فوتبال، این 
پول از محل طلب های فدراســیون فوتبال 
نزد فیفا تسویه شد. بر اســاس آخرین نامه 
فیفا، فدراســیون فوتبال حدود ۲۵ میلیون 
دلار از فیفا طلبکار اســت. امیدوارم فیفا به 
اساســنامه خود احترام بگذارد و پول های 
مــا را آزاد کند.او همچنین گفــت: فوتبال 
حاشیه زیاد دارد اما بزرگ ترها نباید حاشیه 
ایجاد کنند. برخی که جوان هستند تجربه 
ندارند اما بــا تجربه ها نباید حاشــیه ایجاد 
کنند. اگــر تیم ملی فوتبــال ایران حمایت 

شود رونق به فوتبال می آید.
نبی درباره تنــش میان بازیکنــان فوتبال 
و ورزشکاران سایر رشــته ها هم گفت: آن 
چیزی که مســلم اســت همــه در ورزش 
زحمت می کشــند. اینکه فوتبال مطالبات 
خود را می تواند بــرآورده کند، بخش های 

دیگر مکدر شوند.

گران ترین بازیکن تاریخ فوتبال ایران؛ ۵۳ میلیارد برای ۴ بازی!

معاون حقوقی پرسپولیس: با شعور مردم بازی نکنید

چرا رکورد بیرانوند خیره کننده است؟
خریدار  آمار عجیــب علیرضا بیرانوند در 
بســته نگه داشــتن دروازه  تیمش فراتر از 
رکوردهای ثبت شده بزرگان دروازه بانی در 

لیگ برتر جزیره و لالیگاست.
علیرضا بیرانونــد، دروازه بان شــماره یک 
تیم ملی و پرســپولیس در دیدار با ملوان به 
رکورد ۱۰۰ کلین شــیت برای پرسپولیس 
رسید. این در حالی است که او در تنها ۱۷۶ 
بازی به این مهم رسیده است.بیرانوند که با 
نفت تهران نیز سابقه حضور در لیگ ایران را 
در کارنامه دارد در مجمــوع طی ۲۴۴ بازی 
توانسته است ۱۳۰ کلین شیت داشته باشد. 
این در حالی اســت که او دو فصل ۲۰۲۱-
۲۰۲۰ و ۲۰۲۲-۲۰۲۱ را در بلژیــک و 
پرتغال گذراند و اگر تصمیم به ادامه حضور 
در لیگ ایران می گرفت چه بسا خیلی زودتر 

می توانست رکوردش را بالاتر ببرد.

کلین شیت در ایران آسان تر از 
بقیه جاهاست؟

بســته نگه داشــتن دروازه از ســوی یک 
دروازه بان به عوامل زیادی بســتگی دارد و 

شکی در این نیســت که آمار گلزنی در لیگ 
ایران نسبت به سایر لیگ های دنیا پایین تر 
است. مثلا در بوندسلیگا فصل قبل در ۳۰۶ 
بازی ۹۷۱ گل زده شد یعنی میانگین ۳.۱۷ 
به ازای هر بازی. این در حالی اســت که در 
لیگ ایران در ۲۴۰ بازی ۴۸۰ گل زده شده 
یعنی میانگین دو گل در هــر بازی.کیفیت 
چمن های ورزشــگاه ها، بازی های تدافعی، 
نتیجه گرا بودن مربیــان و نبودن مهاجمان 
خوب در امر گلزنی از مهمترین عواملی است 
که باعث کم گل شدن بازی ها در لیگ ایران 
شده اســت، البته همه  این ها نمی تواند آمار 
خوب بیرانوند را زیر سوال ببرد.او امسال به 
اولین دروازه بان تاریــخ فوتبال ایران تبدیل 
شــد که در دو جام جهانی بازی کرده است. 
کلکســیون قهرمانی ها و کلین شیت ها نیز 
باعث شــده شــماره یک تیم ملی را به نام او 
بزنند و به نظر می رســد جایــگاه او در جام 

ملت های آسیا در قطر تضمین شده است.

آمار لیگ برتر
نفت تهران: ۶۸ بازی - ۳۰ کلین شیت

پرسپولیس: ۱۷۶ بازی - ۱۰۰ کلین شیت
تعداد بازی در کل: ۲۴۴ بازی و ۱۳۰ کلین 

شیت. درصد کلین شیت: ۵۳.۲۷
رکورددار بیشترین کلین شــیت در تاریخ 
لیگ برتر در اختیــار مهدی رحمتی با ۱۹۱ 
کلین شیت است و باید دید بیرانوند در ادامه 
چطور اختلاف خود را با این دروازه بان را کم 

خواهد کرد.
بــا مقایســه آمــار بیرانوند بــا بهترین 
لیگ های دنیا فاصله زیــادی بین رکورد 
این دروازه بان ایرانی با دیگر دروازه بانان 
برتر می بینیم که میانگین کلین شــیت 
کمتری نســبت بــه دروازه بــان ایرانی 

دارند:

لیگ برتر انگلیس
پتر چک -  ۴۴۳ بازی، ۲۰۲ کلین شــیت - 

درصد کلین شیت: ۴۵.۶۰
دیوید جیمز- ۵۷۲ بازی، ۱۶۹ کلین شیت 

- درصد کلین شیت: ۲۹.۵۵
مارک شــوارزر- ۵۱۴ بــازی، ۱۵۱ کلین 

شیت - درصد کلین شیت: ۲۹.۳۸

داوید دخه آ-  ۴۱۵ بازی، ۱۴۷ کلین شیت 
- درصد کلین شیت: ۳۵.۴۲

دیوید ســیمن-  ۳۴۴ بــازی، ۱۴۱ کلین 
شیت - درصد کلین شیت: ۴۰.۹۹

همچنیــن در تاریخ لیگ برتــر انگلیس، 
بیشــترین میانگین کلین شــیت به ازای 
بــازی در اختیــار ادرســون، دروازه بان 
منچسترســیتی اســت که در ۴۷ درصد 
دیدارهای خود کلین شــیت کــرده که 
کمتــر از میانگین ۵۳ درصــدی بیرانوند 

است.

لالیگای اسپانیا
 آندونی زوبی زارتا -  ۶۲۲ بازی، ۲۳۵ کلین 

شیت - درصد کلین شیت: ۳۷.۰۸
پاکو بویو- ۵۴۲ بازی، ۲۱۳ کلین شــیت - 

درصد کلین شیت: ۳۹.۰۳
ایکر کاســیاس- ۵۱۰ بــازی، ۱۷۷ کلین 

شیت - درصد کلین شیت: ۳۴.۰۷
ویکتــور والدس-  ۳۸۷ بــازی، ۱۷۳ کلین 

شیت - درصد کلین شیت: ۴۴.۰۷
یان اوبلاک-  ۳۰۵ بازی، ۱۵۱ کلین شیت 

- درصد کلین شیت: ۴۹.۰۵

استقلال با نکونام شاهکار کرده است
شاهین بیانی درباره عملکرد اســتقلال در این فصل گفت: استقلال در 
این فصل فقط در یک بازی شکســت خورده و در ســایر بازی ها پیروز 
بوده. با تمام اتفاقات ابتدای فصل و مشکلات زیادی که استقلال داشت 

بازیکنان شاهکار کرده اند.
شــاهین بیانی، بازیکن اســبق اســتقلال، درباره بازی این تیم مقابل 
آلومینیــوم اظهار کرد: بــازی افت و خیز زیادی داشــت و یکســری 
اشتباهات هم رقم خورد. البته استقلال باتجربه تر عمل و از اشتباهات 
حریف استفاده کرد و در این شرایط حســاس توانست پیروز شود. هر 

چند استقلال باید بهتر از این باشد.
 اســتقلال عملکرد خوبی مقابل آلومینیوم داشت و به دنبال برد در این 
دیدار بود .بازیکنان تلاش زیــادی کردند تا در این دیــدار به پیروزی 

برسند.

استقلال - آلومینیوم از دست داور در رفت
او درباره انتقــادات از عملکرد داوری در این دیــدار که در نهایت منجر 
به محرومیت موقت نکونام شــده بود گفت: داوری در این دیدار خیلی 
حرف و حدیث داشــت و بــه نوعی بــازی از دســت داور در رفته بود. 
امیدوارم در ادامه بازی های لیگ اشتباهات داوری کمتر شود تا تیم ها 

کمتر اسیب ببینند.

استقلال شاهکار کرده است
بیانی درباره عملکرد اســتقلال در این فصــل از رقابت های لیگ برتر 
تاکید کرد: نکونام و بازیکنان باید همین تمرکز را داشــته باشــند. اگر 
او و بازیکنان تمرکز داشــته باشــند، می توانند کارهای بزرگی انجام 
دهند. مهاجم جدید و خارجی اســتقلال هنوز در شرایط بازی نیست 
و امیدوارم وضعیت بهتری پیدا کند تا دست نکونام و اعضای کادر فنی 
برای استفاده از بازیکنان باز باشد. اســتقلال در این فصل فقط در یک 
بازی شکســت خورده و در ســایر بازی ها پیروز بوده. بــا تمام اتفاقات 
ابتدای فصل و مشکلات زیادی که استقلال داشــت بازیکنان شاهکار 

کرده اند.
»باشگاه پرســپولیس هم از استقلال شــکایت کرده است؟« بازیکن 
ســابق اســتقلال در این باره توضیح داد: در مورد شــکایت باشــگاه 
پرســپولیس باید بگویم دیگر به این مســائل عادت کردیم و هر کسی 
شــکایت می کند یا بیانیه می دهد. نمی دانم چه زمانی قرار اســت این 
چیزها در فوتبال ما تمام شود. دست از این شــکایت ها و بیانیه نویسی 
برداریم. قانون برای همه یکی اســت و اگر کســی تخلف کــرده، باید 

جریمه شود.

هر کسی از پولش نمی گذرد
او درباره کاهش قرارداد استقلالی ها برای ثبت قرارداد بلانکو بیان کرد: 
اقدام بازیکنان و مربیان اســتقلال برای کاهش رقم قراردادشــان کار 
خوبی بود. شاید هر کسی این کار را نکند و از پولش نگذرد اما بازیکنان و 

نکونام برای موفقیت استقلال دست به چنین کاری زدند.

بیانی درباره عملکرد بلانکو در دیدار مقابل آلومینیوم اراک تصریح کرد: 
بلانکو در همان چند دقیقه نشان داد بازیکن باهوش و توانمندی است 
و اگر با سایر بازیکنان به هماهنگی برســد می تواند خیلی از مشکلات 

استقلال را حل کند.

مسی:
 این آخرین توپ طلای من خواهد بود

لیونل مسی با ابراز خوشحالی از اینکه برای هشتمین بار فاتح توپ طلا 
شده است، گفت که این آخرین توپ طلای او خواهد بود.

 به نقل از اســپورت، مراســم انتخاب بهترین بازیکن جهان برگزار شد 
و لیونل مســی توانســت بار دیگر این جایزه بزرگ را به دســت آورد تا 

هشتمین توپ طلای خود را به خانه ببرد.
مســی بعد از دســتیابی به توپ طلا گفت: قبل از هــر چیز می خواهم 
از کســانی که به من رای دادند تشــکر کنم. می خواهم این جایزه را با 
هم تیمی هایم در تیم ملــی فوتبال آرژانتین تقســیم کنم؛ چرا که اگر 
آنها نبودند، قهرمانی در جام جهانــی را تجربه نمی کردم و به این جایزه 
هم نمی رسیدم. فکر می کنم این جایزه برای همه بازیکنان، کادر فنی و 

ملت آرژانتین است.
او ادامه داد: ارلینگ هالند، کیلیان ام باپه و کوین دی بروینه هم عملکرد 
بسیار خوبی را از خود نشــان دادند و اطمینان دارم که آنها هم در آینده 

جوایز زیادی را به دست خواهند آورد.
بازیکن اینترمیامی درباره بازگشــتش به بارســلونا هم گفت: بارسلونا 
خانه من است. من با بارسلونا خداحافظی نکردم و این خوب نیست. من 
عاشق بارسلونا و هواداران این تیم هستم و به همین خاطر دوست دارم 

که به این تیم برگردم.
او درباره اینکه چه زمانی از دنیای فوتبال خداحافظی می کند، عنوان 
کرد: واقعا نمی دانم چه زمانی از فوتبــال خداحافظی می کنم اما این 
آخرین توپ طلای من خواهد بود. می خواهم از همه کسانی که به من 
کمک کردند، از کسانی که دوست داشــتند آرژانتین قهرمان شود و 
البته از خانواده، همســر و فرزندانم که همواره در کنارم بودند تشکر 

کنم.
مســی در پایان این جایزه را به دیگو مارادونا در ســالروز تولدش اهدا 
کرد و گفت: از مارادونا در روز تولدش یــاد می کنم. مکانی بهتر از اینجا 
برای یادکردن مارادونا وجود ندارد. دیگو! من این جایزه را با تو ســهیم 

می شوم.

دلیل افت حریف سپاهان مشخص شد
نبود فابینیو در میانه میدان الاتحاد باعث شــده اســت تــا این تیم در 

بازی های اخیرش نتایج ناامیدکننده ای را کسب کند.
 الاتحاد فصل قبل با هدایت نونو سانتو توانست با وجود تیم های مدعی 
و پرستاره الهلال و النصر قهرمان لیگ عربســتان شود. الاتحاد اما این 
روزها اصلا حال و روز خوبی ندارد. تیم تحت هدایت سانتو در چهار بازی 
اخیرش در لیگ عربستان در رســیدن به پیروزی ناکام بوده است و این 

باعث شده تا سرمربی پرتغالی در آستانه اخراج قرار گیرد.
روزنامه اسپورت عربســتان از مصدومیت و نبود فابینو به عنوان مشکل 
اصلی الاتحــاد در بازی های اخیر یاد کرد و نوشــت کــه نبود هافبک 
گرانقیمت برزیلی باعث شده اســت تا الاتحاد به شدت در میانه میدان 

به مشکل بخورد. 
به نوشــته این روزنامه فابینو به دیــدار برابر الفیحــاء در جام حذفی 
و همچنین دیدار برابر الشباب در لیگ عربســتان و دیدار برابر نیروی 

هوایی در لیگ قهرمانان آسیا هم نخواهد رسید.
الاتحاد که در لیگ قهرمانان آســیا با ســپاهان همگروه است با شش 

امتیاز صدرنشین است اما در لیگ عربستان در رده ششم قرار دارد.



استان

کمیســیون صنایــع  قزویــن- مریــم  نقــدی   عضــو 
مجلــس شــورای اســامی گفــت: رویکردهــای اشــتباه و 
تصمیمــات غیــر منطقــی به بهانــه تنظیــم بــازار داخلی 

نباید مانع توسعه صادرات و ارزآوری در کشور شود.
 مراســم تجلیــل از صادر کننــدگان برتــر اســتان قزوین  با 
حضــور پیلتــن مدیــرکل آســیای غربی ســازمان توســعه 
، لطــف الله ســیاهکلی  تجارت ایــران، اعایــی اســتاندار
و فاطمــه محمــد بیگــی نماینــدگان اســتان در مجلــس 
اقتصــادی  معــاون  رحمانــی  علــی  اســامی،  شــورای 
بازرگانــی  اتــاق  رئیــس  عبدیــان  مهــدی  اســتانداری، 
اســتان، افضلی رئیس سازمان صمت اســتان، عمیدی 
مســئول نمایندگــی وزارت خارجــه در قزویــن، صفــاری 
اســتان،  صنعتــی  هــای  شــهرک  شــرکت  مدیرعامــل 
عطایــی رئیــس ســازمان جهــاد کشــاورزی، جمعــی از 
تولیدکننــدگان و صادرکنندگان نمونه ملی و اســتانی در 

سالن اجتماعات استانداری قزوین برگزار شد.
گــر  لطــف الله ســیاهکلی در ایــن مراســم اظهارداشــت: ا
بخواهیم تولید رونق بگیرد و اقتصاد کشــور شکوفا شود 
بایــد بــه صادرکننــده و تولیدکننــده بهــا دهیــم و موانــع 

پیش رویش را برداریم.
وی بیــان کــرد: صــادرات و واردات بســیار مهم هســتند 
زیــرا بــا همدیگــر تــراز تجــاری یــک کشــور را تشــکیل می 

دهند که می تواند بر سامت کلی اقتصاد تأثیر بگذارد.
این نماینده مجلس تصریح کرد: در یک اقتصاد ســالم، 
هم واردات و هم صادرات باید در کنار هم رشــد مســتمر 
داشته باشند که نشــاندهنده یک اقتصاد پایدار و قوی 

اســت و هنگامــی کــه صــادرات و واردات نامتعــادل مــی 
شــود، مــی توانــد باعث مــازاد تجــاری یــا کســری تجاری 
شــود. ســیاهکلی گفــت: گاهــی اوقــات واردات را منفــی 
تعریــف مــی کنیــم و حتــی گاهــی صــادرات را منفــی مــی 
دانیم به همین دلیل مانع تراشــی می شــود در حالی که 
گر واردات را درســت تعریف کنیــم حتما بــه تنظیم بازار  ا

کمک خواهد کرد.
اســامی  شــورای  مجلــس  صنایــع  کمیســیون  عضــو 
اظهارداشت: این نگاه اشتباه گاهی آنقدر نفوذ ذارد که 
تصمیم می گیریــم که ارز را دولــت توزیع کنــد و این ایراد 

« یک واســط بین صادرات و واردات اســت  دارد زیرا »ارز
و باید در اختیــار صادرکننده باشــد چرا باید ایــن افراد را 

ملزم کنیم که ارز ناشی از صادرات را به دولت بدهند.
وی اظهارداشــت: ایــن اشــتباه رویکــرد تــا جایــی پیش 
رفته کــه بــرای تنظیم بــازار یک شــبه تصمیم مــی گیریم 
غ را قطــع کنیــم تــا بــازار  غ و تخــم مــر مثــا صــادرات مــر
تنظیــم شــود و متوجــه نیســتیم یــک صادرکننــده بــا 
ســختی فراوان یک مشــتری پیدا کــرده و قرارداد بســته 
و مــا در بدتریــن زمــان مقابــل صادراتــش را مــی گیریم و 
بشــدت به اقتصاد صادرکننده اسیب می زنیم و متوجه 

کارمان نیستیم.
ســیاهکلی اضافه کرد: چرا باید صادرکننده پاســخگوی 

کمبود داخلی و یا گاهی سوء مدیریت ما باشد.
آبیــک در مجلــس شــورای  البــرز و  نماینــده قزویــن، 
اسامی اظهارداشــت: به نظرم هر تولید کننده باید یک 
صادرکننــده خــوب هــم باشــد و در سیاســت گــذاری ها 
تولیدکننده را وادار کنیم تــا حداقل 10 درصد تولید خود 
را بــه صــادرات اختصــاص دهد تــا هــم بخشــی از هزینه 

هایش جبران شود و هم ارزآوری داشته باشد.
ســیاهکلی بیــان کــرد: این دیــدگاه غلــط در زمــان طرح 
موضــوع واردات خــودرو هــم مطــرح بــود و اعضــای 
کمیســیون چــون توجیــه نبودنــد واردات را زیانبــار مــی 
دانســتند امــا بایــک ســخنرانی مســتدل ثابــت کردیــم 
گــر واردات نباشــد بایــد شــاهد افزایش نجومــی قیمت  ا
خودرو باشــیم و پس از ایــن کار 23 نفر بــه واردات خودر 
رای دادنــد. وی گفــت: ارز را نبایــد بعنــوان یــک کالا در 
کشــور بفروشــیم در این صورت وقتی قیمت بالا و پایین 
می شــود مشــکل ســاز اســت بلکه این ارز باید در اختیار 
تولیدکننــده و صادرکننــده و واردکننــده باشــد تــا موانع 

مسیر برداشته شود.
اســامی  شــورای  مجلــس  در  قزویــن  نماینــده 
اظهارداشــت: وقتی به صادرات بعنوان یــک ضد ارزش 
و با نــگاه منفی برخــورد می کنیــم حتما مانع توســعه آن 
خواهیم بــود لذا تغییــر این رویکــرد و داشــتن اطاعاتی 
بــرای  از اهمیــت واردات منطقــی و صــادرات  دقیــق 

تصمیم گیران یک ضرورت است.

سرزمین
روزنامه سراسری صبح ایران
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از همدان تا سنندج با ریل ذوب آهن اصفهان
اصفهان- مریــم مومنی   مدیرکل ســاخت روســازی راه آهن شــرکت 
ســاخت و توســعه زیربناهــای حمــل و نقــل در آســتانه بهره  بــرداری از 
کنون 20 هــزار تن ریل  راه آهن همدان- ســنندج گفت: در این مســیر تا
ملی تولیــد شــده در ذوب آهن اصفهــان اســتفاده شــده و از افتخارات 

ملی در خودکفایی ساخت مسیرهای ریلی محسوب می شود.
مهــدی صیدگــر در آســتانه بهره بــرداری از راه آهن همدان- ســنندج، 
ریــل گــذاری را مهمتریــن بخــش روســازی که بــرای عمــوم مــردم قابل 
مشــاهده اســت اعــام کــرد و در خصــوص اجــرای روســازی این مســیر 
گفت:  در این پــروژه 20 هزار تــن ریل با پروفیــل ۶0E1 و گریــدR2۶0 به کار 
رفته اســت که تولید شــرکت ذوب آهن اصفهــان اســت و خودکفایی در 
این حوزه اقدام ارزشمندی در راســتای کاهش ریسک واردات، کنترل 
هزینه هــای اجرایــی و افزایش ســرعت در اجــرای عملیــات محورهای 

ریلی است.
مدیــرکل ســاخت روســازی راه آهــن در خصوص اجــرای روســازی این 
مســیر افزود: طول مســیر ریلی همدان- ســنندج 1۵1 کیلومتر اســت و 
کنون  با احتساب خطوط ایســتگاهی به 1۷۷ کیلومتر می رسد که هم ا
و در فــاز اول ریل گــذاری 1۷ کیلومتــر از خطــوط ایســتگاهی ایــن پروژه 
انجــام شــده اســت. عملیــات روســازی آن از ابتــدای ســال 13۹۹ آغــاز 
شــد و در ۴ ســال ســاخت خطوط اصلی و ایســتگاهی عملیات تکمیل 

سیستم ارتباطات و فیبر نوری محور انجام شد.
وی ادامــه داد: عمده تریــن تجهیــزات روســازی شــامل ریــل، ســوزن، 
تــراورس، ادوات پابنــد و سیســتم انتقــال بــر مبنــای اســتانداردهای 
کنــون وارداتــی  بین المللــی تامیــن شــده اســت و تمــام ادواتــی کــه تا
بــود بــا بهــره از تــوان و تخصــص مهندســان داخلــی منطبق بــر آخرین 

تکنولوژی های روز بومی سازی شده است.
صیدگر با اشــاره به سیســتم های ارتباطــات به عنوان بخــش دیگری از 
روســازی راه آهن افزود:  سیســتم ارتباطات رادیویی و سیســتم انتقال 
شــامل ارتباطــات رادیویــی و فیبــر نــوری هم زمــان با ســاخت خطوط 
اصلــی و ایســتگاهی انجــام شــد و سیســتم انتقــال نــوری بــا ظرفیــت 

STM1۶ نیز در همه ایستگاه ها اجرا شد.
وی طول کابــل کشــی فیبــر نــوری مســیر را بیــش از 1۵0 کیلومتــر و نوع 
آن را OBUC SM۴۸ اعــام کرد، همچنین به منظور پوشــش سیســتم 
 )BTS( رادیویی ترانــک در مســیر ۵ دکل مخابراتــی و تجهیزات ســایت
و ملزومات بهره برداری از آن شــامل بیســیم های ثابت و ســیار تامین و 

نصب شده است.
صیدگــر پیشــرفت فیزیکــی پــروژه در فــاز اول بهــره بــرداری را ۹۵ درصد 
اعام کرد و ادامه داد: روســازی مســیر از نوع بالاســتی با تراورس بتونی 
B۷0 و سیســتم پابند فنری طرح وســلو اســت و برای انتقال بار محوری 
کثــر ســرعت طراحــی مســیر  2۵ تــن طراحــی و اجــرا شــده اســت. حدا
بــرای قطارهــای مســافری 1۶0 کیلومتــر بــر ســاعت و قطارهــای بــاری 
120 کیلومتر بر ســاعت اســت کــه انتظار مــی رود ســرعت عملیاتی قطار 
مســافری در شــروع بهره برداری حــدود 120 کیلومتر بر ســاعت باشــد و 
پیش بینی می شــود بــا تثبیت شــرایط هندســی خط ظــرف 2 مــاه آتی 
ســرعت عملیاتی 1۶0 کیلومتر در ســاعت در این مســیر قابل دستیابی 

باشد.
مدیرکل ساخت روســازی راه آهن بیان کرد: بر اســاس مطالعات انجام 
شده در زمان تصویب طرح ترافیک پیش بینی شــده برای ۶00 هزار نفر 
و 1 میلیون تن بار در سال است که با توجه به توسعه صنایع منطقه ای 
در ســنوات اخیر و افزایــش جمعیت این ارقــام در بخش بــاری افزایش 

قابل ماحظه ای خواهد یافت.

کید کرد؛ شهردارتا

وژه های عمرانی شهرداری هشتگرد   افتتاح  پر
در دهه فجر

البرز - مظفری   مهندس رئیسی شهردار هشــتگرد در بازدید از پروژه 
های عمرانی ، بر تســریع در تکمیل پروژه ها و برنامــه ریزی برای افتتاح 

کید کرد . در دهه مبارک فجر تا
وی گفــت : یکــی از پروژه هــای مهــم در حال اجــرا ، احداث ســاختمان 
آتش نشــانی شــهرک ینگــی امام می باشــد کــه در حــال حاضــر مراحل 
اجرای تاسیســات مکانیکی و برقــی ، کاشــیکاری ، نما ، ســیمان کاری ، 
نصب درب و پنجره ، کرکره برقی و بتن کف آشیانه در حال انجام است و 
همچنین انشــعابات لازم برای ایستگاه و شــیر هیدرانت آتشنشانی به 

زودی وصل خواهد شد .
وی گفــت : ایــن بنــا کــه در ملــک خریداری شــده توســط شــهرداری در 
حال احداث است دارای 302 متر مربع ساختمان آتشنشانی در طبقه 
همکف بصورت آشــیانه ، اتاق مدیریت ، اتاق تأسیســات ، سرویسهای 

بهداشتی ، آشپزخانه ، اداری ، اتاق استراحت و نگهبانی می باشد .
شهردار هشتگرد افزود : طبقه اول این بنا نیز جهت خدمات رسانی به 
شــهروندان به عنوان بخش اداری ناحیــه خواهد بود کــه اتاقهای لازم 

جهت استقرار مدیر ناحیه ، مدیریت و … فراهم گردیده است .
رئیســی افزایــش ایســتگاه های آتش نشــانی هشــتگرد از 2 بــه ۴ در 
ســال جاری را نشــان از دغدغــه منــدی مدیریــت شــهری در زمینــه 
مدیریــت بحــران و حفــظ جــان شــهروندان دانســت و از اســتمرار این 

خدمات سخن گفت .

 پیشرفت 90 درصدی عملیات آبرسانی 
پل ذهاب وستای سر به ۴۲ ر

کرمانشــاه - حســنافخارزاده    مدیرعامــل شــرکت آب و فاضــاب 
اســتان کرمانشــاه گفت: عملیات آبرسانی به ۴2 روســتای مجتمع تپه 
مــاران و جگیران شهرســتان ســرپل ذهاب بیش از ۹0 درصد پیشــرفت 

فیزیکی دارد.
» رضــا داوودی « در جریــان بازدیــد از پــروژه های آبرســانی شهرســتان 
ســرپل ذهاب، با اشــاره به اجرای طــرح جهاد آبرســانی به روســتاهای 
دارای تنــش آبی این شهرســتان، افزود: در این طــرح جهت تامین آب 
شــرب ۴2 روســتای این مجتمع، عملیات لوله گذاری به میزان 1۵ هزار 

و ۶۶0 متر در دستور کار قرار دارد.
وی اظهار کرد: در اجــرای این عملیات تــا کنون 1۴هــزار و 3۷0 متر لوله 
گــذاری خــط انتقال آب شــرب انجــام شــده و یــک هــزار و 2۹0 متــر لوله 

گذاری آن باقی مانده است.
مدیرعامل شــرکت آب و فاضاب استان کرمانشــاه در ادامه گفت: این 
مجتمع در دشت ذهاب از توابع شهرستان ســرپل ذهاب واقع شده و 

شامل ۴2 روستا است که دارای تنش آبی بوده اند.
داوودی اضافــه کــرد: بــا اتمــام ایــن عملیــات در قالــب طــرح جهــاد 
آبرســانی، ۵۴۶ خانــوار ایــن روســتاها از نعمت آب شــرب ســالم و پایدار 

بهره مند خواهند شد.
شهرســتان ســرپل ذهاب با بیش از ۹0 هزار نفــر جمعیــت و ۴۸ کیلومتر 
مرز با عراق، هشت دهستان و 22۶ روســتا دارد که تعدادی از روستاها 

در حریم مرز واقع هستند.
ســرپل ذهــاب 31 هــزار مشــترک آب شــهری و روســتایی دارد، ایــن 
شهرســتان دارای 11 هــزار و ۵00 مشــترک آب روســتایی اســت کــه در 2 

بخش مرکزی و قلعه شاهین زندگی می کنند.

گرگان- مهناز محمدزمانی   در جلســه اســتاندار گلســتان با مدیرعامل 
بانک کشاورزی عنوان شــد این بانک آمادگی کامل برای مشارکت در کان 
پژوه هــای تحول آفریــن گلســتان را دارد. علی محمــد زنگانه اظهــار کرد: با 
توجه به خشکســالی کم ســابقه  در ســال گذشــته خســاراتی به کشــاورزان 
دیم کار وارد آمد که تقاضا داریم بانک کشــاورزی حمایــت ویژه ای در تهیه 

نهاده های کشاورزی داشته باشد.
اســتاندار گلســتان خاطــر نشــان کــرد: خواهــان پرداخــت غرامــت بیمــه 
کشــاورزان خســارت دیده از محل بنــد دال تبصــره 1۶ قانون بودجه ســال 
جاری هســتیم که البته وزیــر امور اقتصــادی و دارایی حمایت هــای لازم را 

داشته اند.
وی در ادامه بیان کرد: در پروژه های تحول آفرین استان از بانک ها انتظار 
داریم حداقــل از یک پــروژه کان اشــتغال زا در زمینــه زنجیره هــای تولید، 
صنایع تکمیلی و تبدیلی حمایت داشــته باشــند تا بتوانیم 1۴ پروژه تحول 

آفرین را در 1۴ شهرستان استان عملیاتی نماییم.
وی گفــت: تکمیل اعتبــارات دور اول ســفر رییس جمهور مربــوط به بانک 
کشــاورزی خصوصا در زمینه پروژه های کان یکی از خواســته های استان 

است.
استاندار با بیان اینکه گلستان پس از تهران بیشترین نقاط حادثه خیز در 
کشور را داراست، تصریح کرد: بر اســاس توافق صورت گرفته با وزیر اقتصاد 

مقرر گردیــده بانک ها و بیمه ها در راســتای مســئولیت اجتماعی هر کدام 
نسبت به رفع خطر 2 یا 3 نقطه حادثه خیز در استان اقدام نمایند.

کیــد کــرد: گلســتان بــا عقــب ماندگــی هــای تاریخــی مواجــه اســت  وی تا
و بســیاری از زیرســاخت هــا آن گونــه که باید شــکل نگرفتــه اســت و پایه ی 

بودجه ای آن پایین بسته شده است.
وی گفــت: در بــدو ورود دولت ســیزدهم تولیــد ناخالص اســتان ۵۶ همت 

بوده که از برخی کارخانه ها در برخی استان ها پایین تر است.
گرچــه گلســتان 3۶ روز از امنیت غذایــی مردم  اســتاندار گلســتان گفــت: ا
کن روســتاها کــه  کشــور راتامیــن مــی کنــد و ۴۷ درصــد جمعیــت آن ســا

متاسفانه ۷۵ درصد آنها جزو ۵ دهک کمتر برخوردار هستند.
دکتر زنگانه گفت: مزیت اصلی گلستان کشــاورزی است اما صنایع تبدیلی 
و تکمیلی در گذشــته شــکل نگرفتــه که البتــه در 2 ســال گذشــته گام های 
خوبی برداشــته شــده اســت. وی اظهار کرد:برنامه های توســعه ای در 31 
سند بخشی با چشم انداز و راهبرد تدوین شده و به نظر می رسد استان بر 

اساس آن می تواند با سرعت شتابان رو به جلو حرکت کند.
وی افزود: خوشبختانه در دولت سیزدهم رشــد اقتصادی استان از منفی 
۵ بــه مثبت 3 رســیده و گلســتان همراه بــا قم و ســمنان در هر چهــار زمینه 

کشاورزی، صنعتی، خدماتی و معدنی رشد داشته است.
استاندار گلســتان یادآور شد : با همت همه دلســوزان استان رشد صنعتی 
گلســتان به مثبــت ۷.۹ ارتقــا یافته اســت . وی ادامه داد: پیشــرفت روســتا 
محــور یکــی از برنامه هــای محــوری گلســتان بــوده و خوشــبختانه ضریب 
جینــی جامعه روســتاییان اســتان از 3۶ به 32 صدم رســیده اســت و تمام 
تــاش مــا آن اســت که بــا افزایــش درآمــد ســرانه مــردم اســتان و رفــع عقب 

ماندگی ها گلستان را از جرگه ۵ استان انتهایی کشور خارج کنیم.
همچنیــن در ایــن جلســه مدیرعامــل بانــک کشــاورزی ضمــن تقدیــر از 
تاش های صورت گرفته در ســطح استان گلســتان یادآور شــد: متاسفانه 
ناترازی چالشــی اســت که بانک ها با آن مواجه هســتند و تاش داریم آن را 

مرتفع سازیم.

ن گلستا

وه های تحول آفرین گلستان آمادگی بانک کشاورزی برای مشارکت در کلان پژ

ایلام لرستان

در راستای رفع برخی از معضلات هم استانی ها برگزار شد:

آبخیزداری  و  طبیعی  منابع  مدیرکل  مردمی  ملاقات   جلسه 
استان لرستان با مردم 

خرم آباد - فرزانــه هداوند   در راســتای ارتباط 
مســتقیم و چهــره بــه چهــره بــا هــم اســتانی هــا و 
پیگیری مشکات آن ها، جلسه ماقات عمومی 
مدیــرکل منابــع طبیعــی و آبخیــزداری اســتان 

لرستان امروز )دوشنبه( برگزار شد.
 بــه منظــور تســریع در رســیدگی به مشــکات هم 
اســتانی هــا، برنامــه ماقــات هفتگــی مدیــرکل 
و  بــا حضــور معاونیــن  اســتان  منابــع طبیعــی 
کار مدیــرکل برگــزار  روســای ســتادی در محــل 
شــد و جمعــی از هــم اســتانی هــا ضمــن ماقــات 
و  طــرح  بــه  میرزایــی،  حســین  بــا  حضــوری 
خــود  معضــات  و  مشــکات  از  برخــی   بیــان 

پرداختند.
در ایــن جلســه میرزایی مدیــرکل منابــع طبیعی 
گاهی از مشــکات و معضات آن  اســتان، ضمن آ
ها، در زمینه مســائل مرتبط به حوزه کاری منابع 
ارائــه رهنمودهــای لازم، دســتورات  طبیعــی و 
مقتضی را به منظور رســیدگی به دغدغه های آن 

ها در کوتاهتریــن زمان و همچنیــن در چارچوب 
قوانین صادر نمود.

گفتنی اســت جلســات ماقات عمومــی مدیرکل 
منابــع طبیعــی و آبخیــزداری اســتان لرســتان بــا 
مــردم در جهت رفع مشــکات و معضات مرتبط 
با منابــع طبیعــی، روزهــای دوشــنبه هــر هفته از 
ســاعت ۸ الی 12 در محل اداره کل منابع طبیعی 

و آبخیزداری استان برگزار می شود.

تمرینی  عملیاتی-  رزمایش  برگزاری 
ویکرد تهدیدات انسان ساخت با ر

ایــام - حســن بیگــی    در پنجمیــن روز از هفتــه 
بدافند غیرعامل با شعار، پدافند کالبدی، حفاظت از 
زیرساخت ها، رزمایش عملیاتی  تمرینی خرابکاری در 
تاسیســات آب در محل چاه شــماره یک تنگــه ارغوان 

شهر ایام برگزار شد.
روز یکشــنبه مــورخ ۷ آبــان مــاه 1۴02 در پنجمیــن روز 
از هفتــه بدافنــد غیرعامــل با شــعار، پدافنــد کالبدی، 
حفاظت از زیرساخت ها، رزمایش عملیاتی - تمرینی 
خرابکاری در تاسیســات آب در محل چاه شماره یک 
تنگه ارغوان شــهر ایــام برگــزار شــد.  مدیر امــور آبفای 
شهرســتان ایام گفت: این مانور با رویکــرد خرابکاری 
در تاسیســات اب )چاه شــماره یک تنگــه ارغــوان( و با 
هدف ســنجش میزان آمادگــی همه جانبــه در مقابل 
تهدیدات، ارتقای توانمندی و شناسایی نقاط ضعف 
و قــوت در برخــورد با تهدیــدات انســان ســاخت برگزار 

شد.
مهندس فتح اله محمــدی افزود: در راســتای برگزاری 
هرچه بهتر مانور، که با همکاری دفتر مدیریت بحران 

و پدافند غیرعامل شرکت انجام شــد الزاماتی همانند 
توجیــه تمامی افــراد دخیــل و هماهنگی کامــل میان 
واحدهــای امــدادی درون و برون ســازمانی نیــز مورد 
توجه قرار گرفت.   وی تصریح کــرد: در این مانور فرضی 
که تیم هایی از شرکت آب و فاضاب ایام شامل کنترل 
کیفی، تصفیه خانــه و ایمنی مشــارکت داشــتند، افراد 
خرابــکار شناســایی و دســتگیر و تاسیســات آب مورد 

بررسی و کنترل قرار گرفت.

شهر بو

بوشــهر -هــادی مینایــی پــور   مدیــرکل صنعــت، معــدن و تجــارت 
اســتان بوشــهر از صادرات کالا و محصولات تولیدی اســتان بــه ارزش ۶ 

میلیارد دلار از گمرکات این استان خبر داد.
مهدی صفــوی ، نقــش ایــن مهــم در توســعه اقتصــاد و اشــتغال زایی را 
مهم دانســت و اظهار داشــت: صادرات به عنوان موتــور محرکه اقتصاد 
و نقش مهم در تقویت ظرفیت های تولیدی و توســعه ســرمایه گذاری و 

اشتغال زایی در بنگاه های اقتصادی محسوب می شود.
مدیــرکل صنعــت، معــدن و تجــارت اســتان بوشــهر بــا بیــان اینکــه این 
اســتان نقش مهم و اثرگذاری در صــادرات محموله هــای تولیدی دارد 
تصریــح کــرد: در نیمــه نخســت امســال بــه ارزش ۶ میلیــارد دلار انــواع 

کالاهای تولیدی و خدمات به کشورهای هدف صادر شد.
صفــوی عمــده کشــورهای هــدف صــادرات اســتان بوشــهر را چیــن، 
هندوستان، ترکیه، امارات متحده عربی و کشورهای آفریقایی دانست 
، میعانــات گازی، محصولات پتروشــیمی،  و بیان کــرد: ســیمان، کلینکر
خرما و آبزیــان پرورشــی از جمله محموله های صادراتی اســتان بوشــهر 

در نیمه نخست امسال است.
وی با بیان اینکه در نیمه دوم امســال صادرات غیرنفتی اســتان بوشهر 
افزایــش داده می شــود افــزود: در نیمه دوم ســال صــادرات محصولات 

تولیدی از جمله گوجه فرنگی خارج از فصل در دستور کار قرار دارد.
مدیرکل صنعــت، معــدن و تجارت اســتان بوشــهر از تولیــد ۶00 هزار تن 

گوجه فرنگــی خــارج از فصل در اســتان بوشــهر خبــر داد و خاطرنشــان 
کــرد: بخشــی از صــادرات اســتان در نیمــه دوم ســال بــه محصــول 
گوجه فرنگــی خــارج از فصل ارتبــاط دارد که به کشــورهای هــدف صادر 

می شود.
صفوی از تشــکیل میز ملی تجــاری محصولات تولیدی اســتان بوشــهر 
بــرای توســعه صــادرات در نیمــه دوم ســال جــاری خبــر داد و اضافــه 
کــرد: در نیمــه دوم امیــال میــز ملــی خرمــا، میگــو، گوجه فرنگــی، کــود 
شــیمیایی و محصولات پتروشــیمی در استان بوشــهر تشکیل می شود 
 کــه نقــش مهمــی در افزایــش محموله هــای صادراتــی بــه کشــورهای 

هدف دارد.

صادرات 6 میلیارد دلاری انواع کالا از استان بوشهر

نماینده قزوین، البرز و آبیک در مجلس :

ویکردهای اشتباه و تصمیمات غلط نباید مانع توسعه صادرات در کشور شود ر

چهار شنبه      1۰ آبان 14۰2    شماره 1445



بانک مرکزی اعلام کرد
 کاهش رشد نقدینگی به ۲۶.۹ و پایه پولی

 به ۴۲ درصد در شهریور
 طبق جدیدتریــن گزارش بانک مرکزی، رشــد دوازده ماهه نقدینگی 
کاهش قابــل توجهــی یافتــه و از ۴۲.۸ درصد در مهرمــاه ۱۴۰۰ به 
۲۶.۹ درصد در شــهریور ماه ۱۴۰۲ رســید و در ادامه سال جاری هم 
از رشد پایه پولی کاسته شــده و از رقم ۴۵.۰ درصد فروردین، در پایان 

شهریورماه ۱۴۰۲ به رقم ۴۲.۰ درصد تنزل یافته است.
 پس از انتشار گزیده آمارهای اقتصادی مربوط به خردادماه سال ۱۴۰۲ 
در ســایت بانک مرکزی، مطالب و تحلیل هایی در برخــی از جراید و 
رسانه های کشــور در زمینه تحولات متغیرهای پولی در مقطع مذکور 
مطرح شده است که بعضا با واقعیت های رخ داده در این حوزه همخوانی 
نداشته و مشخصا تفسیر ناصحیحی از روند و دلایل تحولات پایه پولی 
ارائه نموده اســت.البته، در این زمینه بانک مرکزی پیشتر توضیحات 
لازم در خصوص دلایل افزایش پایه پولی طــی ماه های اخیر را به انحاء 
مختلف به اطلاع عموم رســانده اســت. علی ایحال، در ادامه نکاتی در 
خصوص تحولات اخیر متغیرهای پولــی و همچنین برخی از آمارهای 

مقدماتی در این زمینه ارائه می گردد.

سیاست های پولی در راستای دستیابی به هدف رشد 
نقدینگی تعیین شده است

بررســی تحولات رشــد پایه پولی حاکی از آن اســت که این متغیر در 
یک سال گذشته به دنبال اجرای سیاســت های افزایش نسبت سپرده 
قانونی، روند صعودی را طی نموده و در فروردین ماه ۱۴۰۲ به رقم۴۵.۰ 
درصد رسیده اســت. البته در ادامه سال جاری، از رشد پایه پولی قدری 
کاسته شــده و در پایان شــهریورماه ۱۴۰۲ به رقم ۴۲.۰ درصد تنزل 

یافته است.
در خصوص تحولات پایه پولی و رشــد بالای آن در یک سال اخیر لازم 
اســت که به روند تحولات نسبت ســپرده قانونی در دوره مذکور توجه 
گردد. از اواسط ســال ۱۴۰۱، بانک مرکزی در جهت دستیابی به هدف 
رشد نقدینگی تعیین شــده با پیگیری جدی سیاست کنترل مقداری 
رشد ترازنامه بانک ها و موسسات اعتباری و جریمه بانک های متخلف 
از طریق افزایش نســبت ســپرده قانونی و همچنین افزایش ۰.۵ واحد 
درصدی نسبت ســپرده قانونی بانک های تجاری اقدامات موثری را در 
جهت کنترل و کاهش قــدرت خلق پول بانک هــا و در نهایت کاهش 
رشــد نقدینگی انجام داد. در این میان به واسطه ناترازی برخی از بانک 
ها و موسســات اعتباری و نیاز آنها به ذخایر برای تادیه ســپرده قانونی 
نزد بانک مرکزی بدهــی بانک ها به بانک مرکزی و متعاقبا رشــد پایه 
پولی افزایش یافت. در واقع با افزایش نســبت ســپرده قانونی و کاهش 
ضریب فزاینده نقدینگی در عمل ضمــن کاهش قدرت خلق پول بانک 
ها، دو سمت ترازنامه بانک مرکزی منبسط شده )افزایش بدهی بانکها 
به بانک مرکزی و در ســوی دیگر افزایش ســپرده قانونی بانک ها نزد 

بانک مرکزی( و پایه پولی افزایش یافته است.

بانک مرکزی پول جدیدی به اقتصاد تزریق نکرده است
نکته ای که بایــد در تحلیل متغیر پایه پولــی در دوره اخیر به آن توجه 
داشت آن است که انبســاط رخ داده در دو سمت ترازنامه بانک مرکزی 
به واسطه افزایش نرخ سپرده قانونی، در عمل پول جدیدی را به اقتصاد 
تزریق ننموده اســت و این امر بر خلاف حالتی است که بانک مرکزی با 

تزریق ذخایر به بانکها، در نهایت رشد نقدینگی را منبسط می نماید.
نکته دیگری که ملاحظه می شود بعضا در رســانه ها و جراید نسبت به 
آن بی توجهی صورت می گیرد و اهمیت آن نادیده انگاشــته می شود، 
دستاور مهم کاهش رشد نقدینگی در دوره اخیر می باشد. نقدینگی به 
عنوان مجموع کل سپرده هایی که توســط نظام بانکی ایجاد شده و در 
دست آحاد اقتصادی قرار دارد، متغیری اســت که می تواند به تقاضای 
موثر و افزایش قیمت ها در اقتصاد منجر شود و در واقع مهمترین متغیر 

در کنترل تورم محسوب می شود.

در این خصوص آمارها حاکی از آن اســت، به دنبــال تدوین و اجرای 
برنامه پولی و تعیین هدف رشد نقدینگی برای سالهای ۱۴۰۱ و ۱۴۰۲، 
در کنار پیگیری جدی سیاست کنترل مقداری رشد ترازنامه بانک ها و 
جریمه بانک های متخلف از حدود تعیین شده از طریق افزایش نسبت 
سپرده قانونی، رشد دوازده ماهه نقدینگی کاهش قابل توجهی یافته و 
از ۴۲.۸ درصد در مهرماه ۱۴۰۰ به ۲۶.۹ درصد در شــهریور ماه ۱۴۰۲ 
رســیده اســت.البته، ناگفته نماند که تحولات پایه پولی و اجزای آن 
همواره مورد توجه بانک مرکزی بوده و بانک مرکزی کنترل و مدیریت 
رشد پایه پولی را در چارچوب برنامه پولی و دستیابی به رشد نقدینگی 
هدف مورد توجه داشته است. همچنین، انتظار می رود در صورت ثابت 
ماندن نسبت سپرده قانونی عملکردی، رشد پایه پولی در ماه های آتی 

روند کاهشی را تجربه نماید.

وستایی تاخیر در ابلاغ وام 350 میلیونی مسکن ر
به گفته عضو کمیسیون عمران مجلس، ساخت و ســاز در روستاها به 
دلیل نزدیک شدن به فصل سرما به پایان رسیده است، و هر چقدر آئین 
نامه تسهیلات ۳۵۰ میلیونی مسکن به تعویق بیفتد، روستائیان دیگر 

نمی توانند اقدام به ساخت و ساز کنند.
صدیف بدری عضو کمیسیون عمران مجلس شــورای اسلامی  درباره 
لزوم ابلاغ هر چه زودتر آئیــن نامه اعطای وام ۳۵۰ میلیونی مســکن 
روســتائیان گفت: ســال گذشــته میزان تسهیلات ســاخت مسکن 
روستایی به ۲۰۰ میلیون تومان افزایش یافت، اما به دلیل تاخیر دولت 
در ابلاغ آئین نامه آن و تعلل بانک ها در پرداخت این تسهیلات خیلی از 

روستائیان عملا نتوانستند، این وام را دریافت کنند.
عضو کمیســیون عمران مجلس ادامه داد: در حــال حاضر کلیات این 
تسهیلات به تصویب دولت رســیده اســت و باید منتظر نهایی شدن 
جزئیات آن در یک ماه آینــده بود. مجلس و کمیســیون عمران تمام 

تلاش خود را خواهد کرد تا دولت این آئین نامه را زودتر ابلاغ کند.
 وی در ادامه بیان کرد: وزارت راه و شهرســازی و شــورای عالی مسکن 
باید پیگیری کنند که این آئین نامه عملیاتی شــود و وام ۳۵۰ میلیونی 
مسکن روســتایی به دست مردم برســد تا مردم بتوانند حداقل بخش 
کوچکی از مشکلات خود را ابا ین مبلغ حل کنند.بدری گفت: مشکل ما 
در سال گذشته برای ابلاغ آئین نامه اجرای پرداخت وام ۲۰۰ میلیونی 
مسکن این بود که سازمان برنامه و بودجه چون باید یارانه آن را بدهد و 
بهره آن کمتر است، معمولا سازمان برنامه در برابر تخصیص این اعتبار 
مقاومت می کند، چون مابه التفاوت آن را باید ســازمان برنامه و بودجه 
تامین اعتبار کند و به بانک ها ابلاغ کند.وی خاطر نشــان کرد: مشکل 
بعدی هم این است که متاســفانه بانک ها خودشان را تافته جدا بافته از 
مجموعه دولت می دانند و باید این رویه اصلاح شود. مجلس فشار لازم 

را بر دولت خواهد آورد تا هر چه سریع تر نسبت به ابلاغ آن اقدام کنند.

وت در سبد سوختی  کاهش مصرف ماز
وگاه های حرارتی نیر

 شــرکت تولید برق حرارتی اعلام کرد: براساس ســامانه ثبت و پایش 
مصرف سوخت نیروگاهی، سهم مازوت در سبد سوختی نیروگاه ها در 
ســال ۱۴۰۱ از میزان ۹.۴ درصد به ۴.۳ درصد در سال ۱۴۰۲ کاهش 

یافته است.
شــرکت مادرتخصصی تولید نیروی برق حرارتی در واکنش به برخی 
مطالب مبنی بر آلایندکی نیروگاه ها در گزارشی تاکید کرد: از مجموع 
۱۳۴ نیروگاه حرارتی کشــور فقط ۱۶ نیروگاه بخاری کشــور قابلیت 
اســتفاده از مازوت به عنوان ســوخت دوم را دارند که از این تعداد تنها 
۱۴ نیروگاه معمولا در فصل زمســتان در صورت عــدم تخصیص گاز 
از ســوخت مازوت اســتفاده می کنند و مخازن مــازوت نیروگاه های 
بخاری بعثت و اســلام آباد اصفهان به دلیل ملاحظات زیست محیطی 
پلمب شده و ســالیان متمادی اســت که به صورت تک سوخت )گاز( 

بهره برداری می شوند.
از این رو نسبت دادن مســاله آلودگی هوای شــهرها به ویژه در فصول 
ســرد که با پدیده وارونگی هوا مواجه هستیم، به اســتفاده گاه به گاه 
برخی از نیروگاه ها به ســوخت مازوت نادرست اســت. زیرا مستندی 
در این خصوص که عامــل اصلی آلودگی هوای تهران و یا ســایر کلان 

شهرها، مازوت سوزی نیروگاه هاست وجود ندارد.
به ویژه در تهران که براســاس مســتندات ســازمان محیط زیســت 
هیچگونه مازوت ســوزی اتفاق نمی افتد. در نیروگاه های اطراف تهران 
نیز که یکی از آن ها نیروگاه بخاری »منتظر قائم« کرج است، از ابتدای 
ســال حتی یک لیتر مازوت هم مصرف نشــده اســت و نیروگاه های 
ســیکل ترکیبی دماوند و پرند هم به هیچ وجه قابلیت مازوت ســوزی 

ندارند.
براساس مطالعاتی که سال گذشته از سوی ســازمان حفاظت محیط 
زیست انجام شد، مشاهده شد که شــاخص های آلودگی هوا در شمال 

تهران مطابق ساعات پیک ترافیک افزایش می یابد. 
درحالی که در ایســتگاه های اطــراف تهران که عمدتــا نیروگاه های 
حرارتی واقع شده اند، شــاخص آلودگی پایین بوده است. همچنین به 
استناد سامانه ثبت و پایش مصرف ســوخت نیروگاهی که مورد توافق 
دو وزارتخانه نفت و نیرو است، سهم مازوت در سبد سوختی نیروگاه ها 
در سال ۱۴۰۱ از میزان ۹.۴ درصد به ۴.۳ درصد در سال ۱۴۰۲ کاهش 

یافته است.
این گــزارش حاکــی اســت نیروگاه های بخــاری به دلیــل افزایش 
هزینه هــای تعمیرات و فرســودگی تجهیــزات تمایلی به اســتفاده 
از ســوخت مایع ندارند و تا زمانی که ســهمیه گاز به آنهــا تعلق بگیرد 
از این سوخت اســتفاده می کنند و در شــرایط اضطراری به دلیل قطع 
سهمیه گاز در فصول ســرد که مصرف گاز خانگی در اولویت کشور قرار 

می گیرد، به ناچار از سوخت مازوت استفاده می کنند.
ذکر این نکته ضروری اســت که ماده ۲۳ آیین نامه فنی ماده دو قانون 
هوای پاک، که تکالیفی برای نیروگاه های مازوت ســوز قائل شــده بود 
تا تجهیــزات کاهنده آلایندگی در خروجــی دودکش های خود نصب 
کنند، در تاریخ سه تیر ۱۴۰۲ اصلاح و توسط معاون اول رئیس جمهور 
ابلاغ شده است که براساس آن ســوخت مصرفی در نیروگاه ها باید در 

مبدا تولید تصفیه و گوگردزدایی شود.

همچنین خاطرنشان می شــود نیروگاه های حرارتی براساس ماده ۱۳ 
قانون هوای پاک حتی اگر ســوخت استاندارد تحویل نگیرند، اقداماتی 
را برای رعایت حدود استاندارد زیســت محیطی انجام می دهند. بر این 
اساس اگر در زمانی با کمبود ســوخت گاز مواجه و ناگزیر به استفاده از 
سوخت مایع هستند، ســوخت را به صورت ترکیبی استفاده می کنند. 
به عنوان مثال اگر بویلرهای نیروگاهی ۱۵ مشــعل داشته باشند، سه 
تا چهار عدد از آن ها روی ســوخت مایع و بقیه روی سوخت گاز تنظیم 
می شود که این اقدام باعث می شــود به محیط زیست آلودگی کمتری 

منتقل شود.
قابل ذکر است که دولت سیزدهم برای تامین نیاز برق خانگی و صنایع 
از ابتدای شروع به کار دولت سیزدهم تاکنون هفت هزار و ۷۰۵ مگاوات 

به ظرفیت نیروگاه های حرارتی افزوده است.
این اقدام از طریق بهره برداری از ۲۷ واحــد گازی جدید به ظرفیت 
ســه هزار و ۵۶۹ مگاوات، راه اندازی ۱۳ واحد بخار ســیکل ترکیبی 
به ظرفیــت ۲ هــزار و ۱۳۶ مــگاوات و همچنین رفــع محدودیت 
نیروگاه هــای بخــاری و افزایش تــوان عملــی نیروگاه های گازی 
موجود به ظرفیت دو هزار مگاوات محقق شــده اســت که از محل 
راه اندازی ۱۳ واحد بخار نیروگاه های ســیکل ترکیبی جدید )واحد 
نیروگاه های ســیکل ترکیبی جهرم، هریس، ارومیه، چابهار، بعثت 
پارس جنوبی )۲ واحد(، غرب کارون، عســلویه، فردوسی، خرم آباد، 
ســبلان)۲ واحد( و ارومیه( ســالانه ســه میلیــارد و ۲۵۰ میلیون 
مترمکعب در مصرف ســوخت صرفه جویی خواهد شــد که این مهم 
اقدام موثری در کاهش میزان مصرف گاز و نیز حفظ محیط زیســت 

است.
لازم به ذکر اســت در برنامه هفتم توســعه چهار برنامه بهینه ســازی 
بخش تولید شــامل راه اندازی بخش بخار نیروگاه های سیکل ترکیبی، 
ارتقای ظرفیــت نیروگاه های گازی کشــور، نوســازی نیروگاه های 
بخار، بازنشســتگی واحده های فرســوده و نصب واحدهای نیروگاهی 
راندمان بالا پیش بینی شــده اســت که عــلاوه بر افزایــش ظرفیت 
تولید نیروگاه های حرارتی بــه میزان ۱۱ هــزار و ۱۴۶ مگاوات باعث 

صرفه جویی ۱۷ میلیارد مترمکعب مصرف گاز در سال خواهد شد.

 بازار نفت تحت تاثیر آمارهای ضعیف چین 
و درگیری های غرب آسیا

قیمت نفت اندکی افزایش یافت زیرا نگرانی ها در مورد عرضه با تشدید 
درگیری ها در غرب آســیا، اثر آمارهای اقتصادی نه چندان خوب چین 
را کم کرد. قیمت نفت پس از اینکه بیش از ۳ درصد کاهش یافت، اندکی 
افزایش یافت زیرا نگرانی ها در مورد عرضه با تشدید درگیری ها در غرب 

آسیا، اثر آمارهای نه چندان خوب چین را کم کرد.
هر بشکه نفت برنت با ۶۵ ســنت افزایش ۸۸.۱۰ دلار فروخته شد و هر 

بشکه نفت خام آمریکا با ۵۴ سنت افزایش ۸۲.۸۵ دلار معامله شد.
قیمت نفــت روز سه شــنبه بیــش از ۳ درصــد کاهش یافــت زیرا 
سرمایه گذاران با وجود تشــدید حملات رژیم صهیونیستی در غزه، در 
آستانه نشست سیاســت گذاری فدرال رزرو در روز چهارشنبه محتاط 

شدند.
لئون لی، تحلیلگر بازارهای نفتی در شــانگهای گفت: »هرچند )رژیم 
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 ۳۰۰ میلیون تومان به شرط داشتن امتیاز

تسهیلات امتیازی بانک ها

وحید بلالی  تبلیغ وام اخیــر یکی از بانک های 
دولتی نشــان می دهد دریافت وام ۳۰۰ میلیون 
تومانی هم بــه راحتی امکان پذیر نیســت و باید 

امتیاز لازم را برای دریافت این وام داشته باشید.
 اخیراً وزیر اقتصاد در اظهاراتــی خطاب به بانک 
مرکزی گفته اســت این بانک باید به مســاله وام 

ندادن بانک های خصوصی واکنش نشان دهد.
احســان خاندوزی در مورد وضعیت نامناســب 
پرداخــت وام هــای خــرد، اظهار کــرد. یکی از 
بزرگترین نارضایتی ها همین اســت که با اعمال 
سقف رشــد ترازنامه، بســیاری از مردم در اخذ 
وام معطل مانده اند.وزیر امــور اقتصادی و دارایی 
افــزود: »تاکید ما این اســت. حداقــل در مورد 
وام های خرد مردم که نیازهــای ضروری و فوری 
اســت. اعدادی در حد ۵۰ تا ۱۰۰ میلیون تومان 
را شامل می شــود. بعضاً همین رقم می تواند گره 
زندگی ای را بگشــاید، بانک مرکزی کمک کند. 
امیدواریم بانک مرکزی رسماً ابلاغ کند. در سقف 
وام های خرد تسهیلات مردمی، بانک ها با فوریت 

بیشتری این نیاز را برآورده کنند.«

بانک های دولتی به راحتی وام نمی دهند
وزیر اقتصاد از عملکرد بانک هــای خصوصی در 
تســهیلات انتقاد کره بود اما مشاهدات خبرنگار 
مهر نشــان می دهد که بانک های دولتی نیز وام 
خرد را به سختی پرداخت می کنند اما همانگونه 
کــه در گزارش های قبــل گفته شــد همچنان 
بانک ها با میانگین حســاب به مشتریان خود وام 

می دهند که در توان بسیاری از مردم نیست.
حتمــاً اخیراً پیامــک وام ۳۰۰ میلیــون تومانی 
یکــی از بانک های دولتی را دریافــت کرده اید به 
گفته مســئولان اعتبارات این بانک این طرح از 
جمله طرح های جدید اعطای وام قرض الحســنه 
است که مشــتریان و متقاضیان وام می توانند در 
کمترین زمان ممکن تا سقف ســه میلیارد ریال 
)۳۰۰ میلیون تومان( بــا یک ضامن و با کارمزد ۴ 

درصد وام دریافت کنند.
اما متأسفانه این طرح امتیازی بوده و مشتریان بر 
اساس مبلغی که از ۱ ماه تا ۱۲ ماه سپرده گذاری 
کرده اند امکان دریافت این وام را دارند. این یعنی 
همان طرح میانگین حســاب که همچنان ادامه 
دارد.فرض کنید ۱۰۰ میلیــون تومان پول دارید 
و به دنبال وام هســتید اگر یک ماه پــول خود را 
ســپرده گذاری کنید، می توانید به شرح زیر وام 
دریافت کنید.با ســپرده گذاری ۲ ماه سقف وام 
۷۰ میلیون تومان اســت که بایــد در مدت ۶ ماه 
برگردانده شــود که قســطی ماهیانه بیش از ۱۱ 
میلیون تومان را باید بازگردانــد، آیا کارگری که 
کل درآمــد ماهیانه آن ۱۱ میلیون تومان اســت 

می تواند ۱۱ میلیون تومان قسط پرداخت کند؟
با ســپرده گذاری ۳ ماه در بانک می توانید ۱۰۰ 
میلیون تومــان وام بگیرید، اما جالب اســت که 
قسط آن ماهیانه بیش از ۱۶ میلیون تومان است، 
حال اگر بخواهیــد وام را ۳۶ ماه یعنی در عرض ۳ 
سال بازگردانید تنها ۲۶ میلیون تومان به شما وام 
تخصیص می یابد.با ســپرده گذاری ۴ ماه با دوره 
بازگشــت ۳۶ ماه مبلغ ۳۵ میلیون تومان به شما 
اختصاص خواهد یافت که نســبت به زمان و پول 

سپرده گذاری شده کافی به نظر نمی رسد.
با سپرده گذاری ۶ ماه با مبلغ ۱۰۰ میلیون تومان 
در بانک می توانید تا ۹۰ درصد موجودی با مدت 
بازپرداخت ۶ ماه وام بگیرید اما نکته اینجاســت 

شاید قادر نباشید قسط بدهید، زیرا باید ماهیانه 
بیش ز ۳۱ میلیون تومان قسط پرداخت کنید که 
بسیار سخت است.اما شاید ســپرده گذاری یک 
ســال در بانک برای دریافــت وام از لحاظ مبلغ و 
قسط بهتر باشــد و بتوانید وام بیشتری را با تعداد 
قســط های بالا دریافت کنید، اما نکته اینجاست 
که باید تورم ســالیانه را لحاظ کنید زیرا معمولاً 
در اقتصاد ایران ۱۰۰ میلیــون تومان ۱۲ ماه بعد 

ارزشی به مراتب کمتر از امروز دارد.
همانگونه که بررســی شــد، ارائه وام ۴ درصدی 
فوق بیشــتر به نفع بانک بوده تا مــردم و اینگونه 
طرح ها کارایی لازم برای پوشــش نیازهای خرد 
مردم را ندارد و تنها برای افرادی اســت که درآمد 
ماهیانه بالایی داشــته و علاوه بــر آن مبلغ بالای 
۱۰۰ میلیون تومان را نیز داشــته که بتوانند وام 
بگیرند، البته باید به زمان ارائه وام نیز اشــاره کرد 
که معطلی حداقل یــک مــاه را دارد و عملًا وام 

سریع نیست.

اولتیماتوم های متعدد به بانک ها
بانک ها و مدیران بانکی در حالی از ســوی دولت و 
بانک مرکزی اولتیماتوم باران می شوند که به نظر 
می رســد در این ماجرا مقصر اصلی نیستند. چرا 
که به عقیده کارشناسان بانکی، یکی از مهم ترین 
عوامل ناتوانــی بانک ها در پرداخــت وام، همین 
اقدامات دولت و بانک مرکزی و وام های متعددی 

است که به بانک ها تکلیف می شود.
حاتمی یزد یکی از کارشناسان صنعت بانک داری 
در گفت وگویی گفته است: تسهیلات تکلیفی که 
دولت، مجلس و بانک مرکزی بر بانک ها تحمیل 
می کنند، می تواند موجب ورشکســتگی بانک ها 
شــود. زیرا ممکن این تســهیلاتی که بانک ها به 
اجبار پرداخت می کنند، به بانــک بازنگردد و به 

این ترتیب، سپرده های مردم به خطر می افتد.
بانک باید اختیار داشــته باشــد که در هر مورد 
پرداخــت وام، ریســک بازپرداخت وام توســط 
مشــتری را ارزیابــی کنــد؛ نه اینکه هر کســی 
متقاضی وام باشد، بتواند این تسهیلات را دریافت 
کند. این موضوع فقط در مملکت ما وجود دارد و 
به همین دلیل، بانک های ما از نظر ساختار مالی، 
وضعیت بســیار اســفناکی دارند. چه بانک های 
دولتی و چــه بانک هــای خصوصــی، همه این 
مشکل را دارند که نمی توانند ریسک بازپرداخت 

تسهیلات را به طور دقیق انجام دهند.
این کارشــناس بانکی تصریح کرده است: اینکه 
بانک مرکزی، مجلس یا وزیــر اقتصاد، به بانک ها 
دســتور بدهند که مثلًا وام ازدواج بــا نرخ چهار 
درصد پرداخت کنید، با اصــول بانکداری علمی 
مغایرت دارد و ظاهراً دولت ها با این اولتیماتوم ها 

دنبال منافع خود هستند.

راه کارهایی برای تسهیلات دهی آسان
مهمترین راهکار حذف ضامن در بانک ها، شماره 
حساب دریافت حقوق فرد درخواست کننده وام 
گیرنده اســت، بانک می تواند با دریافت شــماره 
حســاب فرد، اگر فرد مورد نظر تا ۲ ماه قســط را 
واریز نکرد، به صورت خودکار از شماره حساب وی 
برداشت کند، این نوع پرداخت وام در کشورهای 
پیشــرفته اقتصادی در حال اجرا اســت و هیچ 

فردی نمی تواند از پرداخت اقساط فرار کند.
شــماره بیمه فــرد و اطلاعات دیگر بــرای بانک 
وام گیرنده ارسال می شــود و حتی اگر فرد دچار 

بیکاری شــود از بیمه بیکاری وی اقســاط کسر 
می شود و تا زمانی که اقساط را با بانک تسویه نکند 
حق ارائــه خدمات بیمه را نخواهد داشــت. برای 
وام های کلان نیز باید حساب های فرد گیرنده وام 
در رصد بانک باشد و از لحاظ قانونی بتواند بعد از ۲ 
ماه به صورت خودکار مطالبات خود را وصول کند.

سایروس امیرآبادی کارشــناس اقتصادی درباره 
شرایط وام در کشورهای پیشــرفته اقتصادی به 
مهر می گوید: در کشورهای مدرن سیستم بانک 
داری پــول را از مردم عادی می گیــرد و آن را در 
قالب تســهیلات مختلف بانکی به کسانی که به 
دنبال تولید، اکتشــاف، اختراع، تحصیل، خرید 

خودرو و خرید مسکن هستند، می دهند.
امیرآبادی افزود: در اکثر کشــورهای پیشــرفته 
اقتصادی بانک ها از شــیوه های مختلف از شــما 
تقاضا می کنند کــه از بانــک وام بگیرید و نیازی 
به ضامن نبوده و مدارک دریافتــی حقوق، رتبه 
اعتباری فرد و شــماره حســاب دریافت حقوق 
و عدم بدهــی مالیاتی برای گرفتــن وام کفایت 

می کند.
 امتیاز اعتباری متقاضی وام در کشور آمریکا یکی 
از مهم ترین عواملی اســت که وام دهنده هنگام 
ارزیابی درخواست وام در نظر می گیرد. امتیازات 
اعتباری بین ۳۰۰ تا ۸۵۰ است و بر اساس عواملی 
مانند ســابقه پرداخــت، میزان بدهــی معوق و 
طول تاریخ اعتبار داده می شــود. بسیاری از وام 
دهندگان برای واجد شــرایط بودن از متقاضیان 
می خواهنــد حداقــل نمره حدود ۶۰۰ داشــته 
باشــند، اما برخــی از وام دهنــدگان بدون هیچ 

سابقه اعتباری به متقاضیان وام می دهند.
علاوه بر رتبه اعتباری برای گرفتن وام در کشــور 
آمریکا باید مســتندات درآمدی خود را نیز ارائه 
دهید، شواهد درآمد ممکن است شامل اظهارنامه 
مالیاتی اخیر، صورت حســاب بانکی ماهانه، برگه 
حقوق و نامه های امضا شــده از کارفرمایان باشد. 
متقاضیان خود اشــتغال می تواننــد اظهارنامه 

مالیاتی یا سپرده بانکی ارائه دهند.
وام دهندگان الزامات درآمدی را بر وام گیرندگان 
را در نظر گرفتــه تا از پرداخت اقســاط مطمئن 
شــوند، حداقل درآمد مــورد نیاز بر اســاس وام 
 SoFi دهنده متفاوت است. به عنوان مثال بانک
حداقل حقوق مورد نیاز ۴۵۰۰۰ دلار در ســال را 
نیاز دارد. حداقل درآمد سالانه مورد نیاز مؤسسه 
مالــی آوانت فقــط ۲۰۰۰۰ دلار اســت یعنی با 
درآمد ماهیانه ۱۶۰۰ دلار می توانید وام بگیرید، 
درآمد ماهیانه ۱۶۰۰ دلار در آمریکا را بســیاری 
از شاغلان کســب می کنند.در کشور آمریکا یک 
نســبت برای دریافت وام به نام نســبت بدهی به 
 )DTI( درآمد وجود دارد، نسبت بدهی به درآمد
به صورت درصد بیان می شــود و نشــان دهنده 
بخشی از درآمد ناخالص ماهانه وام گیرنده است 
که به ســمت خدمات بدهی ماهانه وی می رود. 
وام دهندگان از DTI برای پیش بینی توانایی وام 
گیرنده بالقوه برای پرداخــت بدهی های جدید و 
 DTI ،جاری اســتفاده می کنند. به همین دلیل
کمتر از ۳۶٪ ایده آل اســت، اگرچه برخی از وام 
دهندگان متقاضی بسیار واجد شرایط را با نسبت 
تا ۵۰٪ تأیید می کنند.در وام هایــی با مبالغ بالا 
نیز وثایقی در قانون وام آمریکا پیش بینی شــده 
است اگر شــخصی به دنبال وام هایی با مبالغ بالا 
باشد، وام دهنده از وی می خواهد که دارایی های 

ارزشمند یا وثیقه را تعهد کند.

وگاه نیر

اولین مجوز ســاخت نیــروگاه 
مقیاس کوچک ۳۰ مهرماه سال 
جاری از درگاه ملــی مجوزها به 

صورت الکترونیکی صادر شد.
 بر اســاس اعــلام مرکــز ملی 
مطالعات پایــش و بهبود محیط 
کسب و کار وزارت اقتصاد، اولین 
مجــوز الکترونیک تبدیل شــده 
کاغــذی بــرای صاحــب یک 

نیروگاه در ســاری صادر شد.این 
اقدام در راســتای ایجاد شرایط 
برابــر در محیط کســب و کار و 
حذف بروکراســی های پیچیده 
دولتی اثرگذار اســت و شرایط را                              
برای توسعه ســرمایه گذاری در 
نیروگاه های کشــور مهیا خواهد 
کرد.در این راستا سید امیر سیاح، 
رئیس مرکز ملــی پایش و بهبود 

محیط کسب و کار وزارت اقتصاد 
گفت: تاکنون وزارت نیرو، ورزش 
و بخش هایــی از وزارت جهــاد 
کشاورزی، بهداشــت، نفت و راه 
امکان تبدیل مجوزهای کاغذی 
به مجوزهای الکترونیکی را                              صادر 
کرده اند.بر اساس اطلاعات کلیه 
متقاضیــان ســرمایه گذاری در 
واحدهــای نیروگاهی هم اکنون 

می تواننــد با مراجعه بــه درگاه 
MO�ملــی مجوزها به نشــانی 
JAVEZ.IR مراجعه و نســبت 

به دریافت این مجوز اقدام کنند.
بر اســاس ایــن اطلاعــات طی 
هفتــه گذشــته ۳۸۷۲ مجــوز 
معطل مانده از ســوی نهادهای 
دولتی توسط درگاه ملی مجوزها 

صادر شد.

وگاه صادر شد ونیکی ساخت نیر  اولین مجوز الکتر
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 صاحب امتیاز، مدیر مسئول و سردبیر:

 امیر موسی کاظمی
چاپ: کارگر

نشانی: تهران، خیابان جمالزاده جنوبی
 پلاک ۱۴۶، واحد ۶
 تلفن و  نمابر: ۶۶۴۵۹۷۶۲
سازمان شهرستان ها:  ۶۶۴۶۱۷۷۰


